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Välikysymyksen tekeminen vain sosialidemokraattisen edus-
kuntaryhmän voimalla olisi vähemmän mielekästä. Kun luulisi ole-
van edellytyksiä saada myös muita piirejä eduskunnasta väli-
kysymyksen taakse, olisi toivottavaa, että välikysymyksen teke-
minen ryhmän toimesta saatettaisiin ennakkoon myös muiden 
eduskuntaryhmien tietoon siinä nimenomaisessa tarkoituksessa, 
että ne harkitsisivat osallistumistaan välikysymykseen. 

Edellä sanotun perusteella esitän, että sosialidemokraatti-
nen eduskuntaryhmä M^ m 

1. tekisi periaatteessa päätöksen myönteisestä 
suhtautumisesta välikysymyksen tekoon, 

2. kääntyisi muiden eduskuntaryhmien puoleen ehdo-
tuksella, että ne harkitsisivat liittymistään 
välikysymykseen ja 

3. antaisi tehtäväksi välikysymyksen valmistelun 
määräpäivään mennessä. 

Helsingissä, 18 pnä syyskuuta 1962 

Väinö Leskinen 
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KERTOMUS 
Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän 

toiminnasta vuodelta 1960 

Hallituspolitiikka 
Koko kertomusvuoden ajan maassa oli Sukselaisen n hallitus, 

jonka esityksiä eduskunta lukuisissa tapauksissa oleellisella tavalla 
muutti tai hylkäsi. Monista tärkeistä asioista eduskunta päätti 
alotteiden pohjalta. Hallitus puolestaan tyytyi eduskunnan teke-
miin ratkaisuihin ja oli valmis arvovaltaansa heikentäviin kään-
nöksiin. Niinpä työntekijäin vuosilomalain käsittelyn yhteydessä 
hallitus peräytyi suunnitelmistaaan saada laki äänestetyksi yli vaa-
lien välittömästi sen jälkeen, kun sosialidemokraattien taholla oli 
uhattu epäluottamusta merkitsevällä ehdotuksella. 

Sosialidemokraatit tekivät välikysyttnyksen 13. 5. rautateitten 
asiain epätyydyttävästä hoidosta, ensimanäisenä* allekirjoittajana 
Eino Rautio. 

Välikysymyksen ponsi kuului: "Onko hallitus tietoinen siitä, että 
kulkulaitosten j a yleisten töiden ministeriö ei ole ryhtynyt edus-
kunnan ilmaiseman tahdon mukaisiin toimenpiteisiin rautateiden 
liikkuvan kaluston nopeaksi hankkimiseksi kotimaiselta teollisuu-
delta, että mainittu ministeriö ei ole toimittanut eduskunnan edel-
lyttämää tutkimusta rautatiehallituksen tariffipolitiikan uudista-
misesta, että ministeriö ei myöskään ole korjannut eduskunnan 
toteamia rautatiehallinnon piirissä ilmenneitä epäkohtia, sekä jos 
näin on asian laita, mihin toimenpiteisiin hallitus aikoo ryhtyä 



kysymyksessä olevien epäkohtien korjaamiseksi ja eduskunnan tah-
don mukaisen asiain hoidon aikaansaamiseksi rautatiehallinon pii-
rissa." 

Keskustelu välikysymyksestä tapahtui eduskunnassa 31. 5. Sosiali-
demokraattien tarkoituksena välikysymyksessä oli nimenomaan 
asian asiallinen puoli edi korjauksen saaminen rautatiehallinnossa 
ilmenneisiin epäkohtiin. Tässä mielessä sos.-dem. ryhmän taholta 
ehdotettiin eduskunnan hyväksyttäväksi seuraan^aa perusteltuun päi-
väjärjestykseen siirtymismuotoa:, 

"Eduskunta on kuultuaan hallituksen vastauksen todennut, ettei 
sen aikaiseonpia päätöksiä rautatiehallinon piirissä vallitsevien epä-
kohtien poistamiseksi ole tyydyttävällä tavalla toteutettu, ja kes-
kustelussa esille tulleiden seikkojen perusteella edellyttää, että 
hallitus ryhtyy kiireellisiin toimenpiteisiin eduskunnan toteamien 
epäkohtien luistamiseksi rautatiehallinon piiristä; huolehtii rauta-
teiden konepajojen jatkuvan työllisyyden turvaamisesta; kalusto-
hankintojen ripeästä toteuttamisesta kotimaan teollisuudelta; ta-
riffipolitiikan uudistamiseksi teollistamiselle myönteiseksi sekä rau-
tatiehallituksen sisäisen toimintakyvyn palauttamiseksi, ja siirtyy 
päiväjärjestykseen." 

Itse asia j ä i käsittelyssä valitettavasti syrjään sen vuoksi, että 
maalaisliiton ja muitten porvarillisten puolueiden sekä TPSL:n 
kesken oli käyty neuvotteluja yhteishallituksesta. Maalaisliiton edus-
kuntaryhmän puheenjohtaja Eskola lausui ryhmänsä kannanoton 
yhteydessä, "että niin kauan kuin sosialidemokraattisen puolue-
kokouksen oleellisimmat ratkaisut ovat heidän politiikkansa ohjee-
na, ei hallitusyhteistyö puolueittemime kesken ole mahdollista". 
Kun lausunnosta maalaisliittolaiselta taholta annettiin ristiriitaisia 
tulkintoja, sos.-dem. eduskuntaryhmä välittömästi päätti tiedus-
tella, mitä "oleellisimmat ratkaisut" tarkoittavat, jolloin maalais-
liiton ryhmä vastasi vain, ettei sillä ole mitään lisättävää puheen-
johtajansa lausuntoon. 

Pitkälle ehtineisiin neuvotteluihin ja uskoon uuden hallituksen 
syntymiseen viittasi ed. Virolaisen (ml) ehdottama ponsi: "Kuul-
tuaan hallituksen vastauksen eduskunta toteaa, et tä vastaus tyy-
dyttää eduskuntaa. Samalla eduskunta ilmoittaa pitävänsä toivot-
tavana, että maahan saataisiin viipymättä muodostetuksi eduskun-
nan enemmistöön nojautuva hallitus, j a siirtyy päiväjärjestykseen." 
Eri väliäänestysten jälkeen tämä ponsi, jolle TPlSLrn ryhmä oli 
antanut tukensa, voitti. Välittömänä seurauksena oli, että edellä 
mainitut uutta hallitusta koskevat keskustelut saivat virallisen 
kosketuksen muodot. 

Tasavallan presidentin tukema hallituskaavailu sisälsi, että maa-
laisliitto saisi 5 ministeripaikkaa, muut porvarit 5, samoin TPSL. 
Hämmästystä julkisuudessa herätti erikoisesti se, että TPSLille 
olisi tullut niin huomattava osuus ministeripaikoista, samoin kuin 
sosialidemokraatteihin suunnattu diskriminoiva asenne. Ruotsalai-
sen kansanpuolueen kannanotosta lähinnä johtui, e t tä koko suun-
nitelma raukesi. J a kun se ei toteutunut salaisesti suunnitellulla 
yllätyksellä, porvarillisten puolueiden äänestäjäkunnalla oli mah-
dollisuus reagoida hanketta vastaan. Maalaisliiton lehdistöä lukuun-
ottamatta porvarillinen lehdistö piti tällaista hallituskaavailua po-
liittisesti luonnottomana. 

Kun syksyllä toimitetuissa kunnallisvaaleissa TPSL oli kärsinyt 
murskaavan tappion saaden vain n. 3 % äänistä, edellä mainitun 
tapainen hallituskaajvailu oli menettänyt altaan kokonaan pohjan, 
vaikka tiedettiin kysymystä käsitellyn vielä vuoden lopussakin. Tasa-
vallan presidentti lausui eräässä vuoden loppupuolella pitämässään 
puheessa, että taloudellisten etujensa turvaamiseksi maa tarvitsisi 
enemmistöhallituksen, joka nauttii kaikkialla luottamusta. Tämä 
lausunto osaltaan kuvaa sitä yleistä käsitystä, ettei hallitus ollut 
pystynyt maan asioita menestyksellisesti hoitamaan. Tästä myös 
johtui eduskunnassa tehtyjen ratkaisujen merkityksen kasvaminen. 

Ryhmä j a tuotantoelämään liittyvät asiat 
Syksyn 1Ö58 ja vuoden 1969 aikana suoritettujen tuotantoelämää 

koskevien ratkaisujen suotuisa vaikutus ilmeni vuonna 1960 voi-
makkaana teollisuustuotannon kohoamisena ja työllisyyden paran-
tumisena. Mainittuna aikana toimeenpannut korkokannan alenta-
minen, vientimaksuvarojen jakaminen puunjalostusteollisuuden laa-
jentamista varten ja ulkolaisen lainan hankkiminen samaan tar-
koitukseen, laajennettujen poisto-oikeuksien käjrttöönotto. Pohjois-
suomen teollisuuden verohelpotusten jatkaminen, laivanrakennus- ja 
muun metalliteollisuuden edistämiseksi annetut lait ymu teollisuu-
den ekspansiota edistävät ratkaisut voitiin kertomusvuonna todeta 
onnistuneiksi. Kaikkiin edellä mainittuihin ratkaisuihin oli sos.dem. 
ryhmä antanut rakentavan panoksensa. 

Kertomusvuoden aikana oli eduskunnassa esillä useita teollisuu-
teen liittyviä kysymyksiä. Tullitariffilain uudistamisen yhteydessä 
jouduttiin käsittelemään kotimaisen teollisuuden tullisuojaa ja 
siinä yhteydessä ryhmä pyrki turvaamaan kotimaisen teollisuuden 
kilpailuedellytykset. Mainittavampaa riitaa eduskunnassa ei aiheu-
tunutkaan muusta kuin kotimaisen kumijalkineteollisuuden tulli-
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suojasta. Hallitus oli esittänyt tämän teollisuuden alan tullisuojan 
niin vähäiseksi, ettei p.o. teollisuudelle olisi jäänyt toimintamah-
dollisuuksia. SKDL:n ryhmä tarrautui kiinni hallituksen esitykseen 
ja pysyi sen takana loppuratkaisuun saakka. Maalaisliitto perään-
tyi viime vaiheessa hallituksen linjalta ja niin k.o. alan tullisuoja 
saatiin tyydyttäväksi ja alan teollisuuden jatkuva toiminta turva-
tuksi. 

K o t i m a i s e n t u o t a n n o n t u r v a a m i s e e n liittyivät ky-
symykset olivat muissakin suhteissa esillä kertomusvuoden aikana. 
Käsiteltäessä hallituksen kertomusta edellisen vuoden työllisyys-
lain soveltamisesta katsoi ryhmä aiheelliseksi muistuttaa hallitusta 
kotimaisen tuotannon syrjimisestä. Eduskunta hjrväksyikin siinä 
yhteydessä sos.-dem. ehdotuksesta näin kuuluvan lausunnan: 

"Eduskunta edellyttää, että kotimaisen työllisyyden turvaami-
seksi hallitus nykyistä tehokkaammin valvoo, että valtion viras-
tot ja laitokset hankintoja suorittaessaan sijoittavat ne ensisijai-
sesti kotimaahan," 
Tätä lausumaa vastaan äänestivät maalaisliittolaisten ohella 

eräät ruotsalaiset ja kansanpuoluelaiset edustajat. Kertomusvuoden 
viimeisen lisätalousarvion yhteydessä raon. iSiKDL:n ja TPSL:n 
eduskuntaryhmät menettelivät aivan päinvastaisesti kuin äänes-
täessään edellä mainitun lausuman puolesta. Hallitus esitti n.s. 
ruplaluotolla ostettavaksi rautatiehallituksen tekemän sopimuksen 
mukaisesti Neuvostoliitosta ratakiskoja 7 miljardin markan arvosta 
sopimuksen sisältäessä kaikkiaan 10,2 miljardin markan kiskohan-
kinnat. Vaikka käsittelyssä todettiinkin näin valtavan ulkolaisen 
tilauksen johtavan alan kotimaisen tuotannon työlllsyysvalkeuksiin, 
äänestivät hankinnan puolesta maalaisliiton, iSKDLrn ja TP!SL:n 
eduskuntaryhmät. Heidän äänillään ruplaluotto päätettiin tältä osin 
käyttää kotimaista tuotantoa syrjivällä tavalla. 

Mainitun lisäbudjetin yhteydessä hallitus esitti p.o. ruplaluotosta 
käytettäväksi 8 miljardia mk puolustuslaitoksen hankintoihin^ lä-
hinnä aseostoihin. Porvarillisten ryhmien lisäksi äänesti TPSL:n 
ryhmä tämän määrärahan käyttämisestä mainittuun tarkoitukseen 
sosialidemokraattien kannattaessa mainitun luoton käyttämistä 
tuotannollisia tarkoituksia edistäviin hankintoihin. 

Viitattakoon tässä yhteydessä myös välikysymjykseeen, jonka 
eräänä oleellisena tavoitteena oli rautatielaitoksen hankintojen py-
syttäminen kotimaassa. 

T e r ä s t e h d a s a s i a s s a el päästy sellaiseen ratkaisuun kuin 
mitä sosialidemokraatit olivat suunnitelleet. Ryhmän tekemän ja 
eduskunnan hyväksymän rahoituslain oli tasavajllan presidentti 

jättänyt vahvistamatta ja hallitus oli tuonut eduskuntaan v. 1969 
lopulla oman raJhoitusJaJciehdötuksensa, joka oittemmin tulikin hy-
väicsytyksi. Tämän suunnitelman mukaan hankkeen käytsLnnölli-
nen toteuttaminen on pahasti viivästynyt ja ilmeisesti jää sen tuo-
tanto harkkorauta-asteelle. 

Vuoden 1960 helmikuun 4 päivänä allekirjoitettiin hallituksen 
suunnitelman 'mukaisen yhtiön perustamiskirja. Valtion yhtiöistä 
tulivat hankkeeseen mukaan Otanmäki Oy, Outokumpu Oy, ja Valmet 
Oy. Näiden yhtiöldep ja valtion suoraan merkltsemlen osakkeiden 
kantta on valtiolla yhteensä Öl % osakkeista. Yksityisistä toiml-
niraistä tulivat mukaan Fiskars Oy, Lokomo Oy, Rauma-Repola Oy 
ja Wärtsilä-yhtymä Oy. Käytännölliset toimenpiteet teollisuuslai-
toksen rakentamiseksi olivat kertomusvuoden lopulla vasta aivan 
alkuasteella, sillä teollisuuslaitoksen maa-alueetkaan eivät olleet 
vielä täysin selvät. 

Teräatehdaasuunnitelmaan liittyi myös Raahen laivaväylän ruop-
paus, josta hallitus antoi esityksensä. Sos.-dem. ryhmä oli sillä 
kannalla, että terästehdas tulee sijoittaa Raaheen ja näin ollen 
ryhmä oli myös hyväksymässä p.o. laivaväylän ruoppaamiseen tar-
vittavan määrärahan. Ryhmä oli alunalkaen ollut sillä kannalla, 
että teollisuuslaitos sijoitettaisiin Raaheen. 

S u o m a l a ! s - n o r j a l a l s e n p u u n j a l o s t u s t e h t a a n ra-
kentamisasia saatiin kertomusvuoden lopulla eduskunnan osalta peri-
aateratkaisuun. Toukokuussa vieraili maassamme Norjan hallituk-
sen edustajana maaherra Trygve Lie neuvotellen täällä yhtiön ra-
hoitussuunnitelmista. Kesäkuussa neuvottelivat Tukholmassa Suo-
men ja Norjan hallituksen edustajat asiasta iiäheanmin ja tällöin 
molempien maiden hallitukset päättivät suhtautua periaatteessa 
myönteisesti tehdashankkeeseen. Budjetin yhteydessä hallitus an-
toi eduskunnalle esityksen 300 mllj. mk:n varaamisesta po. tarkoi-
tukseen. Määräraha tuli hyväksytyksi 98 äänellä 92 vastaan. Hyl-
käävän ehdotuksen tekivät SKDL:n edustajat ja maalaisliiton ed. 
Kekkonen kannatti tehtyä hylkäysehdotusta. Hylkäämisen puolesta 
äänesti 9KDL:n kaikkien edustajien lisäksi 25 maalaisliiton, neljä 
kokoomuksen, yhtä lukuunottamatta kalkki TPSL:n edustajat 
sekä yksi kansanpuolueen edustaja. Sosialidemokraattinen ryhmä 
kokonaisuudessaan oli hyväksymässä määrärahaa. 

Ryhmä oli myönteisellä kannalla myös Enso-Gutzeit Oy:ji osake-
pääoman korotukseen. Korotuksella tähdättiin siihen, että yhtiö 
ryhtyisi rakentamaan puunjalostustehdasta Pohjois-Karjalaan. Sa-
moin oli ryhmä vaikuttamassa Veitsiluoto Oy:n osakepääoman ko-
rotukseen, joka käytetään tuotannon laajentamiseen. Edelleen ryh-
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mä oli myönteinen Otanmäki Oy:n osakepääoman korotusaslassa 
ja yhtiön lainanmaksun siirtämisessä. Vielä an mainittava Outo> 
kumpu Oy:n osakepääoman korotus, johon ryhmä myös suhtautui 
myönteisesti. 

V o i m a n s a a n n i n turvaamiseksi antoi eduskunta kertomus-
vuonna Kemijoki Oy:Ile pitkäaikaisen lainan Kemijoen vesivoimien 
käyttöönottamista varten. Ryhmä suhtautui myönteisesti asiaan. 

Teollistamispolitiikkaan läheisesti liittyvät r a u t a t e i d e n ra-
k e n n u s a s i a t olivat eduskunnassa esillä hallituksen esitysten 
pohjalta. Hallitus esitti eduskunnalle periaateratkaisun tekemistä 
Tampereen—Parkanon—Seinäjoen ja Parikkalan—Onkamon rauta-
teiden rakentamisesta. Kaikista näistä oli ryhmä tehnyt myös 
aloitteita. Samoin olivat ryhmän jäsenet tehneet aloitteen Jyväs-
kylä—Jämsänkoski rautatien rakentamisesta. Eduskunta lisäsiidn 
hallituksen lakiesitykseen viimeksi mainitun rautatien rakentami-
sen ja osoitti budjetissa »tätä rataa varten 200 mailj. mk. Tammi-
kuun 27 pnä -61 hallitus päätti jättää tämän määrärahan vahvis-
tamatta. Ryhmä suhtautui myönteisesti kaikkien edellä mainittu-
jen rautateiden rakentamisasiaan. 

Valitettavasti kertomusvuonna ei saatu ratkaisuun pienyrittäjien 
liikevaihtoveroasiaa. Syjrt tähän selviävät kertomuksen veroja kos-
kevasta osasta. 

Mainittakoon tässä yhteydessä myös käsi- ja pienteollisuuden 
halpakorkoisten lainojen myöntämiseen tarvittava määräraha. Ryh-
mä vaikutti siihen, että atnäJärärahaa korotettiin hallituksen esityk-
sestä 300 milj. markalla. 

Ryhmä jätti 1960 valtiopäiville mm. lakialoitteet Pohjois^Suomen 
teollisuuden veronhuojennusalueen laajentamisesta koskemaan Kuo-
pion, Pohjois-Klarjalan ja Mikkelin läänejä ja aloitteen kaivos-
teollisuuden veronhuojennuksista. Molemmat aloitteet siirtyivät kä-
sittelemättöminä vuoden 1961 valtiopäiville. 

Sosiaalipoliittiset tapahtumat 
Sosiaalipoliittisella alalla tapahtui kertomusvuonna lukuisia mer-

kityksellisiä ratkaisuja. Seuraavassa tehdään selkoa eräistä mer-
kittävimmistä tapahtumista. 

V u o s i l o m a l a i n uudistaminen oli vireillä vuodesta Iflöl al-
kaen, jolloin valtioneuvosto asetti komitean tutkimaan asiaa. Vii-
meksi asetettu Vehilän komitea jätti Sukselaisen hallitukselle mie-
tintönsä tammikuussa 1969. Lukuisista kyselyistä ja kiirehtimi-
sistä huolimatta hallitus ei antanut eduskunnalle esitystä. Kun 
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ed.Askunta syksyllä 1959 kokoontui, kävi ryhmän lähetystö esittää 
Qiässä sosiaaliministerille toivomuksen, että hallitus antaisi esityk-
sen eduskunnalle niin, että vuosilomalain uudistaminen ehdittäisiin 
suorittaa hyvissä ajoin ennen seuraavan lomakauden alkua. Kun 
esitystä ei vuoden 1960 valtiopäivien alkuun mennessä ollut ivielä 
eduskunnalle saapunut, jätti ryhmä oman lakialoitteensa, joka nou-
datti Vehilän komitean linjaa. Aloitteen mukaan vuosilomaa an-
net taioiin kalenteriAmosittaiiQ puolitoista työpäivää jokaiselta kuu-
kaudelta, kuitenkin vähintään yksi kuukausi, jos hän on ollut 
työssä kahdentoista tällaisen kuukauden aikana. 

Hallituksen esitystä ei kuulunut eduskuntaan vielä maaliskuun 
puoliväliin mennessäkään. Maaliskuun IS pnä ryhmän työvaliokunta 
otti yhteyden pääministeriin ja esitti hänelle toivomuksensa. Pää-
ministeri lupasi ottaa asian pikaisesti hallituksessa keskustelta-
vaksi. Näin lieneekin tapahtunut, mutta esitystä ei kuitenkaan 
annettu. Ryhmän puheenjohtajisto esitti 25. 3. työväenasiainvalio-
kunnan puheenjohajalle, että valiokunta ryhtyisi käsittelemään 
vuosilomalain uusintaa ryhmämme aloitteen pohjalta, että loma-
uudistus ehdittäisiin suorittaa ennen lomakauden alkua. Viikon 
vitkastelun jälkeen valiokunnan puheenjohtaja, TPSIi:n ryhmän 
jäsen, vihdoin otti asian esille ja valiokunta ryhtyi käsittelemään 
sitä ryhmän aloitteen pohjalta. Näin laki saatiinkin ratkaisuun 
ja eduskunta hyväksyi vuosilomalain uudistamisen ryhmämme aloit-
teen mukaisena. 

Lain 3. käsittelyssä huhtikuun 26. pnä laki hyväksyttiin 111 
äänellä 80 vastaan. Lain hylkäämistä ehdotettiin maalaisliiton ryh-
mästä ja tätä esitystä kannatti kokoomuksen rylimä. Samalla kun 
maalaisliiton taholta ehdotettiin laki hylättäväksi, tehtiin myös 
ehdotus lain jättämisestä lepäämään yli vaalien siinä tapauksessa, 
että se tulisi hyväksytyksi. Tässä vaiheessa ryhmän taholta hei-
tettiin esille epäluottamuslauseen uhka. Sen seurauksena suuri osa 
maa<laisliiton ryhmästä jätti kannattamatta lain lepäämään jättä-
mistä, joka sai taakseen vain 38 edustajaa. Kommunistit toivat 
tässä vaiheessa peliin oman pontensa, jota hallituspuolue yritti 
käyttää hyväkseen voidakseen äänestää lain lepäämään yli vaalien, 
mutta säilyttääkseen silti hallituksen pystyssä. Tämä pyrkimys ei 
onneksi johtanut hallitukselle myönteiseen tulokseen. 

Uudistettu vuosilomalaki vahvistettiin tasavallan presidentin esit-
telyssä 30 pnä huhtikuuta ja laki astui voimaan seuraavana päi-
vänä 

T y ö t t ö m y y s v a k u u t u k s e n aikaansaaminen tuli kerto-
musvuoden aikana esille hallituksen antaessa eduskunnalle helmi-
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kuussa esityksen, joka oli sisällöltään suurin piirtein samanlainen 
kuin V. 1Ö59 lopulla yli vaalien äänestetty pakollinen työttömyys-
vakuutusesityskin. Pääasiallinen muutos edelliseen lakiesitykseen 
verrattuna oli se, että vakuutus olisi sen mukaan ollut osittain 
kaksiosainen: pakollisen työttömyysvakuutuksen rinnadla toiimiai 
vapaaehtoinen työttömyyskassajärjestelmä, jota työttömyyskassoista 
voimassa olevaa lakia onuuttaonalla tehostettaisiin. 

Jo ennen hallituksen uuden esityksen antamista työmarkkinajär-
jestöt olivat ryhtyneet käymään keskenään neuvotteluja työttö-
myyskassalain uudistamisesta. Näissä neuvotteluissa oli päästy 
sopimukseen, jonka mukaan osapuolten taholta tehtäisiin edus-
kunnassa lakialoitteet kassajärjestelmän kehittämisestä. Näin myös 
tapahtui. Ryhmä, katsoi, ettei ole sopivaa ryhtyä vastustamaan 
työmarkkinajärjestöjen yhteisyoiunmrpyksessä tavoittelemaa ratkai-
sua. Näin ollen ja kun pakollisen vakuutuksen itiellä olivat saraat 
vaarat kuin edellisenkin esityksen kohdalla, ryhmän jäsenet alle-
kirjoittivat työttömyyskassalain uusimlsaloltteen. 

Valiokuntakäsittelyssä pääsi kuitenkin voitolle hallituksen pakol-
linen vakuutus ja lain ensiramiäinen valiokuntalukeminen tapalxtui 
hallituksen esityksen pohjalta. Lain toisen Jukemisen aJkaessa 
hallituspuolue, maalaisliitto, oli kuitenkin muuttanut mielensä ja 
kääntyi työttömyyskassalain kannalle. Tältä pohjalta lain käsittely 
sujuikin nopeasti vain SKDL:n ja osan TPSL:« edustajista ollessa 
pakollisen vakuutuksen kannalla loppuun saakka. Viimeksi mainit-
tujen menettely oli sikäli outo, että kassalakialoitteen ensiimimäinen 
allekirjoittaja oli heidän ryhmästään. 

Hyväksytyksi tulleen ns. kassa;lain mukaan päiväraha työttömille 
on % eli 66,7 % keskimääräisestä pälväanslosta ylärajan ollessa 
1.000 mk huoltovelvollisille ja 750 mk muille. Lisäksi kassat voivat 
porrastaa avustukset jäsenenäoloajan perusteella eri avustualuok-
kiin. Avustusaika on liSO päivlää ja avustus maksetaan myös pyhä-
päiviltä. Päivärahakorvauksen lisäksi kassat voivat jakaa myös 
vuokra-avustusta ja matka-avustusta, joten myös avustettavien 
henkilökohtaiset olosuhteet voidaan ottaa huomioon. Pakollinen 
vakuutusesitys el tuntenut multa avustusmuotoja kuin päiväraha-
korvauksen, avustus olisi ollut 60 % keskimääräisestä pälväanslos-
ta, ei kuitenkaan enempää kuin 1.000 mk ja päivärahaa olisi suo-
ritettu vain arkipäiviltä. 

T y ö t t ö i m y y s k o r v a u s l a k i katsottiin tarpeelliseksi säätää 
työttömyyskassalain rinnalle lähinnä pienviljelijäperheiden turvak-
si. Kun ns. kassalain läpimeno oli saatu turvatuksi, päästiin myös 
tämän lain kohdalla nopeasti eteenpäin. Ryhmlältä oli asiasta val-
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tiopäivlen alussa jätetty toivomusaloite, jossa edellytettiin halli-
i tuksen antavan kiireellisesti joko muutosehdotuksen voimassa ollee-
' secn työttöffnyysavustuslakiln tai valmistamalla erillisen esityksen 

työttömyysturvalaiksi. Asia saatiin valiokunnassa kuitenkin rat-
kaisuun erään lakialoitteen pohjalta, johon tehtiin lukuisia muu-
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tolcsia. 
Ryhmän myötävaikutuksella hyväksytyksi tulleen lain mukaan 

maksetaan kortistoon hyväksytylle henkilölle, jolle ei ole voitu 
. osoittaa työtä ja joka on taloudellisen tuen tarpeessa, päiväkor-
! valista 800—540 mk paikkakuntaluokasta ja perhesuhteista riippuen. 

U u s i t y ö l l i s y y s l a k i , jolla pyritään työllisyyslinjan tehos-
tamiseen ja valtion sekä kuntien Investointitoiminnan mukautta-
miseen työlllsyysvaihteluihin, hyväksyttiin kertomusvuoden kevät-
kaudella. Lain säännösten mukaan valtion on yleisin talouspoliit-
tisin toimenpitein pyrittävä turvaamaan työlllsjrys ja siinä tarkoi-
tuksessa erityisesti edistämään uusien pysyvien työtilaisuuksien 
muodostumista. Työvoiman kysynnässä ja tarjonnassa esiintyvien 
vaihtelujen tasoittamiseksi valtion sekä kuntien ja kuntayhtymien 
on pyrittävä keskittämään Investointiluontolset työnsä niinä aikoi-
na suoritettaviksi, jolloin esiintyy työttömyyttä. Työllisyyden tur-
vaamiseksi voidaan valtion tulo- ja menoarviossa tarkoitukseen 
osoitetuista varoista myöntää lainoja ja avustuksia valtioneuvoston 
vahvistamien perusteiden mukaan ja sen määräämillä ehdoilla. 
Työttömyyden torjumiseksi voidaan valtion toimesta tai sen tuke-
mana järjestää tilapäisiä ammattikursseja. Työntekijöille, joiden 
siirtämistä työhön toiselle paikkakunnalle on pidettävä ibyöllisyy-
den turvaamisen kannalta tarkoituksenmukaisena, voidaan valtion 
kustannuksella antaa kokonaan tai osaksi maksuton kuljetus. Työ-
kykyisille j a työnhalulsllle 17 v. täjrttänellle henkilöille, joille el 
ole voitu hankkia työnvälityksestä voimassa olevien säännösten 
mukaan työtä, on lähemmin säädettäivln edellytyksin pyrittävä jär-
jestämään työtilaisuudet sen kunnan töissä, missä asianomaisilla 
on varsinainen asunto ja koti, tai valtion töissä. 

Kunnan työhönsijoitusosuuteen el lueta uuden lain mukaan sel-
laisessa työssä, jonka kustannuksia varten saadaan valtion varoista 
avustusta, olevista työntekijöistä sitä osaa, mikä vastaa avustuk-
sen arvioitavaa osuutta työstä aiheutuvista kustannuksista. Työs-
sä, jota varten myönnetään valtion lainaa asuntotuotantolain no-
jalla, luetaan kunnan työhönsijoitusosuuteen se osa, joka vastaa 
kunnan rahallista osuutta työn kustannuksista. Mm. viimeksi mai-
nittu säännös saatiin lakiin ryhmän ehdotuksesta. Samoin ryhmä 
vaikutti siihen, että kuntien osuus työttömyyden kustannuksista aleni. 
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K a n s a n e l ä k e l a i n uudistaminen ja eläkkeiden korotukset 
suoritettiin osaksi vuoden 19ö9 puolella, osaksi v. 1060. Vuoden 195® 
joulukuussa korotettiin kansaneläkkeiden perusosia ja siinä yhtey-
dessä eduskunta hyväksyi sos.-deon. eduskuntaryhmän jäsenten 
ehdotuksesta toivomuksen, että hallitus ensi tilassa antaisi esityk-
sen tukiosien korotuksesta. Kevättalvella 1960 hallitus antoikin 
esityksen lain uudistamisesta. Hallitus esitti yksinäisten naisten 
ikärajan alennettavaksi 63 vuodesta 60 vuoteen ja tukiosia korotet-
tavaksi 10 prosentilla. Rajatulomääriä hallitus ei esittänyt muu-
tettavaksi. 

Kertomusvuoden valtiopäivien alussa sos.-deim. ryhmä jätti edus-
kunnalle lakialoitteen, jossa mm. ehdotettiin tukiosia korotettar 
vaksi 20 %:illa. Lain käsittelyssä valiokunnassa tekivät sos,-dem. 
ehdotuksen rajatulomäärien korottamisesta siten, että v. 3962 
alusta lukien tukiosat maksetaan täysimääräisinä henkilöille, joiden 
vuositulo I kuntaryhmässä ei ylitä M.OOO markkaa, I l kuntaryh-
mässä 84.000 markkaa ja m kuntaryhmässä 77.000 markkaa. Tämä 
ehdotus tuli hyväksytyksi yksimielisesti. Samoin tuli hyväksytyksi 
sos.-dem. aloitteen mukainen tukiosien korotus vuoden 1963. alusta 
lukien. Yksinäisten naisten ikärajan alennus hyväksyttiin yksimie-
lisesti 

Ryhmän jäsenet ehdottivat valiokuntakäsittelyssä hyväksyttä-
väksi lakiin sairauseläkepykälän, jolla olisi ollut varsinkin tuber-
kuloottisten kannalta suuri merkitys. Ehdotus ei saanut kuiten-
kaan muiden ryhmien kannatusta, mutta suuressa valiokunnassa 
siihen yhtyivät TPlSL:n ja SKDLm edustajat. Lain ollessa rat-
kaisevassa 2. käsittelyssä teki TPSLrn edustaja asiasta oman 
ehdotuksensa ja se tuli hyväksytyksi SKDL:n j a lukuisten maa-
laisliittolaisten äänillä. Sen puolesta äänesti mm. kolme maalais-
liittolaista ministeriä. Pian kuitenkin todettiin, että läpimenneen 
sairauseläkepykälän toteuttamiseen ei ole mahdollisuuksia. Kun 
pykälää ei siinä vaiheessa enää voitu korjata, joutui hallitus anta-
maan eduskunnalle korjausesityksen, joka oli suunnilleen saman 
sisältöinen kuin sosialidemokraattien valiokunnassa ehdottama. 

Kansaneläkelain uudistaminen saatiin siten toteutetuksi ryhmän 
kannanottojen mukaisena ja taloudellisten mahdollisuuksien ra-
joissa. 

L a p s i l i s i e n korottamisesta tekivät ryhmän jäsenet kertomus-
vuoden syksyllä raha-asia-aloitteen, joka edellytti lapsilisien yileis-
korotusta 200 mk:Ila kuukaudelta. Tämä aloite tuli hallituksen 
vastustamisesta huolimatta hyväksytyksi budjetin yhteydessä. 
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Lapsilisäjärjestelmään saatiin kertomusvuoden aikana lisäyksenä 
erityislapsilisä. Hallitus antoi asiasta esityksensä kunnallisvaalien 
alla, ehdottaen erityislapsilisää maksettavaksi 3.600 mk vuosinel-
jännekseltä lapsesta, jonka vanhemmat ovat kuolleet, lapsesta, 
jonka vanhemmista toinen on kuollut ja toinen elää leskenä tai avio-
eron saaneena, avioliiton ulkopuolella syntyneestä lapsesta, jos elatus-
apua sitoutunut tai siihen velvoitettu on kuollut jättämättä jälkeensä 
elatusvelvollisuuden täyttämiseksi tarvittavia varoja tai jos lapsi 
on täyttänyt 5 vuotta eikä hänelle ole elatusapua sopimuksella tai 
tuomiolla vahvistettu, ei kuitenkaan, jos syynä on äidin niskoit-
telu, sekä lapsesta, jonka vanhemanat tai toinen heistä saa kansan-
eläkettä. Samoin hallitus esitti 2.400 mk:n erityislapsilisää vuosi-
neljännekseltä kotona tai muutoin yksityiskodissa hoidettavasta 
lapsesta, joka ruumiillisen tai sielullisen vajavuuden, sairauden tahi 
vamman johdosta on jatkuvasti siinä määrin avuton, että hän 
tarvitsee pysyvää silmälläpitoa ja hoitoa. 

Valiokunnassa katsottiin hallituksen esittämät määrät riittämät-
tömiksi ja niinpä ne korotettiinkin ensin mainitussa tapauksessa 
7.200 !mk:ksi ja jälkimmäisessä tapauksessa 3.600 mk:ksi vuosi-
neljännekseltä. Ryhmä oli vaikuttamassa tehtyihin muutoksiin. 

Erityislapsilisälain käsittelyn yhteydessä hyväksyttiin ryhmän 
jäsenten valiokunnassa esittämä kehoitus, jonka mukaan halli-
tuksen tulisi selvittää, miten nykyinen hajanainen lapsiavustuksia 
koskeva lainsäädäntö voitaisiin yhtenäistää ja tämän selvityksen 
jälkeen tulisi siitä antaa eduskunnalle esitys. Hallitus asetti 
välittömästi komitean selvittämään asiaa. 

S o t i l a s v a m m a l a i n muuttaminen saatiin suoritetuksi kerto-
musvuoden syksyllä. Hallitus esitti p.o. lain mukaisa elinkorkoja 
korotettavaksi siten, että täysimääräinen eläke olisi kohonnut 
198.000 mk:aan vuodessa. Eduskunnassa korotettiin määrä Sota-
invalidien Veljesliiton ehdottamalle tasolle, eli täysimääräinen eläke 
220,000 mk:ksi vuodessa. Ryhmä oli kannattamassa tätä korotusta. 

Sotilasvammalain käsittelyn yhteydessä eduskunta hyväksyi sos.-
dem, ehdotuksesta hallitukselle toivomuksen, että se antaisi kiireel-
lisesti eduskunnalle esityksen lain muuttamisesta siten, että huol-
toeläkkeen saajien piiriä huomattavasti laajennettaisiin. 

Y k s i t y i s e s s ä t y ö s u h t e e s s a olevien eläkekysymyksen 
järjestämisestä tekivät eräät ryhmän jäsenet kyselyn. Kyselyyn 
annetussa vastauksessa hallitus viittasi niinä aikoina valmistunee-
seen komiteamietintöön. 

K o d i n p e r u s t a m i s l a i n o j a varten sos.-dem. aloitteen poh-
jalta vuoden 1960 budjettiin otettua 200 milj. mk:n määrärahaa 
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hallitus ei ollut vahvistanut. Käsiteltäessä hallituksen kertomusta 
liitettiin siihen sosialidemokraattien ehdotuksesta hallitukselle muis-
tutus po. ¡määrärahan (vahvistamatta jättäjmisestä. Vuoden ili961 bud-
jettiin otettiin ryhmän aloitteen mukaisesti jälleen 200 milj. mk:n 
määräraha, mut ta 'hallitus päätt i tammikuun 27 pnä 1961 jättää 

määräraha vahvistamatta. 
A s e v e l v o l l i s t e n p ä i v ä r a h a n korottaanista varten otet-

tiin xyhmän jäsenten aloitteen mukaisesti määräraha, joka edellyt-
t ää päivärahan korot tamista 75 mk:s ta 100 mk:aan. 

Normaaliaikojen h u o n e e n v u o k r a l a k i saatiin kertomus-
vuoden aikana valmiiksi. Lakiin tuli lukuisia näkökohtia ryhmän 
aloitteesta, joka oli käsiteltävänä r innan hallituksen esityksen 
kanssa. 

M e t s ä t y ö l ä i s t e n m i n i m i p a l k k a l a i n s ä ä d ä n n ö s t ä 
antoi hallitus esityksensä keväällä ja ryhmä jät t i välittömästi 
asiasta oman rinnaJkkaisaloitteenisa. Hallituksen esitys sisälsi pää-
asiassa vain sen, et tä työehtosopimusten mukaiset palkat sääde-
t ään minimiksi, ja näiden palkkojen valvontaa suoritettaisiin vain 
jär jestäytymättömien työnantajien työmailla. Ryhmän aloitteessa 
määrät t i in työehtosopimuksen palkat myös minimiksi, mut ta siltä 
varalta, ettei työehtosopimusta syimy, olisi valtioneuvostolla oikeus 
määrätä , mi tä työehtosopimusta kulloinkin pidetään metsätyöpalk-
kojen määräytymisperusteena. Edelleen ehdotettiin ryhmän aloit-
teessa, e t tä metsäpalkkalautakunnan riidanalaisesta palkasta anta-
maan ratkaisuun ei saa hakea muutosta. I lman oikeudenkäyntiä 
olisi riidanalainen palkkasaatava ulosottokelpoinen. 

Lain käsittely saatiin alulle eduskunnan syysistuntokaudella, mut-
t a yksityiskohtainen käsittely siirtyi vuoden 1961 valtiopäivien 

alkuun. 
Tulkoon tässä yhteydessä mainituksi, e t tä ryhmän työvaliokunta 

lähetti hallitukselle syksyllä 1960 kir jelmän, jossa toivottiin halli-
tuksen ryhtyvän toimenpiteisiin metsätyöläisten palkkojen korot-
tamiseksi metsähalli tuksen alaisilla työmailla. Valtion puuhuutokau-
poissa olivajt kantohinnat kohonneet huomattavasti, josta johtuen 
katsotti in olevan oikeudenmukaista an taa hintojen noususta osuus 
työntekijöille. Tehdessään ehdotuksen ryhmä katsoi, et tä tällä 
tavoin voitaisiin saada palkat kohoamaan myös yksityisellä sek-
torilla. 

M a a m m e l ä ä k ä r i t i l a n n e tuli eduskunnassa esille kevät-
istuntokaudella kahdessa eri muodossa. Hallitus antoi oman esi-
tyksensä lääkärien kouluttamisesta ulkomailla valtion myöntämien 
lainojen turvin, j a ryhmämme aloitteen pohjal ta hyväksjrttiin muu-
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tos lääkärintoimen harjoittamiBesta annettuiihin säädöksiin. Ensin-
mainittu laki säädettiin olemaan voimassa viisi vuotta, jona aikana 
koulutetaan ulkomailla vuosittain n. 50 uut ta lääkär iä valtion 
lainojen avulla. Tällä tavoin laskettiin v. 1971 päästävän siihen, 
että maassa olisi yksi lääkäri 1.000 asukasta kohti, tilanteen 
ollessa lain säätämishetkellä sellaisen, että lääkäreitä oli yksi 
I.Qj5 asukasta kohti. » 

lÄläkärioikeuksien myöntämislailla siirettiin erikoislääkärinoikeuk-
sleu myöntäminen Suomen Lääkäriliitolta lääkintöhallituksen ja 
lääketieteellisten tiedekuntien muodostamalle elimelle. Tämänkin 
toimenpiteen tarkoituksena oli päästä vaikut tamaan lääkäritilan-
teeseemme. 

Ryhmä suhtautui luonnollisesti myönteisesti molempiin lakeihin. 
T u b e r k u l o o s i l a i n uusinta suoritettiin kevätistuntokaudella. 

Ryhmä toimi lain käsittelyssä siten, että valtionapu saatiin ko-
hoamaan hallituksen esi t tämästä 50 %:sta 75—60 %:iin perus- ja 
käyttökustannusten osalta. Potilaan kannalta oli lain uudistami-
sella erittäin huomattava merkitys, sillä lain mukaan hoito ja 
lääkeet ovat ilmaiset ja parantoloilla on keskinäinen vastuu poti-
laan hoitoon pääsystä. 

p e r h e a s u n t o a v u s t u s a s i a a ei saatu käsittelyyn kerto-
musvuonna, mut ta hallitus asetti syksyllä komitean laat imaan täy-
dellisen ehdotuksen po. lainsäädännön uudistamisesta . 

Mainittakoon tässä yhteydessä, e t t ä vuoden 1961 budjetin perus-
teluihin hyväksyttiin sos.-dem. aloitteen pohjal ta lausuma, jossa 
hallitusta kehoitettiin ryhtymään toimenpiteisiin työllisyystöissä 
maksettavien palkkojen korottamiseksi. 

Verot, tullit ja hinnat 
L i i k e v a i h t o v e r o l a i n uusintaan ei päästy kertomusvuon-

na. Hallituksella oli valmiina esitys po, lain kokonaisuudistukseksi 
ja pari ker taa hallitus tiedusteli siitä eduskuntaryhmien kantaa, 
mutta ryhmien vastaukset saatuaan hallitus jä t t i esityksen anta-
matta. Viimeksi hallitus tiedusteli ryhmien kan taa kertomusvuoden 
syksyllä. Hallitus ilmoitti t iedustelunsa yhteydessä, e t tä se pi tää 
välttämättömänä ryhmien sitoutumista esityksen hyväksymiseen 
ilman oleellisia muutoksia. Sos.-dem« ryhmä antoi vastauksensa 
hallitukselle 18. 10. -60 j a oli se seuraavan sisältöinen: 

"Sosialidemokraattinen eduskuntaryhmä on lukuisissa yhteyk-
sissä korostanut liikevaihtoverolain uudistamisen vält tämättömyyt-
tä ja on edelleenkin samalla kannalla. Hallitus on valinnut esityk-

lii 
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sensä pohjaksi käytettävänä olevista vaihtoehdoista erään, jota 
emme sellaisenaan pidä parhaana imahdollisena. Hallituksen esi-
tyksen mukaan liikevaihtovero nostaisi kaikkein tärkeimpien ku-
Iistus- ja elintarvikkeiden hinto ĵa, joita toisaalta valtion varoilla 
alennetaan. Tätä emme pidä oikeana. Pienyrittäjien mahdollisuuk-
sia täytyy liikevaihtoverolain uudistamisella edistää. Johtaako 
hallituksen esitya tässäkään suhteessa ryhmämme toivomaan par-
haaseen mahdolliseen ratkaisuun, siitä ei ryhmämme ole täyain 
vakuuttunut. Eduskuntaryhmämme on tämänkin asian suhteen 
vakiintuneen parlamentaarisen käsittelyjärjestyksen kannalla. En-
nakkositoumusten teko hallituksen esityksen käsittelyssä kuuluu 
normaalisti hallituksen ja hallitusryhmien välisiin asioihin." 

Monet muutkin ryhmät antoivat lähimain samansuuntaisia vas-
tauksia hallitukselle. Hallitus ei antanut esitystä eduskunnalle. 

Mainittakoon tässä yhteydessä, että ryhmän jäsenet tekivät edus-
kuntakyselyn p i e n y r i t t ä j i e n l i i k e v a i h t o v e r o n korjaa-
misesta, mutta hallitus katsoi, ettei osauudistuksia liikevaihtovero-
lakiin pitäisi tehdä. Näin siitä huolimatta, vaikkei kokonaisuudis-
tuksen toteuttamisesta hallituspohjan kapeuden vuoksi oleltaan toi-
veita. 

Tulo- ja omaisuusverolain taulukkoon esitti hallitus vähäisiä alen-
nuksia, mutta eduskunta muutti taulukon sosialidemokraattien eh-
dottamalla tavalla. Näin ollen veron suhteellinen osuus alentui 
vuoden 1956 tasolle, hallituksen esittäessä v. 1958 tasoa. Vähennys-
oikeuksia myös korotettiin hallituksen esittäraÄstä määrästä. Tuos-
sa vaiheessa laskettiin, että suoritettujen muutosten jälkeen valtion 
verotulot alentuisivat noin 6,5 miljardilla markalla siitä, mitä halli-
tuksen esityksen pohjalta veroja laskettiin kertyvän. 

Tulo- ja omaisuusverolain käsittelyn yhteydessä eduskunta hy-
väksyi sosialidemokraattien ehdotuksesta toivomuksen, että hallitus 
ryhtyisi kiireellisesti toimenpiteisiin aineellisen verolainsäädännön 
uudLstamiseksi siten, että nyJkyiset epäoikeudenmukaisuudet tulisi-
vat korjatuksi. 

K u n n a l l i s e n v e r o l a i n käsittelyssä hyväksyi eduskunta 
muutoksen, jonka mukaan verovelvollisen henkilön tulosta on vähen-
nettävä hänen sekä hänen perheenjäsentensä lääikärin- ja lääke-
kulut sekä sairaalamaksut ja niihin verrattavat sairaudesta johtu-
vat kustannukset kuitenkin enintään 60.000 mk tai yhteisverotet-
tavilta puolisoilta yhteensä enintään 70.000 mk. Mainittuja enim-
mäismääriä on korotettava 10.000 mk:Ha verovelvollisen jokaisesta 
alle 16-vuotiaasta lapsesta. Ryhmä oli hsrväksjnmässä tätä lain muu-
tosta. 
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Samoin oli ryhmä hyväksymässä verolakiin, poikkeussäännöstä, 

jonka mukaan työntekijäin t a p a t u r m a v a k u u t u s k o r v a u k -
set saatetaan tulo- ja omaisuusverotuiksessa ja kunnallisverotuk-
sessa täysin samaan asemaan kuin sotilasvammalain nojalla suori-
tetut korvaukset ja siten myös ne jatkuvat tapyaturmakorvaukset, 
jotlca voimassa olevan lain mukaan eräin poikkeuksin katsotaan 
veronalaiseksi tuloksi, säädetään verovapaiksi. 

Hyhmän jäsenten aloitteen pohjalta eduskunta hyväksyi kerto-
musvuonna muutoksen e l o k u v a v e r o t u l c s e e n . Hallituksella 
oli iisiasta oma ehdotuikseaisa, mutta ryhmän jäsenten aloitteen poh-
jalta tuli elokuvaverotusta kevennetyksi enemmän kuin mitä halli-
tus oli esittänyt. 

T u l l i t a r i f f i l a i n uudistaminen oli pantu vireille jo edelli-
senä kertomusvuonna, mutta päätökseen asia saatiin vasta v. 1960 
kevätkaudella. Ryhmän pyrkimyksenä oli saada tullitariffista sel-
lainen, ettei sillä aiheutettaisi suuria muutoiksia tullitasoon. Tässä 
onnistuttiinkin melko täydeUisesti. OEIallitus pyrki esityksellään sä-
lyttämään suuren tuUirasituksen kuluttajaväestön harteille. Halli-
tus esitti mm. viljan, väkirehujen, sokerin ja lukuisten muiden 
elintarvikkeiden tullien tuntuvaa korotusta. Niin ikään hallitus 
esitti tulleja ulkomaisille polttoaineille, vaikka eduskunta oli pari-
kin kertaia aikaisemmin hylännyt sitä tarkoittaneet esitykset. Nämä 
esitykset ryhmä omalta osaltaan torjui ja niin saatiin tullitariffi-
laista sellainen, että se antaa kohtuullisen suojan kotimaiselle tuo-
tannolle ja estää elintärkeiden Oculutustavaroiden tullien ja hintojen 
kohoamisen. 

Ryhmän pyrkimyksenä oli tullilain käsittelyn yhteydessä saada 
huomattava alennus kahvin tulliin. Kun tätä ei kuitenkaan voitu 
tullilain käsittelyssä toteuttaa aiheuttamatta kauppaneuvotteluille 
vaikeuksia, esitettiin ryhmän toimesta tullilain perusteluihin seu-
raava lausuma: 

"Kun kahvi on koko kansan käyttämä nautintoaine, ei ole oikein, 
että sen hinta pidetään kalliina korkean tullin vuoksi. Eduskunta 
kehoittaaa hallitusta toimimaan kauppa- ja tullisopimusta tehtäessä 
niin, että kahvin tullia nykyisestään huomattavasti alennetaan," 
Lausuma hyväk^tiin äänin 93—77. 

M a a t a l o u s t u o t t e i d e n h i n n a t määräsi hallitus kertomus-
vuoden syksyllä viimeisen kerran voimassa olevan maataloustulo-
lain nojalla. Hallitus vahvisti hintatoimikunnan elhdotuksesta veh-
nän takuuhinnaksi 50 mk/kg ja rukiin keskimääräiseksi takuuhin-
naksi Etelä-^Suomessa 47:50 mk/kg ja Pohjois-Suomessa 52:50 mk/kg. 
Maidon keskimääräiseksi tavoitehinnaksi määrättiin 30:65 mk, sian-



18 

lihaaa 275 mk ja kananmunien 260 mk/kg. Hintatoimikunnan ehdot-
tamaa väkirehujen hintojen korotusta ja siitä aiheutuvaa maatalou-
den tuotantopoliittisen tuen lisäystä ei huomioitu i)äätöksessä. Pää-
tös merkitsi vehnän tuottajahintatasoon 97 pennin nouaua ja rukiin 
tuottajaliintaan 71 pennin nousua kilolta. Maidon tavoiteihinjran 
korotus merkitsi 38 pennin korotusta edellisen satovuoden tavoite-
hinnasta ja on 4 penniä korkeampi kuin edeUisenä satovuonna saa-
vutettu hinta. Sianlihan tavoitehintaan tuli 15 mlk:n korotus edel-
lisen vuoden tavoitehinnasta ja tuli tavoitehinta 1:17 mk korkeam-
maksi kuin edellisen vuoden saavutettu hinta. Kananmunien tavoite-
hinta tuli 10 mk korkeammaksi kuin edellisen vuoden tavoitehinta. 

Ryhmän eräät jäsenet tekivät kertomusvuoden lopulla hallituk-
selle kyselyn korkeista l i h a n h i n n o i s t a . Kyselyssä todettiin, 
ettei hallitus ole huolehtinut riittänrässä määrin lihan ulkomaisesta 
tuonnista, mistä johtuen kuluttajahinnat ovat kohonneet kohtuutto-
man korkeiksi. Samaan asiaan kiinnitettiin huomiota myös eräi-
den kaupallisten järjestöjen taholta. Pian tämän jälkeen hallitus 
alensikin sian- ja naudanlihan tuontitullia, minkä vaikutukset jäi-
vät nähtäviksi vuoden 1961 puolella. 

Maatalouteen liittyvät asiat 
Kertomusvuoden aikaaia ei ollut esillä suuria maatalouspoliittisia 

kysymyksiä. Edellä selostettiin hallituksen päätöstä maataloustuot-
teiden hinnoista, jotka voimassa olevan maataloustulolain pohjalta 
ratkaistiin. 

Ma a t a l o u s t u l o l a i s t a eduskunta hyväksyi toukokuussa 
hallitukselle toivomuksen, jonka mi toan uutta maataloustulolaki-
esitystä valmisteltaessa tutkittaisiin, voitaisiinko maataloustuot-
teiden tuottajahintoja ja maatalouden muuta tukea määrättäessä 
nykyistä suuremmassa määrässä ottaa huomioon maatalouden 
tuotantokustannusten erilaisuus maan eri osissa ja erikokoisilla 
tiloilla. Ryhmä oli hyväksymässä tätä toivomusta. 

M a n t t a a l i k u n t i e n lakkautuslaki oli toisen kerran esillä 
tällä vaalikaudella. Ryhmän jäseniltä oli eduskunnassa aloite 
manttaalikuntien lakkauttamisesta ja tämän sekä eräiden muiden 
aloitteiden pohjalta eduskunta hyväksyi lakkautuslain sellaisena, 
että se voidaan saattaa voimaan vaalien jälkeen yksinkertaisella 
enemmistöllä. Poi^varillisista ryhmistä ehdotettiin laki jätettäväksi 
lepäämään yli vaalien ja tämä ehdotus hyväksyttiin, koska lepää-
mään jättämistä kannatti 80 edustajaa. 

Ryhmän erää/t jäsenet kiinnittivät kertomusvuoden aikana huo-
miota m a a t i l a t a l o u k s i e n p i r s t o u t u m i s e e n . Kyselyssä 
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tiedusteltiin, onko hallitus tietoinen, että tilojen osittamista koske-
vien rajoitusten puuttuminen nykyisestä lainsäädännöstä on estee-
nä lisämaakysymyksen järkiperäiselle hoidolle, sekä aikooko halli-
tus kiireellisesti antaa eduskunnalle esityksen puheena olevan, 
asutustoiminnan kannalta ensisijaisen lain aikaansaamiseksi. Ky-
sellyn annetussa vastauksessa ei annettu lupausta esityksen nopeas-
ta antamisesta. 

Maatalouden perusluoton järjestämisestä antoi hallitus kertomus-
vuonna esityksensä, mutta sen käsittely siirtyi vuoden 1961 valtio-
päiville. 

S a l a o j i t u s t o i m i n n a n häiriötöntä jatkumista varten antoi 
hallitus esityksen salaojituslain jatkamisesta. Eduskunta hyväksyi 
lain jatkamisen vuoden 1961 loppuun ja siinä yhteydessä hyväk-
syttiin salaojitustoiminnan edistämistä varten 400 milj. mk. — 
Eduskunta oli yksimielinen asiasta. 

U u d i s - j a k i v e n r a i v a u s p a l k k i o i s t a annettua lakia 
jatkettiin samoin kuin edellistäkin lakia, koska maataloutemme 
kehittämisen kokonaisohjelmaa ei oltu vielä saatu valmiiksi. Täs-
täkin oli eduskunta yksimielinen. 

M e t s ä o j i t u s t y ö s s ä maksettavista palkkioista hyväksyi 
eduskunta budjettiin tarpeelliseksi katsottavan määrärahan yksi-
tyismailla suoritettavien metsäojitusten palkkioiden maksamista 
varten. Tämäkin hyväksyttiin yksimielisesti. 

M a a n k ä y t t ö l a i n ja eräiden siihen liittyvien lakien muut-
tamisesta hallitus antoi kertomusvuonna esityksensä, joka tuli 
myös käsitellyksi. Esitys, jossa ehdotettiin mm., ettei tilan t a i 
alueen omistusoikeuden saamisen ajankohdalla ole merkitystä, 
maankäyttölakien mukaisten palkkioiden ja avustusten saami-
seen, että asutustoimintaan on otettava käytössä olevat valtion 
virkatalon maat ja että lain mukaisten saatavien vanhentumis-
aikaa pitennetään, tuli hyväksytyksi pääkohdittain yksimielisesti, 
mutta metsähallituksen käytössä olevien virkatalojen maiden 
käyttäminen asutustoimintaan tuli hylätyksi ryhmän vastalauseen 
mukaisesti. Ryhmän jäsenten vastalauseessa sanottiin mm.: 

"Valtio on vuosien 1924—1959 välisenä aikana luovuttanut val-
tion laitoksille ja erilaisille yleishyödyllisille yhteisöille yhteensä 
2i2855 hehtaaria maata sen lisäksi mitä asutustoimintaan on 
maata käytetty. Tällä hetkellä on valtion virkatalojen metsä-
pinta-ala enää vain 37.000 hehtaaria, josta alasita yli 17.000 hehtaa^ 
ria kuuluu opetus-, tutkimus- ym. vastaavanlaisiin alueisiin. 
Maankäyttölain mukaisiin tarkoituksiin on siten koko maassa 
käytettävänä enää vain vajaat 15.000 hehtaaria. Kun virkataloihin 
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kuuluvat ja asutukseen soveltuvat alueet voidaan käyttää riittä-
vän tehokkaasti asutustarkoituksiin jo voimassa olevan maan-
käyttölainsäädännön säätämisen yhteydessä täydennetyn virka-
talolain nojalla, ei ole syytä ryhtyä käyttämään kahden lain 
nojalla valtion maita asutukseen." 

Ammattikasvatus, koulu- ja kulttuurikysymykset 
Kertomusvuoden syksyllä tekivät ryhmän jäsenet lukuisia raha-

asia-aloitteita määrärahojen ottamiseksi vuoden 1961 budjettiin 
ammattikoulutusta varten. Eräät näistä aloitteista johtivat myön-
teiseen tulokseen. Kiinpä otettiin budjettiin - mm. 25 imilj. mk 
käytettäväksi valtion avustuksiin kunnallisille ammattioppilaitok-
sille oppilasasuntolain rakentamista varten. Tämän määrärahan 
hallitus jätti 27, 1. -61 vahvistamatta. Valiokunnassa lisättiin 
kaikkiaan 50 otnilj. mk ammattikurssitoiminitaa varten, josta myös 
oli ryhmän jäseniltä aloitteita. 

Invalidioppilaiden viikkorahaan kiinnittivät eräät ryhmän jäse-
net hallituksen huomiota eduskuntakyselyllä. Vastauksessaan 
hallitus katsoi, ettei ole aihetta mainitun viikkorahan korotuk-
seen, vaikka kyselyssä oli osoitettu po. rahan merkityksen vähen-
tyminen inflaation vuoksi. 

Korkeakoulustipendeihin saatiin kertomusvuonna rahan artvon 
heikentymisestä johtunut korjaus. Valiokuntakäsittelyssä ryhmän 
jäsenet vaikuttivat siihen, että hallitukselle esitettiin toivomus 
po. stipendien lukumäärän huomattavasta lisäämisestä. Edus-
kunta hyväksyi tämän toivomuksen yksimielisesti. 

Ryhmän aloitteen mukaiseen tarkoitukseen — yksityisoppikou-
lujen lukukausimaksujen alentamiseen, sisaralennusten ja vapaa-
oppilaspaikkojen lisäämiseen — otettiin jo valiokuntakäsittelyssä 

.25 milj. mk:n lisäys vuoden 1961 budjettiin ja täysistunnossa tätä 
lisäystä ehdottivat ryhmän jäsenet vielä laajennettavaksi 75 milj. 
mk:11a, mikä tuli myös hyväksytyksi. Vähävaraisten koulun-
käynnin kannalta nämä lisäykset olivat merkityksellisiä. 

Tässä yhteydessä mainittakoon myös, että ryhmän jäsenten 
aloitteen mukaisesti otettiin v. 1961 tulo- ja menoarvioon 15 milj. 
mk kotimaisten elokuvien palkitsemista varten. 

Valt ion v i rka i l i j a in j a t o i m e n h a l t i j a i n p a l k k a u s 
Hallitus antoi huhtikuun 7 pnä eduskunnalle esityksen virka-

miespalkoista. Hallitus esitti virkamiesten palkkoja korotettavaksi 
maaliskuun alusta lukien 2,5 %:lla. Ryhmä oli tälläkin kerralla 
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sillä kannalla, ettei puhdasta prosenttikorotusta voida suorit-
taa, koska se ei tee oikeutta alempipalkkaisille. iSen vuoksi ryhmä 
edusti sitä kantaa, että korotuksen tulisi olla 3 %, kuitenkin 
vähintään 1.500 mk kuukaudelta. Ratkaisu tapahtui ryhmän 
kannan mukaisesti. 

Tässä yhteydessä huomautettakoon, että ryhmän jäsenten ehdo-
tuksesta eduskunta hyväksyi näin kuuluvan virkamieihiä koskevan 
lausuman: 

"Eduskunta on joutunut useissa eri yhteyksissä toteamaan, että 
vrJtion viran- ja toimenhaltijoita koskevat säädökset eivät enää 
vastaa kaikilta osiltaan tapahtuneen kehityksen mukaisia olosuh-
teita. Sen vuoksi eduskunta edellyttää hallituksen ryhtyvän toi-
menpiteisiin virkamiesten neuvotteluoikeutta ja virkamieskysymys-
ten valmistelua koskevien säännösten uusimiseksi siten, että asioi-
den valmistelu ja käsittely saadaan nykyistä asianmukaisemmaksi 
ja joustajvamimaksi sekä niin, että eduskunnan käsiteltäväksi saa-
tettavat virkamieskysymykset tulevat riittävän asiallisesti valmis-
telluiksi yhteistoiminnassa virkamiehiä edustavien keskusjärjes-
töjen kanssa." 

Sekalaista 
L i h a n t a r k a s t u s l a k i , jolla vuodelta 1922 peräisin olevat 

lihantarkastusmääräykset saatettiin nykyistä kehitystä vastaaviksi, 
hyväksyttiin kevättalvella 1960. Lain mukaan lihantarkastuspakko 
on voimassa jokaisessa kaupungissa ja kauppalassa, jollei maa-
talousministeriö yksityistapaiiksissa toisin päätä sekä sellaisella 
kaupunkiin tai kauppalaan rajoittuvalla alueella, jonka osalta on 
annettu tätä tarkoittava määräys. Ryhmä suhtautui lakiin myön-
teisesti. 

P u o l u s t u s t a l o u d e l l i s t a s u u n n i t t e l u k u n t a a koske-
va laki hyväksyttiin kevätkaudella ryhmän myötävaikutuksella. 
Lain mukaan ne selvittely-, suunnittelu- ja järjestelytehtävät, jotka 
ovat tarpeen maan taloudellisen puolustusvalmiuden kehittämiseksi 
sekä väestön toimeentulon ja talouselämän turvaamiseksi sodan 
taikka sodan vaaran tahi maan ulkopuolella sattuneen sodan tai 
vaikutuksiltaan siihen verrattavan muun erityisen tapahtuman ai-
heuttamien poikkeuksellisten olojen aikana, kuuluvat puolustus-
taloudelliselle suunnittelukunnalle, mikäli niitä ei lailla tai asetuk-
sella ole annettu muun viranomaisen asiaksi. 

V e s i l a k i , josta hallitus oli antanut eduskunnalle v. 1959 esi-
tyksensä, saatiin valmiiksi kertomusvuoden aikana. Kysymyksessä 
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oli vuosikymmeniä vanhan vesilalnaäädännön kokonaisuudistuti, 
Uudessa laissa otettiin huomioon ne vaatimukset, jotka nylcyajan 
taloudelliset, teknilliset ja terveydelliset näkökohdat asettavat vesis-
töjen ja veden käytölle. Ryhmä oli kannattamassa lakia sellaisena, 
kuin se tuli hyväksytyksi. • 

P a l o l a k i saatiin (kertomusvuonna. uusituksi. Uusi laki perus-
tuu pääasiallisesti vanhan lain pohjalle. Uutteen lakiin saatiin ryh-
män jättämän rinnokkaisaloitteen pohjalta useita parannuksia, mm. 
se, että sisäasiainministeriöön on perustettava erityinen paloasiain-
osasto. 

K ä t i l ö o p i s t o n rakennusasiaa ja siinä ilmenneitä lainvas-
taisia menettelyjä koskeva asia saatiin kertomusvuoden aikana 
eduskunnan osalta ratkaisuun. Perustuslakivaliokunta totesi kesä-
kuun alussa valmistuneessa mietinnössään entisten ministereiden 
Aarre S i m o s e n , Urho K i u k k a a n ja Vilho V ä y r y s e n mene-
telleen lainvastaisesti. Valiokunta ehdotti mainittujen henkilöiden 
asettamista syytteeseen valtakunnanoikeudessa. Eduskunta käsit-
teli asian syysistuntokaudella ja äänestysten jälkeen hyväksyi pe-
rustuslakivaliokunnan ehdotuksen. Asian ratkaisu siirtyi näin ollen 
vuoden 1961 puolella kokoontuvalle valtakunnanoikeudelle. Ryhmä 
äänesti mainittujen henkilöiden syytteeseen asettamisen puolesta. 

V a a s a n l ä ä n i n v a a l i p i i r i ä koskeva asia sai myös ker-
tomusvuonna ratkaisunsa. Eduskunta päätti muodostaa Vaasan 
läänin eteläisestä ja pohjoisesta vaalipiiristä yhden suuren koko 
lääniä koskevan vaalipiirin. Eduskuntaryhmä äänesti yhd^sä maa-
laisliiton eduskuntaryhmän kanssa lakia vastaan, mutta kumpikaan 
ei ehdottanut lakia äänestettäväksi yli vaalien. 

Hyhmän sisäinen työskentely 
Sosialidemokraattisen eduskuntaryhmän puheenjohtajana toimi 

kertomusvuoden aikana edelleen Gunnar Hennriksson, I varapu-
heenjohtajana Raf. Paasio ja n varapuheenjohtajana Onni Pelto-
nen. Ryhmän sihteerinä toimi Kajlervo Haai)asalo, aloitesihteerinä 
Veikko Helle ja rahastonhoitajana Meeri Kalavainen. Työvaliokun-
taan kuuluivat edellä mainittujen lisäksi Anni Flinck, Kaarlo 
Pitsinki, Eino Rautio ja Väinö Tikkaoja. Ryhmän tilintarkasta-
jina olivat Viljo Rantala, Sylvi Siltanen ja Viljo Virtanen. Ryh-
män aloitevaliokuntaan kuuluivat puheenjohtajana Raí. Paasio ja 
jäseninä Veikko Helle, Viljo Viirtanen, Kaarlo Pitsinki, Lyyli Aalto 
ja V. K. Turunen. Tiedotusvaliokuntaan kuuluivat puheenjohta-
jana Onni Peltonen ja jäseninä Sulo Hostila, Arvo Tuominen ja 

Väinö Tikkasia. Tiedotuavaliokunnan sihteerinä totol edelleenkin 
ja puolueen yhdessä p a l k k a a n tiedotussihteeri C 

«^«"»»kto ' y t a ä n Jäsen K-A. 

K e r t o m i e n aikana ryhmä antoi tavanmukaiset avustukset 
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KERTOMUS 
Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän 

toiminnasta vuodelta 1961 

Työntekijäin eläkelaki 
Kauaskantoisin sosiaalinen uudistus, joka vuoden 1061 valtiopäi-

villä toteutettiin, oli yksityisessä työsuhteessa olevien työntekijäin 
eläkelain aikaansaaminen. 

Sosialidemokraattimen ryhmä jätti helmikuussa 1961 eduskunnalle 
lakialoitteen — ensimmäisenä allekirjoittajana Veikko Kokkola — 
joka perustui asiaa valmistelleen komitean mietintöön, eräiltä osin 
muutettuna. Kevätkauden aikana asia saatiin ryhmän ponnistelujen 
seurauksena työväenasiainvaliokunnassa esille ja kevään kuluessa 
myös päätökseen mainitun aloitteen pohjalta. Laki tulee voimaan 
heinäkuun 1 päivänä 1962. 

L a i n p e r i a a t t e e t : Lain mukaan^ eläkeoikeus kuuluu työ-
suhteen mukanaan tuomiin etuihin aivan samalla tavalla kuin esim, 
oikeus vuosilomaan. Vaikka lain mukainen eläkejärjestelmä täyteen 
tehoon i>äästäkseen vaatiikin melkoisesti aikaa, ei sen kauaskan-
toista merkitystä voida liiaksi korostaa. Turvaahan laki esim. 
40;8tä palvelusvuodesta 40 %:n ja 30:sta palvelusvuodesta 30 %:n 
työnantajaeläkkeen, jonka päälle tulee kansaneläke eli yhteensä 
60 %:n eläke ao. palkasta. Eläke on sidottu yleiseen ansiotason 
nousuun, joten eläkkeen saajsit pääsevät osallisiksi yleis^tä elinta-
son noususta. Merkittävää on myös se, ettei työntekijä ole sidottu 
samaan työnantajaan eläke-edun saavuttamiseksi. 
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V e r t a i l u e n t i s e e n : Huoltoapulain mukaiset eläkkeet ovat 
liikkuneet 4,000—ö.OOO mk:n vaiheilla kuukaudelta. Uuden lain mu-
kaiset eläkkeet on laskettu seuraaviksi: 

Työn/tekijän Työsuhde- Kansan- Yhteensä 
palkka eläke eläke 
mk/kk mk/kk mk/kk mk/kk % palkasta 
20 000 1000 11000 12000 60 
30 000 7000 11000 18 000 60 
40 000 13 OOO 11000 24 000 60 
50000 löOOO 11 OOO 30 000 60 
60 000 24000 . 11000 3Ö000 58 
70 000 28 OOO 11000 39 000 56 

100 OOO 40 000 11000 .51000 51 

Niin kuin edellisestä on nähtävissä, merkitsee laki tällaisenaan-
kin huomattavaa parannusta nykyiseen olotilaan, mutta parantami-
sen varaa laissa luonnollisesti on. Tässä vaiheessa ei lakia ollut 
mahdollisuus saada parempana lävitse. 

Kun tässä yhteydessä ei ollut mahdollista ratkaista lyhyissä työ-
suhteissa olervien eläkekysymystä, .lausui eduskunta hallitukselle 
toivomuksen antaa eduskunnalle kiireellisenä esitys p.o. työsuh-
teissa olevien eläkekysymyksen järjestämisestä. Hallitus antoikin 
asiasta syksyllä esityksen ja jo syyskauden aikana tämäkin laki 
saatiin valmiiksi. Lain sisältö on eläkkeensaÄjan kannalta suurin-
piirtein sama kuin varsinaisessa eläkelaissakin. 

Lapsiperheiden asuntotuki 
Hallitus sai pari vuotta aikaisemmin eduskunnalta sosialidemo-

kraattien ehdotuksesta syntyneen kehoituksen ryhtyä toimenpitei-
siin perheenasuntoavustusta koskevien säännösten uusimiseksi niin, 
että niiden seurauksena voitaisiin valtion lainoltuiksella tapahtuva 
asuntotuotanto ohjata palvelemaan vähäjvaraisia, suuriperheisiä 
asunnontarvitsijoita. Tehtäjvän saanut komitea, jonka puheenjoh-
tajana toimi ryhmän jäsen Olavi Lindblom, valmisti asiasta mie-
tinnön ja hallitus antoi samansisältöisen esityksen eduskunnalle. 
Eduskunta hyväksyikin lain sellaisenaan. 

Lain mukaan asuntotukea annetaan perheelle, jolla on huollet-
tavanaan vähintään kaksi kuuttatoista vuotta nuorempaa lasta. 
Perheen yksinomaisessa käytössä pitää olla vähintään 2 h. ja keit-
tiön käsittävä asunto tai sitä vastaava huoneistotila, alaltaan vSf-
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hintään 45 neliömetriä, korkeintaan 125 neliömetriä. Asukasluivan 
tulee huoneistossa olla vähemmän kuin kaisi henkilöä huonetta 
kohti, keittiö huoneeksi luettuna. 

Kaikella tällä pyritään kohottamaan vähäivaraisten lapsiperhai-
den asumistasoa. 

Asumistukea myönnetään sillä edellytyksellä, ettei perheen ta-
louteen kuuluville ole määrätty veroa omaisuudesta j a ettei per-
heenjäsenten yhteinen verotettava tulo edellisenä vuotena ole ylit-
tänyt asetuksella vahvistettuja määriä. 

V. 1962 arvioidaaai asuntotukea saavan noin 4 500 vähävaraisen 
perheen, joiden määrä vuosittain kohoaa 1970-luivun loppuun men-
nessä noin 20.000 perheeseen. — Mainittakoon, että sosiailidemö-
kraattien johtamassa Ruotsissa saa vastaavaa avustusta noin 

120 000 perhettä. 

Aravalle noin 10 miljardia markkaa 

Helmikuussa kertomusvuona ryhmiä jätti eduskunnalle lakialoit-
teen aravamäärärahan korottamisesta aikaisemmasta 7,5 miljar-
dista markasta '10 miljardiin markkaan. Samassa yhteydessä muu-
tettiin lain sanamuotoa aloitteen mukaisesti siten, että vuosittain 
on otettava valtion tulo- ja menoarvioon v ä h i n t ä ä n 10 miljar-
dia markkaa, t.s. hallitukselle jäisi kulloinkin mahdollisuus ylit-
tääkin tämä määrä, jos esim. työllisyysnäkökohdat edellyttäisvät 
rakennustoiminnan lisäämistä. Lakia vastaan äänesti maalaisliiton 
ryhmä kokonaisuudessaan ja osia ruotsalaisen kansanpuolueen ja kokoomuksen ryhmistä. 

Vuoden 1962 puolella tasavallan presidentti päätti jä t tää lain vah-
vistamatta, joten laki jäi ennalleen. 

Metsäpalkkatarkkailu 
Kevätkaudella 1961 eduskunta käsitteli hallituksen esityksen vä-

himmäispalkoista metsär ja uittotöissä ja samaa tarkoittavat edus-
kunta-aloitteet, joiden joukossa oli myös sosialidemokraattien aloit-
teita. 

Lain tarkoituksena on turvata metsätyöntekijöille ne edut, joista 
työnantajat ja työntekijät oivat solmimallaan työehtosopimuksella 
sopineet. Valtio jär jestää metsäpalkkatarkkailun niille työmaUle, 
jotka eivät ole työehtosopimuksen solmineiden työnantajien. Työn-
antajien, jotka ovat työehtosopimuksen solmineet, katsotaan huo-
lehtivan sitoumuksensa täyttämisestä ja työntekijäjärjestö itse val-
voo sopimuksen noudattamista näillä työmailla. 
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Lnki, joka meni läpd edellä kerrotun sisältöisenä, tuli eduskun-
nassa huomattavasti paremmaJcsi kuin mitä hallituksen esitys oli. 

Työriitojen sovittelulaki 
Kertomusvuoden syksyllä eduskunta hyväksyi hallituksen esityk-

sen pohjalta lain työriitojen sovittelusta, mutta laki äänestettiin 
sittemmin lepäämään yli vaalien. Hallituksen esitys perustui komi-
tean ehdotukseen, jossa oli noudatettu sovittelutoiminnan keskittä-
mistä muiden pohjoismaiden vastaavan lainsäädännön mukaisesti 
luomalla sellainen järjestelmä, jonka johdossa olisi riippumatto-
massa asemassa oleva, tasavallan presidentin neljäksi vuodeksi ker-
rallaan nimittämä päätoiminen valtakunnan sovittelija omine toi-
mistoineen. 

Lain tultua yksityiskohdissaan jo käsitellyksi puuttuivat amma-
tilliset järjestöt asiaan katsoen lain liiaksi sitovan ammatillisten 
järjestöjen käsiä työtaistelun alkamiseen liittyvissä kysymyksissä. 
Näin ollen ryhmä vaikutti lain jäämiseeen lepääimään yli vaalien. 

Kiinsanelakelain muutos 
Kertomusvuoden syksyllä maalaisliittolainen hallitus toi edus-

kunnalle esityksen, jolla oli tarkoitus laajentaa kansaneläkkeen 
tukiosan saajien piiriä varakkaisiin piireihin päin. Lain muutos 
merkitsi ennen kaikkea sitä, että varsin suurten maatilojen omis-
tajatkin voivat päälstä tukiosista osallisiksi. Tämä merkitsee luon-
nollisesti, että Kansaneläkelaitoksen mahdollisuudet vähävaraisten 
eläkkeiden korottamiseen entisestään sopistuivat. Kaikkien porva-
reiden ja SKiDLin äänillä laki ajettiin eduskunnassa päätökseen. 
Sosialidemokraattinen ryhmä vastusti lain tämäntapaista muutta-
mista. 

Lapsilisät 
Vuoden 1962 tulo- ja menoarviota käsiteltäessä otettiin meno-

arvioon ryhmän aloitteen mukaisesti 5 miljardia markkaa lapsi-
lisien korottamista varten. Tällä määrärahalla voitaisiin korottaa 
lapsilisiä 300 markalla kuukaudessa. Vuoden 19612 puolella hallitus 

[päätti antaa eduskunnalle lakiesityksen, jolla lapailiisät porrastet-
' täisiin ja näin aikaansaatuihin korotuksiin käytettäisiin p.o. mää-
rärahasta noin 3 miljardia markkaa. 
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Äitiysavustuksiin korotus 
Samoin vuoden 1962 tulo- ja menoarvioon otettiin ryhmän aloit-

teen perusteella määräraha äitiysavustuksen korottamiseksi aikai-
semmasta 4.500 markasta 5.000 markkaan. 

Kodinperustamislainat 
Kodinperustamislainoja varten otettiin vuoden 1962 budjettiin 

jälleen ryhmän aloitteen mukainen määräraha. Aikaisempina vuo-
sina tasavallan presidentti on jättänyt p.o. määrärahan vahvista-
matta. 

Työaika aluksilla 
V. 1924 annettu laki merimiesten työajasta, joka koski periaat-

teessä myös sisäjvesi- ja rannikkoliikenteen aluksia, uudistettiin' 
hallituksen esityksestä v. 1961. Työmarkkinajärjestöjen päästyä 
keskenään sopimukseen siitä, että työaikakysymys ulkomaan ja 
kotimaan liikenten osalta olisi järjestettävä erillisellä lainsäädän-
nöllä, samoin kuin työaikasäännösten sisältöstäkin, antoi hallitus 
esityksen, joka oli työmarkkinajäirjeatöjen sopimuksen mukainen. 
Lain käsittely tapahtui eduskunnassa näin ollen täydellisen yksi-
mielisyyden merkeissä. Näin aikaansaatu uudistus oli merkittävä 
edistysaskel meri-, sisävesi- ja rannikkoliikenteessä työskenteleville. 

Merimieseläkelain muutos i 
Vuonna 1956 annettu ulkomaan liikenteessä palvelevia merimie-

hiä koskeva merimieseläkelaki ei sisältänyt perhe-eläkkeitä. Van-
huus- ja työkyvyttöanyyseläkkeen maksuksi määrättiin laissa 12%, 
josta työnantajat ovat maksaneet 4 työntekijät itse 4 %, valtion 
suorittaessa loput. Lain edellyttämän merimieseläkekassan oltua 
toiminnassa vuodesta 1906 lukien on havaittu, että vakuutusmaksua 
korottamatta voidaan kassan varoista ryhtyä suorittaanaan myös 
perhe-eläkkeitä, jotka ovat sosiaalisesti tärkeitä. Lakiesitys hyväk-
syttiin eduskunnassa yksimielisesti. 

Vuokrasäännöstelyn jatkaminen 
Hallitus antoi eduskunnalle toukokuussa -^1 esityksen, jossa 

ehdotettiin asuinhuoneistojen vuokrasäännöstelyn jatkamista HeL 
singin ja Tampereen kaupungeissa vuoden 1962 kesäkuun loppuun; 
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saakka. Esityksessä luovuttiin Helsingissä voimassa olleesta liike-
buoneistojen vuokrasäännöstelystä,. Ryhmän piirissä oliBi haJuttu 
saada vuokrasäännöstely jatkumstan mainituissa kaupungeissa pi-
temmäksi ajaksi, mutta porvarillisissa ryhmissä vastustettiin voi-
nia}.;kaasti lain hyväksymistä niinkin pitkäksi ajaksi kuin mitä 
halUtus esitti. Lain tullessa ratlcaiseivaan käsittelyyn vastusti 31 
kokoomukseen ja ruotsalaiseen sekä kansanpuolueeeeen kuuluvaa 
edustajaa lain kiireelliseksi julistamista. Näin ollen kaatui laki 
kokonaan. Samassa yhteydessä eduskunnan enemmistö hyväksyi 
kuitenkin toivomuksen, jonka mulcaan hallituksen tulisi ensitilassa 
antaa eduskunnalle esitys, jossa vuokrasäännöstelyä ehdotettaisiin 
jatkettavaksi mainituissa kaupungreissa ainakin vuoden 1961 lop-
puun. Hallitus noudattikin välittömästi toivomusta ja eduskunta 
hyväksyi tämän esityksen yksimielisesti. 

Huoneenivuokrasäännöstelyyn ei kuitenkaan saatu Helsingin osal-
ta enää jatkoa tämän jälkeen, joten huoneerrvuokrasäännöstely 
kaatui kokonaisuudessaan. 

Opiskelijain asuntokysymys 
Kertomusvuoden syksyllä ryhmän jäsenet jättivät budjetin yhtey-

dessä käsiteltäväksi raha-aslaraloitteen, jossa ehdotettiin vuoden 
1962 budjettiin otettavaksi 200 milj. mk käytettäväksi ylioppilas-
järjestöille uusien oppilasasuntoloiden rakentamiseksi annettavia 
pitkäaikaisia, halpakorkoisia lainoja, varten. Pyrkimyksenä oli saa-
da helpotusta korkeakouluissa opiskelevien vaikeaan asuntotilan-
teeseen. Aloite tuli hyiväksytyksi ja budjettiin otetuksi p.o. määräh 
raha. 

Leipomotyölaki 
Hallituksen vuoden 1959 valtiopäiville antama esitys, leipomotyö-

lain muuttamisesta käsiteltiin keväällä 1961. Lain muutoksella teh-
tiin kolmivuorotyö sallituksi kovaleipätehtaissa. Koneellistumisen 
seurauksena oli vanhasta leipoamoty<>laista tullut alan kehitykselle 
suoranainen jarru. Mainittakoon, että. kaikissa naapurimaissa, myös 
Neuvostoliitossa, on kolmivuorotyö kovaleipäteollisuudessa sallittu. 
Leivän ulosviennin kannalta lain muutos oli myös välttämäjfcön, 
sillä muuten naapurimaat olisivat olleet meitä huomattavasti pa-
remmassa asemassa. Leiivän ulosrviennin edistäimiseksi on meillä 
taas tehtäivä kalkki mahdollinen, sillä idänkaupasta meille tulevan 
viljan edelleenivientikysymys on tätä kautta osittain järjestettäjvissä. 
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Samapalkkaisuustoivomus 
Kertomusvuoden syksyllä eduskunta hyväksyi eduskunta-aloit-

teiden pohjalta toivomuksen, jonka mukaan hallituksen tulisi kii-
Teellisesti antaa eduskunnalle esitys miehille ja naisille maksetta-
vaa samaa palkkaa koskevan sopimuksen ratifioimisesta ja sen 
jälkeen ryhtyä toimenpiteisiin samapalkkaisuuden toteuttamiseksi 
käytännössä. 

Asiasta oli ryhmän jäseniltä aloite, joka omalta osaltaan oli joh-
tamassa p.o. lausunnon hyväksymiseen. Eduskunnan kanta oli 
asiaan yksianielinen. 

Saii-ausvakuutuksen käsittely 
Ryhmän tarkoituksena oli saada kertomusvuoden aikana sääde-

tyksi sairausvakuutus, josta ryhmällä oli kaksi lakialoitetta. Tässä 
tarkoituksessa perustettiin eduskuntaan ryhmän aloitteen pohjalta 
erityinen sa i rausvakuutusval iokunta , joka ryhtyi käsittelemään la-
kia aloitteiden ja asiasta olevan komiteamietinnön pohjalta. Käsit-
telyssä oli päästy asiantuntijain kuulemisvaiheeseen sillä hetkellä, 
kun eduskunta tunnetuista syistä hajoitettiin. Vaalien jälkeen edus-
kunta kiirehti asiaa, mutta ehti saada vain ensimmäisen lukemisen 
suoritetuksi, johon vaiheeseen se vanhalta eduskunnalta jäikin. 

Verotuksen uudistaminen 
Aineellisen verotuksen uudistamiseksi perustettiin eduskuntaan 

ryhmän aloitteen perusteella erityinen verovaliokunta, jonka tehtä-
väksi siirrettiin valtiovarainvaliokunnassa olleet verotusta koskevat 
esitykset ja aloitteet. Ryhmältä oli asiasta oma laaja aloitteensa, 
jonka pohjalta asiaa valiokunnassa käsiteltiin rinnan asiaa tutki-
neen komitean mietinnön kanssa. Ennenaikaiset vaalit aiheuttivat 
tämänkin uudistuksen keskenjäämisen. 

Viran- ja toimenhaltijain palkkaus 
Hallitus esitti eduskunnalle, että viran- ja toimenhaltijain palk-

koja korotettaisiin vuoden 1961 alusta 4,3 prosentilla ja näin muo-
dostuneita palkkoja korotettaisiin vuoden 1962 alusta lukien 3,5 pro-
sentillä. Hallitus pyrki ratkaisemaan palkajikorotukset kahdeksi 
vuodeksi SAK:n sopimusten tavoin. 

Ryhmä asettui sille kannalle, että tässä vaiheessa oli ennen-
aikaista järjestää palkkauskysymys vuoden 1962 osalta. Tämä tuli 
myös eduskunnan kannaksi, joten hallituksen esityksestä hyväk-

I 
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syttiin vain toinen osa. Edelleen oli ryhmä sillä kannalla, että 
pellî kä prosenttikorotus nostaisi alemmissa palkkaluokissa olevien 
palkkoja kohtuuttoman vähän. Siitä syystä ehdotettiin, että palk-
koja korotettaisiin hallituksen esityksen mukaisesti 4,3 prosentilla, 
mutta kuitenkin vähintään 1.900 mk:Ma kuukaudessa. Tämä ehdo-
tus tuli eduskunnassa hyväksytyksi. 

E^A-sopimus 
pitkällisen odotuksen jälkeen Sukselaisen hallitus vihdoin huhti-

kuussa -61 antoi eduskunnalle esityksen Suomen liittymisestä 
Euroopan vapaaJkauppaliiton jäsenvaltioiden väliseen sopimukseen 
sekä muut asiaan liittyvät esitykset. Lakiesitysten käsittely suori-
tettiin nopeasti ja suuren yksiimielisyyden vallitessa. Lait astuivat 
voimaan 1 päivänä heinäkuuta 1961, jolloin suoritettiin eräiden 
tavai'oiden kohdalla 30 %:n tullinalennus. Ns. hidastettuun listaan 
kuuluvien tavaroiden tulleja alennettiin tällöin 20 Sopimuk-
sen mukaan tulleja alennetaan tämän jälkeen asteettaJin siten, että 
tammikuun 1 päivänä 1970 sopimuksen piiriin kuuluvien tavaroiden 
tullit ovat kokonaan poistetut. Samalla Suomi muiden EFTA-
maiden tavoin poistaa määrälliset tuontirajoitukset ja muut ulko-
maankaupan esteet. EFTA-maiden liikeyritykset saavat perustaa 
yrityksiä maahamme ja pääomaliike vai)autuu. 

iSopimus sisältää suuren joukon poikkeuksia. Ensinnäkin koko 
maatalous ja kalastus jäivät sopimuksen ulkopuolelle. Näin oJlen 
liyvin harvojen elintarvikkeiden tullit alenivat Toisen suuren poik-
keusryhmän muodostajvat ns. finanssitullien alaiset tavarat, jotka 
ovat tärkeitä valtion verotulojen kannalta. Näihin tavaroihin kuu-
luvat mm. henkilöautot, moottoripyörät, ailkoholijuomat ja olut. 
Edelleen jäivät sopimuksen ulkopuolelle erikseen luetellut tavarat, 
joita maaimime ostaa Neuvostoliitosta ja joiden tuontia sieltä on 
voitava ylläpitää. Näitä tavaroita ovat mm. kivennäispolttoaineet 
ja niistä valmistetut tuotteet, rehut ja lannoitteet. Lisäksi EFTA-
maat onyönsivät Suomelle erikoiskohtelun eräissä suurissa tavara-
ryhmissä, joiden osalta Suomen teollisuuden kilpailukyvyn katsot-
tiin olevan erikoisen heikko sopimusmaihin verrattuna. Niihin kuu-
luvat mm. tekstiilit, nahka- ja jalkineteollisuuden tuotteet, eräät 
väri-, metalli- ja sähkötarviketeoUisuuden tuotteet. Juuri näiden koh-
dalla oli ensimmäinen tullin alennus 20 % ja seuraava alennus vas-
ta 1. 1. 1965, jolloin näiden tavaroiden tulleja alennetaan jälleen 
20 % :11a ja sen jälkeen asteettain niin, että 1. 1. 1970 tullit ovat ko-
tonaan poistetut. 
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Vaikka sopimukseen liittymisen tledettiinkin tuovan tullessaan 
eräiiä kielteisiä vaikutuksia maamme talouselämälle, katsottiin sopi. 
muksen hyväksymättä jättämiisen saattavan vientimme erittäin suu-
riin vaiikeuksiin ja sätä johtuviin haitallisiin seuraamuksiin. Onhan 
maamime ulkomaankaupasta suuresti riippuivainen maa. Suuri osa 
elintarvikkeista, teollisuuden raaka-aineista lukuunottamatta puuta 
ja eräitä metalleja, rehuista j a , lannoitteista sekä koneista ynnä 
kaikki kivennäispolttoaineet on tuotava ulkomailta. Voidaksemme 
maksaa tuontimme on meidän harjoitettava vientiä. Tärkeimanät 
vientitavaramme ovat metsäteollisuuden tuotteet eri jalostusasteis-
sa sekä nykyisin myös metaHiteollisuuden tuotteet, laivat ja eräät 
koneistot ja koneet. Metsäteollisuuden tuotteista viettiin EFTA-mai-
hin 39 %, Englantiiisn yksin 30 ja maataloustuotteista Englantiin 
33 %. EFTA-ryhmä on suurin kauppatuttavajnme j a erityisesti tär-
kein vientialueeanme. Kaiken lisäksi tähän ryihmään kuuluvat tär-
keimmät kilpailijamme metsäteollisuustuotteiden vienniissä, Ruotsi, 

Itävalta j a Norja . 
Jos maamme olisi jäänyt sopimuksen ulkopuolelle, olisivat nämä 

maat päässeet vientimarkkinoilla huomattavasti Suomea edullisem-
paan asemaan, j a siitä olisi seurannut vientimme joutuminen pa-
haan alakynteen ja supistiuniseen. Se olisi merkinnyt työllisyyden 
heikkenemistä meille erittäin tärkeällä matsäteollisuuden alalla. 
Samalla pienentjmeet vaJuuttatulomme olisivat pakottaneet pienen-
tämään tuontia, mikä luonnollisesti olisi kuvastunut kotimarkkina-
teollisuuden tuotannon supistumisena esim, raaka-aineiden puut-
teen vuoksi. Näin olisi työllisyye supistunut-myös tälläkin alalla. 
Näin syntynyt toiminnan supistuminen olisi laajentunut koko yh-
teiskuntaan j a tuonut taloudellisen lamakauden. 

iSopimuksen ja siihen liittyvien esitysten hyväksymisen kannalla 
olivat eduskunnassa kaikki muu t ryhmät paitsi kommunistit, jos-
kaan heidänkään ryhmänsä ei rohjennut vastustaa lakien kiireel-
lisyyttä. 

Maatalouden hintalaki 
Kertomusvuoden helmikuussa hallitus antoi eduskunnalle esityk-

sen maatalouden hintalaiksi. Esityksessä ei tehty entiseen maata-
louden hintalakiin mitään muutoksia, vaan ehdotettiin entistä lakia 
jatkettavaksi kahdella vuodella. 

Ryhmä oli jät tänyt (helmikuussa aloiteajan kestäessä eduskun-
nalle oman laklaloitteensa maatalouden hintalaiksi j a siihen liit-
tyvän ehdotuksen maidon markkinoimismaksusta. Aloitteen mu-
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kaari satovuodeksi 1961/62 rukiin ja vehnän takuuhinnat sekä mai-
don, sianlihan ja kananmunien keskimääräiset tavoitehinnat olisi 
määrätty samoiksi, kuin miksi ne määrätt i in satovuodeksi 1960/61 
voimassa olleen maatalouden hintalain pohjalta. Laki oli siis yh-
deksi vuodeksi tarkoitettu. Maidon markkinoimismaksua olisi ehdo-
tuksen mukaan peritty 2 mk kilolta. Tällä tavoin olisi maatalous 
joutunut suorittamaan noin 5 miljardia markkaa niistä yhteensä 
nodr. 15 miljardin vienfcipalkkioista, jotka vailtio suorit taa maa-
talcustuotteiden vientitukena. Ehdotettu ratkaisu oli vientipalk-
kioiden rahoittamista suunnitelleen komitean suosittelema. 

Kun maidon markkinoimismaksua olisivat joutuneet suoritta-
ma&n myös pienviljelijät, ehdotettiin aloitteessa aUe 10 peltohehtaa^ 
rin tiloille maksettavaksi valtion varoista lehmänpitopalkkiota ja 
pinia-alalisää, jota olisi maksettu lähinnä pääosalta maataloudesta 
toimeentulonsa saaville pienviljelijöille. Aloitteen mukaan sitä olisi 
pitänyt suorittaa korotettuna pohjois- ja itänSuomessa sekä saa-
ristoalueella. 

Näillä ratkaisuilla olisivat pienviljelijät saaneet huomattavasti 
paremman tuloksen kuin tuottajahintojen korotuksen kautta. 
Hallituksen esitystä ja lukuisia aloitteita k ä s i t e l t ä v ä ei saatu 

ryihmän aloitteille riittävää kannatusta. Käsittelyn pohjaksi tuli 
hallituksen esitys j a lain kestoajaksi sen mukaisesti kaksi vuotta. 
Ryhmän aloitteen mukainen pinta-alalisän suorittaminen saatiin 
kuitenkin lisäykseksi vanhaan lakiin, ja sen mukaisesti maatalous-
tulon korotus, joksi hintatoimikunnam laskelmien mukaan tuli n. 3,3 
miljardia markkaa, suoritettiin pinta-alalisänä pienviljelijöille. Täl-
lä tavoin saatiin maataloustulolaista sellainen, et tä se entistä lakia 
paremmin vastaa pienviljelijöiden toivomuksia. 

Maatalouden perusluotto 

Maatalouden perusluoton järjestäminen oli kertomusvuonna edus-
kunnassa valiokuntakäsittelyssä, mutta lakia ei saatu po. valtio-
päivien aikana valmiiksi vaalien ennenaikaisen toimittamisen vuok-
si. Eri tahoilta saadut asiaa koskevat lausunnot olivat ristiriitaisia 

! siltä osin, olisiko valtion suoritettava pankeille korkohyvitys po. 
i lainoista vai olisiko lainoihin käytettävät varat otettava valtion 
budjettiin ja annettava suoraan valtion lainoina 

Laivanrakennus- j a metalliteollisuuden veronhuojennus 
Vuoden 1960 puolella hallitus antoi eduskunnalle esityksen laivan-

rakennus- ja muun metalliteollisuuden tuotannon ja viennin edis-
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tämiseksi myönnettävistä veronhuojennuksista annetun lain muut-
tamisesta, Hallitus esitti sanottua lakia jatkettavaksi verovuodesta 
1963 alkaen siten, että ne korkotulot, jotka kysymyksessä oleva 
yritys on saanut ennen vuoden 1965 loppua tehtyjen hankintasopi-
musten nojalla myönnettävistä maksuaikojen lykkäyksistä, katsot-
taisiin verovapaiksi ja että verovapaus tulisi jatkumaan viioncksi 
mainitun vuoden jälkeenkin niiltä vuosilta, joita maksuajan lykkäys 
koskee. Verovapaus olisi kuitenkin rajoitettava koskemaan aita 
vuotta, jona hankintasopimuksen edellyttämä toimitus on tapah-
tunut, ja kymmentä seuraavaa vuotta. 

Ryhmä katsoi esitetyn muutoiksen työllisyyden ylläpitämisen kan-
nalta tärkeäksi ja piti tarpeellisena po. teollisuuden kilpailukyvyn 
tukemista tällä huojennuksella. Vain kommunistit vastustivat lain 

hyväksymistä. 

Maailmanpankin laina 

Hallituksen esityksestä eduskunta antoi yksimielisesti valtioneu-
vostolle toukokuussa -61 oikeuden antaa takuut Mortgage Bank 
of Finland Oy.n ottaman ulkomaisen lainan ja nii.ssä sovittujen 
ehtojen täyttämisen vakuudeksi ehdolla, että takuita tämän valtuu-
den nojalla saa samanaikaisesti olla voimassa yhteensä enintään 
12 miljardiin markkaan nouseva määrä. Laina ikäj^etään maamme 
puunjalostusteollisuuden tuotantokapasiteetin lisäämiseen ja tek-
nillisten parannusten aikaansaamiseen tarvittavien hankintojen ra-
hoittamiseen, ( 

Valtion takuut Rautaruukille 
Eduskunta antoi valtioneuvostolle oikeuden antaa määrämillään 

ehdoilla valtion takuita Rautaruukki Oy nimisen yhtiön terästeh-
taan rakentamista ja käyntikuntoon saattamista varten ottamien, 
yhteensä 1,5 miljardiin markkaan nousevien sekä uiko- että koti-
maisten lainojen ja niiden korkojen sekä lainojen hoidosta joh-
tuvien muiden kustannusten maksamisen vakuudeksi. Eduskunnan 

päätös oli yksimielinen, 

Aero Oy:lie 3 mrd:n takuu 
Vuoden 1961 aikana eduskunta antoi valtioneuvostolle oikeuden 

antaa myös Aero Oy:lie takuita ao. yhtiön lentokonehankintojen 
rahoittamiseksi ottamien 3 mrd markan uiko- ja kotima/isten lai-
nojen maksamisen vakuudeksi. 

; iiontikaupparahasto 

fTuotannön turvaamiseksi tarpeellisten ulkomailta suoritettavien OiS-
tojî n rahoittamiseksi ja muiden ulkomaankaupan turvaaimista var-
ten välttämättömien toimenpiteiden suorittamiseksi sekä ulko-
mi: nnkaupassa esiintyvien hintavaihtelujen tasoittamiseksi peruste-
ta:: valtion tulo- ja menoarvion ulkopuolella olevan tuontikauppa-
rai-aston jatkamisesta antoi hallitus esityksen maaliskuussa 1961. 
Hi!'Utus esitti iain pidentämistä neljällä vuodella. Lakiesitys hy-
väl-^yttiiin yksimielisesti muuttamattomana. 

Itirjastolain uusinta 

Viionna 1960 hallituksen eduskunnalle antama kirjastolain muu-
tosfsitys saatiin käsitellyksi kerväällä 1961. Oleellisimmat muutok-
set entiseen kirjastolakiin olijvat seuraavat: kirjastotoimi siirtyi 
kouluhallituksen vapaata kansansivistystyötä hoitavan osaston alai-
suuteen; kirjastoasiain neuvottelukuntaan määrättiin otettavaksi 
edustus maan kummankin kieliryhmän kirjastoalan ja vapaan 
kansansivisystyön järjestöjen edustajat; maalaiskunnat saavat % 
sekä kauppalat ja kupungit % kirjastojensa todellisista ja hyväk-
sytyistä menoista valtion avustusta; harvaan asutulle tai vähä-
varaiselle kunnalle voidaan opetusministeriön päätöksellä myöntää 
10—25 prosenttia lisäavustusta; kunta tai kuntainliitto, joka yllä-
pitää kirjastoa valtion, kunnan tahi kuntainliiton omistuksessa 
olevassa sairaalassa tai huoltolaitoksessa, saa valtionapua 90 % 
kirjaston määrätyistä menoista; kirjastoautojen tai veneiden han-
kintamenot lasketaan valtionapuun oikeuttaviksi menoiksi; kau-
punkikunnille annetaan kirjastorakennusten hankkimiseen valtio-
neuvoston harkinnan mukaan valtionavustusta vähintään 10, mut-
ta enintään 40 prosenttia. Sama koskee myös kirjastohuoneistojen 
perusparannuksia; oikeus kaupungilla, kauppalalla ja maalaiskun-
nalla on rakennusavustuksen tai lainan saaaitiin vain, kun rakennus-
työtä varten on saatu opetusministeriöltä rakennuslupa; kunta, 
jonka kirjasto toimii maakuntakirjastona, saa edellä mainittujen 
avustusten lisäksi tarkemmin määrättäjvillä ehdoilla vuosittain 
avustusta 3 milj. mk, minkä lisäksi kunta saa maakuntakirjastolle 
määrätyn toimialueen kutakin asukasta kohti avustusta 10 mark-
kaa; valtion varoista jaetaan vuosittain kotimaisille kirjailijoille ja 
kääntäjille sen johdosta, että heidän kirjoittamiaan tai kääntä-
raiään kirjoja pidetään maksuttomasti käytettävissä yleisissä kir-
jastoissa, apurahoja ja avustuksia, joiden kokonaismäärä on 5 pro-
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senttiä edellieenä kalenterivuonna kirjaatolaln mukaan myönnetty. 

jen valtionavustusten määrästä, 
iSos.-dem, ryhmä oli kirjastolain tällaisena hyväksymiaon kan-

nalla, mutta äänestettäessä kirjailijain ja ' kääntäjäin valtiona.iu-
prosentista annettiin ryhmän jäsenille vapaat kädet. Ryhmän jä-
senten suuri eneimimistö äänesti 5 prosentin puolesta. 

Opiskelijain asiat 
Ryhmä pyrki kertomusvuoden aikana saajnaan parannusta myös 

opiskelijain taloudelliseen asemaan. Ammattiopintolainoja ja -avus-
tuksia varten lisättiin vuoden 1962 budjettiiin varoja 50 Jiiilj. 
markalla siiitä, mitä hallitus oli esittänyt. Ryhmän jäseniltä oli tätä 
tarkoittamia raha-asia-aloitteita. 

Korkeakouluissa opiskelevien opintolainojen valtion takuiden 
määrä korotettiin ryhmän lakialoitteen mukaisesti 500 miljoonasta 
1 miljardiin markkaan. Tällä tavoin on mahdollista saada /vähä-
varaisille korkeakouluopiskelijoille pareimmin lainoja. 

Yksityisoppikoulujen valtionapulain muutos, josta ryhmä oli jät-
tänyt aikaisemmin lakialoitteen, tuli vuoden 1961 valtiopäivien lo-
pussa hyväksytyiksi. Lain hyväksymishetkellä laskettiin lain mer-
kitsevän valtionapujen määrän lisääntymistä noin 800 miljoonalla 
markalla. Ryhmän kannanottoon tässä asiassa vaikutti se, että 
yksityisten oppikoulujen, joita on valtaosa oppikouluistamme, lu-
kukausimaksut ovat varsin korkeat, useissa tapauiksissa lähellä 
20.000 markkaa, vastaavien maksujen ollessa valtion oppikoluissa 
5.000 markkaa lukukaudelta. Lain astuttua voimaan arvioidaan yk-
sityisoppikoulujen lukukausimajksujen voivan huoomattavasti alentua 

jo syksystä 1962 lukien. 

Teattereiden tukeminen 
Hallituksen budjettiesityksessä olevaan näs^tämötaiteen ja näyt-

täanötaiteellisten harrastusten tukemismäärärahaan lisättiin valio-
kunnassa 10 mllj. mk ja budjietin täysistuntokäsittelyssä vielä 26 
milj. mik, yhteensä 35 milj. mk. Ryhmä oli korotetun avustuksen 
kannalla, koska todettiin hallituksen esityksen mukainen määrä-
raha kohtuuttoman alhaiseksi. 

Kielilaki _ „ , . .. 
Kertomusvuoden kevääl lä tuli käsittelyyn Turun ^ ^ ^ ^ ^ ' 

Vaasaa kaksikielisyyden turvaamisas ia . Eduäkunta hyväksyi kieli-
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lakiin muutoksen, jonka mukaan Turun, Helsingin ja Vaasan kak-
sikielisyys turvataan vanhasta prosenttiperiaatteesta poiketen, jos 
näissä kaupungeissa on 5.000 ruotsinkieUstä asukasta. Voimassa 
olevan lain mukaan kunta säilyy kaksikielisenä niin kauan kuin 
kuiniassa on toiskielisiä vähintään 8 prosenttia. Lain tämäntapai-

^ nen muutos'oli tullut ajankohtaiseksi sen vuoksi, että Turun ruot-
1 sin- lelisten määrä oli painumassa alle 8 prosentin. 

Laki jätettiin kuitenkin lepäämään yli vaalien. Ryhmä oU miiu-
tamaa jäsentä lukuunottamatta lain hyväksymisen kannaUa Ja sa-
moin se vastusti lain jättämistä lepäämään yli vaalien. 

K msakoulun 9. luokka 

KansakoululaJkiin hyväksyttiin ryhmän aloitteen pohjalta muutos, 
jonka mukaan kunnille annettaisiin mahdollisuus perustaa tarpeen 

• vaatiessä kansakoulun 9. luokka. Perustaminen olisi kunnille va-
paaehtoinen. - Tasavallan presidentti jätti lain muutoksen vahvista-
matta, joten asian lopuHinen ratkaisu siirtyi vuoden 1962 valtio-
päiville. 

Rahalaki 

Eduskunta hyväksyi yksimielisesti hallituksen esityksen raha/-
I laiksi. Lain mukaan rahayksikön arvo suurennetaan nykyisestä. 
I satakertaiseksi. Perinteellinen markkanimi säilytetään. Joten uudis-
\ tuksen jälkeen yksi markka vastaa sataa nykyistä markkaa Ja yksi 

penni yhtä nykyistä markkaa. Laki astuu voimaan vuoden 196S 
alusta. 

Kalastuslain muutos 

Kalastuslakiin hyväksyttiin kertomusvuonna aloitteiden pohjalta 
sellainen muutos, että pilkkionginta rinnastettiin tavalliseeai onki-
miseen. Oikeistolaisista edustajista 87 äänesti lain lepäämään yM 
vaalien. 

Valtion viljavarasto 

Hallituksen esityksen pohjalta eduskimta hyväksyi valtion vil-
javarastolakiin muutoksen, Jolla huomattavasti laajennettiin vilja-
varâ iön toimintatehtäviä. Lailla laajennettiin vUjavaraston toimin-
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takenttää niin, että osa aiemenkaupaista ja rehukauppa kokonaisvm-
dessaan voivat siirtyä kauppaliikkeiltä valtion viljavarastolle. 

Ryhmä vastusti lain tällaista muuttamista, mutta enemmistö ajoi 
lain läpi lähimain hallituksen kaavailujen mukaisena. 

Hyhmän sisäinen työskentely 
Sos.-dem. ryhmän puhelen johtajana toimi kertomusvuoden ajan 

Gunnar Henriksson, I varapuheenjohtajana Rafael Paasio ja n 
varapuheenjohtajana Onni Peltonen. Ryhanän sihteerinä toimi Ka-
lervo Haapasalo, aloitesihteerinä Veikko Helie ja rahastonhoita-
jana Meeri Kalavainen. Heidän lisäkseen kuuluivat lyhmän työ-
valiokuntaan Anni Flinck, Veikko Kokikola, Kaarlo Pitsinki, Eino 
Raunio ja Väinö Tikkaoja. Ryhmän tiedotussihteerinä toimi toi-
mittaja Aaro Kärkkäinen, joka oli lyhmän ja puoluetoimiston yh-
teisesti palkkaama. 

Kertomusvuoden aikana ryhmä antoi tavanmukaiset avustukset 
Työväen Akatemian ja Väinö Voionmaan Opiston oppilaille. Ryh-
män ylijäämävarat luovutettiin puolueen vaalitaistelukassaan. 

a'"-, ' 

I K E R T O M U S 
Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän 

toiminnasta vuodelta 1962 

Sosiaalilainsäädäntö 
L a p s i l i s ä l a k i i n tehtiin kertomuBVUoden aikana muutos, jol-

la p.o. lisä porrastettiin toisen ja kolmannen lapsen osalta. Por-
rastus suoritettiin niillä varoilla, jotka kertomusvuoden budjettiin 
oli otettu ryhmän aloitteen pohjalta, mutta korotus pantiin toi-
meen vasta huhtikuun alusta lukien. Lain muutokselle korostettiin 
ensimmäisestä lapsesta suoritettavaa lapsilisää 100 markalla, toi-
selta lapselta suoritettavaa lisää 300 markalla ja kolmannelta ja 
sitä seuraavilta lapsilta suoritettavaa lisää 600 markalla kuukau-
delta. Näin ollen lapsilisäksi tuli ensimmäiseltä lapselta 1.500 mk, 
toiselta 1.700 marklcaa ja kolmannelta ja sitä seuraavilta lapsilta 
2.000 marklcaa kuukudelta. Ryhmä myötävaikutti porrastuksen syn-
tymiseen. 

T y ö n a n t a j a n l a p s i l i s ä - j a k a n s a n e l ä k e m a k s u u n 
tehtiin kertomusvuoden aikana muutos, jolla p.o. maksu korotet-
tiin 5 prosentiksi suoritetun palkan määrästä. Korotus oli näin 
ollen 0,5 prosenttia. 

I n v a l i d i e n t y ö n v ä l i t y s t o i m i n n a n järjestämisessä 
päästiin kertomusvuoden aikana ratkaisuun. Ryhmän pyrkimysten 
mukaisesti oli voimassa olevan työnvälityslain perusteluihin saatu 
aikaisemmin toivomus erikoisosastojen perustamisesta vajaatyö-
kykyisiä varten ja nyt haJlitus antoi asiasta esityksensä. Tällä lailla 
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vajaatyökykylsten työhönsijoittamiajärjestelmä luotiin valtion työn-
välitysverkoston yhteyteen. Lain mecrkitys vajaatyökykylsten ja 
invalidien työliönsijoittamiseksi tulee ratkaisun vaikutuksesta huo-
mattavasti parantumaan. 

I n v a l i d i r a h a l a k i i n saatiin kertomusvuoxma muutoa, jolla 
invalidirahaan saaftin yleisessä ansiotasossa tapahtuneita muutok-
sia vastaava korotus. Ryhmä teki jo valiokuntakäsittelyssä esi-
tyksen suuremmista korotuksista kuin mitä hallitus esitti, mutta 
hallituksen esitys tuli porvarillisten ryhmien äänillä hyväksytyiisi. 

I n v a l i d i h u o l t o l a i n uudistamisesta antoi hallitus eduskun-
nalle kertomusvuonna esityksen ja samalla käsiteltiin lukuisat ryh-
män jäsenten tekemät aloitteet p.o. lain uudistamisesta ja korjaa-
misesta. Asian valiokuntakäsitteilyssä eivät porvarilliset ryhmät ha-
lunneet lähteä sellaisiin parannus- ja muutosehdotuksiin, Jotka mm. 
ryhmän aloitteisiin sisältyivät, vaan tyytyi lähinnä niihin ehdotuk-
siin, jo(tka hallituksen esityksiin sisältyivät. Kun näin meneteltiin, 
joutui vallokuntajkin toteajnaan, että invalidien huollon kokonaisjär. 

JeflteJyä <m jäätävä vieläkin odottamaan. 
S a m a p a 1 k k a i s u u s a s i a s s a saatiin kertomusvuonna ai-

kaan eduskunnan periaatteellinen päätös. Jo vuonna 1961 edus-
kunta oli lausunut hallitukselle aloitteiden pohjalta toivomuksen, 
että hallitus ryhtyisi toimenjpiteisiin sopimuksen ratifioimiseksi ja 
antaisi kiireellisesti asiasta eduskunnalle esityksen. Kertomusvuonna 
hallituksen esitys saatiin ja päätöksessään eduskunta hyväksyi Kan-
sainvälisen työkonferenssin vuonna 1951 hyväksymän samanarvoi-
sesta työstä miehille jä naisille maksettavaa samaa palkkaa koske-
van sopimuksen. 

M e t s ä t y ö n t e k i j ä i n v ä h i m m ä i s p a l k k a l a i n käsitte-
lystä muodostui kertomusvuoden lopulla eräs vuoden mieilenkiintol-
simmista tapahtumistss lainsäädännön alalla. HaUltus antoi eduskun-
nalle hallitussopimuksen hengen mukaisen esityksen, jossa ehdotet-
tiin voimassa ole/van, vuoden 1962 lopussa päättyvän vähimmäispalk. 
kalain jatkamista sellaisenaan. Useimmilta ryhmiltä oli samasta 
asiasta valtiopäivien alussa jätettyjä lakialoitteita, jotka tulivat kä-
siteltäviksi rinnan hallituksen esityksen kanssa. 

Ryhmän jäsenet olivat jättäneet valtiopäivien alussa useita aloit-
teita p.o. asiasta. Eräässä aloitteessa ehdotettiin voimassaolevaan 
lakiin mm. sellaista muutosta, että valtion harjoittama palkkatark-
kailu koski kaikkia metöätyöimaita. Edelleen ehdotettiin samassa 
aloitteessa, että metsätyöntekijät saisivat metsäpalkkalautakminalta 
aktiivista apua palkkasaataviensa periaaiisessä silloin kun lauta* 
kunta on tehnyt pääitöksensä palkkariidassa. Toisessa lakialoit-
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teessä ehdotettiin hyväksyttäväksi ns. valtalaki, jolla hallitukselle 
olisi Binnettu valta määrätä metsäpaJkoieta, Lisäksi oli ryhmältä 
asiaan liittyviä toivomusaloitteita. 

Asian valiokuntartraiheessa ehdotettiin ryhmän taholta hyväksyt-
tä\'ä.ksi valtalaki, koska työehtosopimustietä ei katsottu olevan 
mahdollisuuksia saada alan palkkoja tyydyttävälle tasolle. Tämän 
kannan hyväksyi myös kansanvaltainen ammattiyhdistysliike. Kä-
sittelyssä otettiin eräiden vaiheiden jälkeen käsittelyn pohjaksi 
miialaisliiton ryhmän aloite, joka myös oli luonteeltaan valtalaki. 
Sen mukaan valtioneuvoston asiana olisi ollut todeta ja tiedoksi 
saiittaa, mikä on se ansiotaso, jota kulloinkin on pidettävä palk-
kojen määräytymisperusteena. Keskimääräisen ansiotason olisi 
aloitteen mukaan tuJlut vastata vähintään puunjalostusteollisuuden 
työntekijäin keskimääräistä ansiotasoa. 

Tämän sisältöisenä aloite läpäisi sosiaalivaliokunnan ja suuren 
valiokunnan, vieläpä toisen käsittelynkin, mutta lain palattua ta-
kaisin suureen valiokuntaan ja sieltä jatkettuun toiseen käsittelj^, 
perääntyi maalaisliitto oman aloitteensa mukaisen lakiesityksen 
takaa ja siirtyi yhteiselle linjalle muiden porvareiden kanssa. Näin 
ollen lain käytännöllinen merkitys ei suurestikaan lisääntynyt enti-
sestään, eikä lainsäädännön kautta jäänyt mitään mahdollisuuksia 
puuttua aJan palkkakehitykseen. Laissa on sanonta, että työehto-
sopimusten mukaisen keskimääräisen ansiotason tulee kuitenkin 
vähintään seurata yleistä ansiotasoa, mutta sellainen sanonta on 
vain hurskas toivomus. 

Lain saatua tämän luonteen jätti ryhmä välittömästi toisen kä-
sittelyn jälkeen hallitukselle asiasta välikysymyksen. Kansandemo-
kraattien jäätyä taka-alaUe asian hoidossa, ehdottivat he lain 3. 
käsittelyn yhteydessä hallitukselle epäluottamufllausetta, mutta se 
hylättiin kaikkien porvareiden äänillä ja hsuUitus säilytti asemansa. 
Epäluottamuslauseäänestys tässä yhteydessä sai ilmeisestikin aikaan 
sen, että hallitus jätti vastaamatta tehtyyn välikysymykseen, voi-
den siten siirtää tämän varsinkin maalaisliitolle ja hallituksessa 
olevalle ,SAK:lle epämieluisan asian pois julkisen keskustelun 
piiristä. 

S a i r a u s v a k u u t u k s e s t a annettiin eduskunnalle hallituk-
sen esitys kertomuavuoden aikana ja sen käsittely saatiin valio-
kunnassa alulle. Erityistä salrausvakuutusvaliokuntaa eivät porva-
värilliset ryhmät suostuneet perustamaan ilmeisenä tarkoitukse-
naan saada sosiaalivaliokunnassa käsitellyksi mahdolllisimiman vä-
hän multa asioita. Hallituksen esitys poikkesi kaikkien asiantun-
tijakamiteoiden ehdomasta linjasta sikäli, että hallituksen esityk-



sen mukaisena . sairaskaesait kuollevat ja tällöin myös näiden ks5-
sojen jäsenten etuisuudet kaventuvat siitä, mitä ne ovat olleet 
kassojen aikana. Jo esityJksen antamisen aikana kävikin eduskun-
nassa eri ryhmien puheilla sairaskassojen lähetystöjä vaatimassa, 
ettei (lailla saa heikentää tämän suurilukuisen väestönosan sosiaa-
lisia etuisuuksia. Asian yksityiskohdat tulevat ratkaisuvaiheeseen 
vuoden 1963 aikana. Ryhmältä on kertomusvuoden alussa jätetty 
lakialoite sairausvakuutukseksi. Sen mukaan kassojen jäsenten 
etuudet eivät kaA^ennu. 

Entisten aluelääkärien virka-asuntojen, a l u e s a i r a a l o i d e n 
ja sairasmajojen luovuttamisesta kuntien ja alueen kuntayhtymien 
haltuun antoi hallitus kertoonusvuonna esityksen. Eduskunta, ryh-
im'än myötävaikutuksella, hylkäsi ehdotuksen. Perusteena hylkäyk-
selle oli se, että valtion olisi kunnostettava nämä sairaalat eikä 
luovutettava niitä huonokuntoisina, sillä kun k.o. sairaalat sijait-
sevat yksinomaan vähävaraisten kuntien alueella, aiheutuisi niiden 
kunnostamisesta px). kunnille erittäin suuria kustannuksia. 

Sairaala-asioista antoi hallitus myös sellaisen esityksen, että 
s a i r a a l a l a k i a olisi niin muutettu, ettei valtio enää korvaisi 
keskussairaaloissa hoidettujen ulkokuntalaisten hoidosta aiheutuvia 
n.s. nettotappioita. Taloudellisesti tämä olisi merkinnyt 500 milj. 
mk:n rasituksen sysäämistä valtiolta kunnille. Esitys hylättiin 
eduskunnassa ryhmän oMessa jyrkästi lain hyväksymistä vastaan. 

A s u n t o t u o t a n t o l a i n muutos siten, että Aravan vuotuisen 
määrärahan olisi oltava vähintään 10 mrd. mk, ei johtanut tarkoi-
tettuun ja toivottuun ^lokseen, sillä kertomusvuonna lain muutos 
jätettiin vahvistamatta, samoin vuoden 1962 tulo- ja menoarvioon 
korotusta varten otettu määräraha. Niin lain muutos kuin budjet-
tiin saatu määrärahakin perustuivat ryhmän aloitteisiin. — Ker-
tomusvuoden valtiopäivillä näiden asioiden ollessa esillä olivat lu-
kuisat porvarilliset edustajat muuttaneet kantansa kielteiseksi 
asuntoiuotantomäärärahan korotukseen. 

Kertomusvuotta edeltäneillä valtiopäivillä hyväksyttiin huol to-
a p u l a k i i n ryhmän aloitteen mukaisena muutos, jonka mukaan 
työnantajat eivät saisi vähentää maksamistaan eläkkeistä kansan-
eläkkeen tai muun sosiaalisen avustuksen osuutta. Kertomusvuon-
na tämä lain muutos, joka oli äänestetty yli vaalien, tuli hylätyksi 
kaikkien porvarillisten ryhmien äänillä. 

T y ö r i i t o j e n s o v i t t e l u i l a k i , joka edellisessä eduskunnassa 
oli äänestetty yli vaalien mm. ryhmän myötä^^aikutuksella, hyväk-
syttiin kertomusvuoden valtiopäivillä kaikkien porvarillisten ryh-
mien äänillä. 
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T y ö l l i s y y s t ö i d e n p a l k k a - a s i a , johon ryhmän piirissä 
oli useissa yhteyksissä kiinnitetty huomoita, ali kertomusvuonna 
esiriä valtion varainhoidosta annetun kertomuksen yhteydessä. Täl-
löin ryhmän edustajat ehdottivat lausuttavaksi hallitukselle kannan, 
ettil hallituksen olisi ryhdjrttävä toimenpiteisiin työllisyystöissä 
maksettavien liian alhaisten palkkojen korottamiseksi. Ehdotettu 
lausuma tuli hylätyiksi kaikkien porvarillisten ryhmien yhteisin 

'¿Äv-in. 

V u o d e n 1963 b u d j e t i n käsittelyn yhteydessä kertomus-
vuoden lopulla tehtiin ryhmän tafliodta raha-asia-aloitteiden pohjalta 
luk usia ehdotuksia sosiaalisten määrärahojen lisäämiseksi, mutta 
meksin poikkeuksetta nämä ehdotukset tulivat hylätyiksi. Vallio-
kuritakäsittelyssä budjettiin saatiin sosiaalisten määrärahojenkin 
kohualla eräitä muutoksia, mutta yleisesti ottaen niiden merkitys 
oli Kuitenkin vähäinen. 

Budjetin perusteluihin saatiin ryhmän jäsenten ehdotuksesta 
eräiiä merkityksellisiä kannanilmaisuja, mutta aiheuttavatko ne hal-
]itiLl:selta toivottuja toimintoja, se nähdään vasta myöhemmin. Täl-
laisista asioista mainittakoon budjetin yleisperusteluihin saatu Jau-
suma v a j a a m i e l i s t e n h o i t o p a i k k o j e n puutteen poista-
misesta ja lausuma l ä ä k ä r i - j a s a i r a a n h o i t o h e n k i l ö -
k u n n a n kouluttamisen Idsäämisestä. Edelleen saatiin perusteluihin 
kannanilmaisu v a n h u s t e n a s u n t o - o n g e l m a s t a . Lausuman 
mukaan eduskunta kehoittaa hallitusta kiinnittämään erikoista ja 
vakavaa huomiota erityisesti kansaneläkkeen varassa elävien van-
husten ja työkyvyttömien asunto-ongelman ratkaisuun. Vielä saatiin 
ryhmän ehdotuksesta lausuma, jonka mukaan hallituksen tulisi 
muuttaa k a n s a n e l ä k e l a k i i n perustuvaa määräystä ns. in-
deksirajan alentamiseksi 10:stä 5:een. Tämän lausuman tarkoituk-
sena on saada kansaneläkkeisiin indeksikorotukset huomattavasati 
nopeammin kuin aikaisemanin. 

Opetus- ja sivistystoimi sekä ammattikoulutus 
K a n s a k o u l u l a i n muuttamisesta käytiin edskunnassa kerto-

musvuonnakin kova kamppailu. Jo syksyillä 1961 oli eduskunta hy-
väksynyt ryhimän aloitteen mukaisesti p.o. lakiin muutoksen, jolla 
kunnille annettiin mahdollisuus perustaa kansakoulun vapaaehtoi-
nen 9. luoikka. Hallitus jätti lain vahvistamatta ja toi muutoksen 
eduskuntaan uudella esityksellään, jonka mukaan mainitun luokan 
perustaminen olisi ollut riippuvainen opetusministeriön luvasta. 
Tämän esityksen tultua eduskuntakäsittelyyn otettiin sen rinnalla 
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käsiteltäväksi myös ryhmän tekemä aloite, joka oli saman sisäl-
töinen kuin eduskunnan aikaisemmin hyväksymä laki. TäMäkin 
kerralla laki hyväksyttiin eosialidemokraattien, kansandeanokraat-
tien ja kansanpuolueen voimin sellaisena, että kunnat saavat pe-
rustaa 9. luokan. 

K a n s a l a i s - ja t y ö v ä e n o p i s t o j e n valtionavusta annettu 
laki uusittiin kertomusvuonna. Hallitus ehdotti, että p.o. opistojen 
vailtianapu korotettaisiin 50 prosentista 60 prosenttidn ja heikkojen 
opistojen lisäavustus 10 prossentista 15 prosenttiin. Ryhmän asiaa 
koskevan aloitteen mukaisesti esitystä muutettiin kuitenkin edus-
kunnassa siten, että valtionavustus nostettiin 70 prosenttiin lain tar-
koittamista todellisista menoista. 

Saanassa yhteydessä kansalais- ja työväenopistojen valtionapu lain 
kanssa säädettiin laki u r h e i l u o p i s t o j e n v a l t i o n a v u s t a . 
Mainittujen opistojen valtionapua oli aikaisemmin annettu kansa-
lais- ja työväenopistojen valtionapulain perusteella. Hallitus esitti 
tällä lailla p.o. opistojen valtionavun 60;iksi sadalta, mutta eduskun-
nassa tämÄ määrä korotettiin ryhmän myötävaikutuksella 70:ksi 
sadalta. 

A m m a t t i k o u l u j e n r e h t o r i e n asemasta antoi hallitus 
eduskunnalle esityksen, jolla rehtorit oikeutettiin kuuluimaan ääni-
valtaisina jäseninä ammattioppilaitoksen johtokuntaan tai, mikäli 
ei ode erityistä johtokuntaa, liittohallitukseen. Kun lain toimeen-
pano edellisen muutoksen jäljiltä oli kuntainliittoportaassa vasta 
toimeenpanoasteella,,asettui ryhmä jyrkästi vastustamaan lain uut-
ta muutosta. Kun porvarilliset ryhmät eivät halunneet perääntyä 
hallituksen esityksestä, äänestettiin laki vasemmiston äänin yli 
vaalien. 

Y k s i t y i s o p p i k o u l u j e n v a l t i o n a v u s t a annetun Jaln 
muuttaanisesta oli ryhmä jättänyt edellisellä vaalikaudella lakialcdt-
teen, jossa ehdotettiin p.o. koulujen valtionapufläännösten uudista-
mista. Aloitteella oli tarkoitus saada näiden koullujen valtionapu 
sellaiseksi, että lukukausimaksuihin saataisiin huomattarva alennus. 
Kun yksityisiä oppikouluja on huomattavasti enemmän (v. 1961 
niitä oli 311) kuin valtion oppikouluja (v. 1<961 126) ja kun näissä 
oppikouluissa on siten valtaosa vähävaraisten vanhempien lapsia, 
katsottiin lukukausimaksujen alentamiseen tähtääArät toimenpiteet 
välttämättömiksi, varsinkin kun mahdollisuudet yksityisten oppi-
koulujen lunastamiseen valtiolle on katsottava varsin kaukaiseksi 
tavoitteeksi. 

Kertomusvuoden alussa saatiin eduskunnassa päätökseen p.o. 
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lain uudistaminen ryhmän aloitteen pohjalta. Lain mukaan arvioi-
tiin valtion avustusten lisäys 787,5 milj. vanhaksi markaksi. 

Hallituksen ne. saneerausohjelmaan sisältyi aloitteen pohjalta hy-
väl̂ -sytyn lain voimaantulon siirtäminen, josta hallitus sittemmin 
antoikin eduskunnalle esityksen, jossa ehdotettiin, ettei laki astuisi 
voiĴ iaan v. 1963 alusta, vaan 1, 7. -63. Eduskunta hylkäsi kuitenkin 
hallituksen esityksen. 

Verotusasiat 
Saneerausohjelman merkeissä hallitus ehdotti n e s t e m ä i s t e n 

p o l t t o a i n e i d e n valmisteveroa korotettavaksi 2 markalla 40 
per-nillä normaalilitralta. Tällä korotuksella valtio pyrki hankki-
maan lisätuloja 1,8 miljardia markkaa. Ryhmä asettui vastusta-
maan korotusta, koska se olisi välittömästi merkinnyt kuljetuskus-
tannusten ja matkakustannusten lisääntymistä ja vaikuttanut siten 
hintoihin kautta linjan. Tähän kantaan yhtyi eduskunnan enemmis-
tö ja niin korotusesitys hylättiin. 

Samaan saneerausohjelmaan sisältyi y h t i ö v e r o n korotus. Hal-
litus esitti erityisen lisäveron säätämistä yhteisöille vuoden 1962 
tuloista Lisäveron suuruus oli 12 sadalta kautta linjan. Esitys 
sisälsi myös asuntoyhtiöiden ja pienyritysten veron korottamisen. 
Yhtiöveron korotuksella tiedettiin olevan haitallisia seuraamuksia 
hintoihin ja työllisyyteen, mutta kun kaikki porvarilliset ryhmät ja 
kansandemokraatit olivat korotuksen kannalla, katsottiin ryhmässä 
viisaimmaksi pidättäytyä vain esityksen pahimpien heikkouksien 
arvosteluun ja poistamispyrkimykseen. Näin ollen tehtiin ehdotuk-
set asuntoyhtiöiden vapauttamisesta veron korotukselta ja pienyrit-
täjäin veronkorotuksen säätämistä asteettain porrastetuksi. Tämä 
pyrkimys onnistuikin, sillä asuntoyhtiöiden veroa ei korotettu ja 
pienyritysten vero porrastettiin verotettavan tulon mukaan mm. 
siten, ettei alle 1 milj. mk:n tuloisen yhtiön veroa korotettu. 

A s u n t o t u o t a n n o n v e r o n h u o j e n n u s l a i n , sellaisena 
kuin eduskunta oli sen v. 1961 hyväksynyt, jätti hallitus vahvista-
matta ja anitoi näin ollen kertomusvuoden valtiopäiville asiasta 
uuden esityksen. Tämän esityksen rinnalla käsiteltäiväksi ryhmä 
jätti oman aloitteensa, joka oli sisällöltään suunnilleen sama kuin 
eduskunnan edellisillä valtiopäivillä hyväksymä, mutta vahvista-
matta. jätetty laki. Lain käsittelyssä saatiin hallituksen esitykseen 
mm. ryhmän aloitteeseen sisältyneitä muutoksia, mutta pelättävissä 
on, että laki tulee aiheuttamaan vuokra-asuntojen tuotannon su-
pistumista ja vuokrien nousua asutuskeskuksissa. 



46 

A u t o v e r o n k o r o t u s sisältyi yhtenä osana hallituksen aa-
neerausohjelmaan. Hallitus ehdotti veron nostettavaksi 40 p"o-
senttiin auton verotusarvon ollessa 300.000 mk, 60 prosenttiin vero-
tusarvon ollessa 300.000—600.000 mk, 75 prosentiksi verotusarvon 
ollessa 600.000-H900.000 mk 90 prosentiksi verotusarvon ylittäessä 
900.000 mk. Esitykseen sisältyi myös aivan uuteen systeemiin siir-
tyminen pakettiautojen osalta. Pakettiautoista jouduttaisiin suo-
rittamaan myyjäliikkeelle sama hinta kuin samasta autosta hen-
kilöautona suoritetaan, mutta erotus saataisiin takaisin siinä ta-
pauksessa, että autoa todistettavasti käytetään varsinaisesti paketti, 
autona. Korotusesitys meni eduskunnassa täpärästi läpi, mutta lain 
kestoaika rajoitettiin yhdeksi vuodeksi eli heinäkuun 15 päivään 
1962. Hallitus oli ehdottanut lain olemaan voimassa vuoden 1963 
loppuun. Myöhemmin kertomusvuoden aikana hallitus antoi edus-
kunnaJle esityksen lain voimassaoloajan jatkamisesta. Muutaman 
äänen eneainimistöllä tämäkin ehdotus tuli hyväksytyksi. 

Ryhimä teki autoveron korotuksen yhteydessä ehdotuksia, jotka 
olisivat merkinneet ns. kansanautojen hintojen pysymisitä eniml-
laan. Nämä ehdotukset tulivat hylätyiksi. 

T u l o - j a o m a i s u u s v e r o l a i n hallitus esitti vuodeksi 1963 
suunnilleen saman sisältöisenä kuin se oli kertomusvuonna. Kun 
oli tapahtuneiden hinnankorotusten vuoksikin aiheellista pyrkiä saa-
maan kansalaisille helpotusta verotuksessa, pyrki ryhmä n.s. vero-
taulukon muuttamiseen siten, että alempipalkkaisten verorasitus 
olisi keventynyt. Verotaulukko menikin eduskunnassa läpi ryhmän 
ajamassa muodossa, i mutta kesken käsittelyn hallitus veti ehdo-
tuksensa takaisin, koska se ei hyväksynyt verojen alentamista 
siinä laajuudessa kuin laki muutettuna edellytti. Hallitus antoikin 
heti uuden esityksen, joka merkitsi tätä vähäisempiä veron alen-
nuksia. Hallitus joutui näin ollen kuitenkin tinkimään alkupe-
räisestä esityksestään. 

Maataloutta koskevat ratkaisut 
Vaikka entinen m a a t a l o u d e n h i n t a l a k i olisi oillut vielä 

voimassa elokuun 31 päivään 1963, antoi hallitus kertomusvuoden 
kesäJtuussa eduskunalle hallitussopimukseen perustuvan esityksen 
uudeksi maatalouden hintalaiksi. Esityksen olennaisimmista pyrkl-
myk:sistä mainittakoon, että laki ehdotettiin pysyväksi j a maa-
talouden hinnat ehdotettiinkin näin ollen pysyvästi sidottavaksi, 
paitsi tuotantokustannuksiin, myös palkansaajien yleiseen ansio-

a 
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tasoon. Viljan, sianlihan ja naudanlihan baasikseksi ehdotettiin 
satovuoden 1961—62 satomääriä, kananmuien baasis kalenterivuo-
den 1Ö61 tuotemäärään, mutta maidon baasis satovuoden 1962—63 
tuDtemäärään. Maidon baasiksen määräminen toiseksi kuin muiden 
tuotteiden, lienee perustunut laskelmointiin, että kun maidon tuo-
tanto normaalisti on lisääntynyt n. 5 prosentilla vuodessa, kohoaisi 
niRidosta saatava tulo laskelmassa j a johtaisi siten myöhemimin 
suurempaan kompensaatioon miaataloudelle. Tämä teki puolestaan 
xnobdolliseksi hallitukselle tehdä propagandistisen ehdotuksen siltä, 
etta maataloudelle tulevasta kompensaatiosta vähennettäisiin tä-
män kertaista kompensaatiota määrättäessä 2 miljardia nxarkkaa, 
mutta asiallisesti mitään menetystä maataloudelile ei kuitenkaan 
olisi tapahtunut. Edelleen ehdotettiin hallituksen esityksessä, että 
että. maatalouden hintoja tarkistettaisiin välittömästi, jos yleisessä 
ansiotasossa tapahtuisi 3 prosentin nousu. Tarkistus olisi tapah-
tunut kahdesti vuodessa. Pinta-ialalisien määrä olisi pidetty entisen 
guruisena, mikä olisi merkinnyt, että maataloudelle tuleva kom-
pensaatio olisi annettu kokonaan hintojen korotuksen muodossa. 

Byhmä asettui asiassa sille kannalle, että kertomusvuoden maa-
taloustulopäätöstä tehtäessä olisi sovellettava vanhaa lakia, kuiten-
kin siten, että vielä voimassa olevan lain 4 pykälän mukaisesti 
maataloudeille tuleva kompensaatio annettaisiin kokonaisuudessaan 
pinta-alalisänä. Näin ollen syksyn 1062 hintapäätöksellä ei olisi 
hintoja korotettu ja pienviljelijät olisivat saaneet tulonlisää kas-
vaneena pinta-alalisänä. Ryhmä jättikin hallituJcsen esityksen rin-
nalla käsiteltäväksi sanotun lain anuuttajmisen edellä tarkoitetulla 
tavalla. Lain käsittely johti kuitenkin siihen, ettei hallituksen 
esitykseen saatu ryhmän toivomia muutoksia. Seurauksena olikin, 
että sosialidemokraatit ja kansandemokraatit äänestivät lain lepää-
mään yli vaalien. 

Välittömästi yli vaalien äänestämisen jälkeen ryhtyi hallitus 
neuvotteluihin oppositioryhmien kanssa uuden esityksen si.^iällöstä. 
Nämä neuvottelut johtivat sosialidemokraattien osalta siihen, ettei 
ryhmän esittämiä näkemyksiä hyväksytty. Kansandemokraattien 
kanssa hallitus kuitenkin pääsi helposti kompromissiin esityksen 
sisällöstä. Tämän sopimuksen mukaisena laki sitten tuli syyskesällä 
hyväksytyksikin. 

Lain kestoajaksi tuli 3 vuotta. Pinta-alalisäjärjesteknä vesitet-
tiin nostamalla p.o. lisän saantiin oikeutettujen tulojen peltoala 
10 hehtaarista 20 hehtaariin j a verotettavan tulon ra ja entisestä 
450.000 markasta 650.000 markkaajn. Pinta-alalisän korottamiseen käy-
tetään lain mukaan vain 10 prosenttia maataJoudelle vuosittain tu-
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levästä kompensaatioBta, loput hyvitetään hintojen korotukaella. Si-
donnaisuus yleiseen ansiotasoon pysyi edelleen 3 prosenttina ja hln-
tojen korotus tehtiin mahdolliseksi kahdesti vuodessa kuten oli hai. 
lituksen ensimmäisessäkin esityksessä. 

Ryhmä ehdotti tässä vaiheessa omassa aloitteessaan 2 vuoden 
lakia, jona aikana olisi pitänyt suorittaa uuden maatalouden hinta-
järjeatelmän peruataksi soveltuva perusteellinen tutkimus vii-
jelijäväestön ja muun väestön todellisesta tulotasosta. Pinta-ala-
lisään olisivat aloitteen mukaan olleet oikeutettuja alle 12 pelto-
hehtaarin viljelmät ja yli 550.000 tulosta verotettavat olisi karsittu 
pois p.o. lisän saajien joukosta. Näin p.o. Jisä olisi säilynyt pien-
viljelijän tukimuotona. Pinta-alalisän määrää olisi aloitteen mu-
kaan korotettu yleisen ansiotason nousua vastaavalla määrällä. 
Näin olisi lain kestoaikana vältytty tarpeettomilta (hintojen koro-
tuksilta. Aloitteen mukaisia ehdotuksia ei otettu käsittelyssä huo-
mioon. 

Maataloustuloratkaisuun liittyi myös esitys maatalouden m a r k-
k i n o i n t i r a h a s t o s t a , joka vasemmiston vastustuksesta huoli-
matta hyväksyttiin hallituksen esityksen mukaisena. Rahastoon 
joudutaan vuosittain siirtämään budjettivaroja sekä tullituloja yh-
teensä noin 30 miljardia vanhaa markkaa. Rahasto on eduskun-
nan valvonnan ulkopuolella. 

V a l t i o n v i l j a v a r a s t o s t a annetun lain muuttamista py-
syväksi ehdotti hallitus antamassaan esityksessä. Laki in saatiin 
kuitenkin eduskunnassa vasemmiston kannan mukainen muutos, 
että laki on voimassa vain vuoden 1965 loppuun saakka. Asian yh-
teydessä käytyjen neuvottelujen seurauksena antoi valtioneuvosto 
viljavaraston johtokuntaan mm. sosialidemokraateille suuremman 
edustuksen kuin mitä siellä aikaisemmin oli. 

Y h t e i s m e t s ä l a i n uudistamisesta antoi hallitus eduskunnalle 
esityksen kertomusvuoden aikana. Esityksen tarkoituksena oli lain 
teknillisen puolen uudistamisen ohella siirtää eräät valtuudet met-
sähallitukselta maataloushallitukselle ja päästä sitä kautta käyt-
tämään valtion metsäomaisuutta asutustarkoituksiin. Hallitukses-
sa kokoomus oli asettunut vastustamaan tällaista muutosta ja 
eduskunnassa sosialidemokraatit, kansandemokraatit ja kokoomus 
onnistuivat pysyttämään valtuudet metsähallituksella kuten tähänkin 
saakka. 

Asutusyhteismetsälain uudistamisen yhteydessä hallituB halusi 
tehdä lakiin myös eräitä merkittäviä muutoksia. Hallitus pyrki 
saamaan lain sellaiseksi, että asutusyhteismetsiä olisi voitu perus-
taa kuinka kauaksi tahansa tiloista. Tälläkin esityksellään hallitus 
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(laiusi päästä valtion metsiin käsiksi. Sosialidemokraatit, kansan-
demokraatit ja kokoomus estivät tämänkin pyrkimyksen. 

A s u t u s l a u t a k u n n i s t a annettua lakia muutettiin kerto-
miiövuonna mm. siten, että valtion osuus asutuslautakunnan me-
noilta korotettiin 6ö prosenttiin. Ryhmä oli myötävaikuttamassa, 
että. hallituksen esitykseen tehtiin muutos sanotun prosentin korot-
tan:isesta. 

EIräs huomattavin maajtaloutta koskeva ratkaisu oli a s u t u s -
l u o t t o j e n k o r o n alentaminen. Asia tuli esille hallituksen esi-
tyksen pohjalta, mutta ryhmän taholta tehtiin asian valiokunta-
kä::itteilyvaiheessa ehdotus, että laissa määrättäisiin kiinteästi 
tllanosto-, lisämaa- ja sisarosuuslainojen korko 1 prosentiksi, mui-
den lainojen koron jäädessä aravaluottojen korkoa vastaavaksi. 
Ehdotus tuli eduskunnassa hyväksjrtyksi. 

S a t o v a h i n k o j e n korvaamista varten säädettiin myöhään 
syksyllä erillinen laki ja vuoden viimeiseen lisätalousarvioon otet-
tiin 11125 milj. mk:n suuruinen määräraha p.o. tarkoitukseen. 
Ryhmä myötävaikutti asian ratkaisuun. 

U u d i s - j a k i v e n r a i v a u s p a l k k i o i s t a annetun lain 
muutosta esitti hallitus kertomusvuonna, mutta lakia ei saatu vielä 
V. 1962 valtiopäivillä valmiiksi. Riitaa käytiin valiokuntakäsittelyssä 
lähinnä siitä, maksetaanko uudisraivauspalkkioita koko maassa 
vai ei. Kivenraivauspalkkioihin nähden valiokunta otti kannan, 
että niitä maksettaisiin edelleenkin koko maassa. 

M a n t t a a l i k u n t i e n lakkautamisesta oli edellinen eduskun-
ta hyväksynyt lain ryhmän aloitteen mukaisena, mutta porvarilli-
nen vähemmistö oli äänestänyt lain lepäämään yli vaalien. Asian 
tultua kertomusvuoden valtiopäivillä uudelleen esille, käytti por-
varillinen enemmistö asemaansa hyväkseen ja hylkäsi manttaali-
kuntalaitoksen lakkautuslain. 

K a n a n m u n i e n v i e n n i n jouduttua vaikeuksiin ja siitä 
johtuen kananmunien tuottajahinnan painuttua alle tavoitehin-
nan, ehdotti hallitus maatalouden hintalakiin muutosta, joka olisi 
sallinut hallituksen kesken vuotta lisätä jonkun toisen tuotteen 
tavoitehintaa, jos jonkun toisen tuotteen hinta ei olisi saavuttanut 
tavoitehintaa. R y h m ä vastusti lain muuttamista tällä tavoin, sillä 
esun, tässä tapauksessa hyödyn olisivat saavuttaneet suurelta 
osalta muut kuin kananmuien tuottajat. Lak i äänestettiin lepää-
mään yli vaalien vasemmiston ja eräiden porvarillisten edustajien 
äänillä. — Myöhemmin asia järjestettiin niin, että valtioin varoista 
korvattiin kananmunien tuottajille tavoitehinnan saavuttamatta 
jääminen. 



Sekalaisia asioita 
V i e n t i t a k u u l a i s t a hallitus antoi kertomusvuonna eö us-

kunnalle esityksen, jolla pyrittiin vientimahdoillisuuksiemrae pa-
rantamiseen. Lakiin tehtiin ryhmän esityksestä mm. sellainen 
muutos, että vientitakuita annetaan vain teollisuustuotteiden vien-
nin yhteydessä syntyivän tappionvaaran varalta. Ryhmä oli iain 
kannalla. 

K i e l i l a i n muutoksessa päästiin kertomusvuonna ratkaisuun. 
Lain tarkoituksena oli kielellisten vähemimistöjen aseman pacan-
taiminen. Voimassa olevaan lakiin nähden hallituksen esitys mer-
kitsi muutosta vain siinä kohden, että kunta, jossa toiskielisen 
vähemmistön suhteellinen osuus ei nouse vanhan lain edellyttä-
mään kymmeneen prosenttiin, tästä huolimatta olisi kaksikielinen, 
mikäli vähemmistöön kuuluvien iluku olisi vähintään 5.000. Vanhan 
lain mukaan ei kuntaa, joka on ollut yksikielinen, joka kymme-
nes vuosi suoritettaivassa kielellisen jaoituksen tarkistuksessa voi-
tu julistaa kaksikieliseksi, ellei toiskielisten luku olisi kohonnut 
kahteentoista prosenttiin alueen (väestön lukumäärästä. Uudessa 
laissa katsottiin vähemmistön kasvu 10 prosenttiin riittäiväksi muu-
toksen perusteeksi. Ryhmä myötävaikutti lain hyväksymiseen, 
Kahta ryhmän edustajaa lukuunttomatta ryhmä oli kannanostos-
saan yksimielinen. 

S a i m a a n k a n a v a n vuokraamisesta Neuvostoliitolta antoi 
hallitus kertomusvuonna eduskunnalle esityksensä. Esityksen kä-
sittely siirtyi kuitenkin seuraaville valtiopäiville. 

K o r o n k o r o t t a m i n e n 1 prosentilla ali kertomus^aloden 
keväällä vioimakkaana esillä. Eduskunnan pankkivaltuusmiehet 
tekivät korotuspäätöksen, mutta siitä aiheutui erittäin voimakkai-
ta vastalauseita julkisuudessa. Myöhenunin pankkivaltuusmiehet 
peruuttivat korotuspäätöksensä. Maalaisliiton ja kansanpuolueen 
pankkivaltuusmiehet, jotka olivat aikaiseanmin olleet koron ko-
rottamisen kannalla, joutuivat muuttamaan kantaansa ja siten 
korko jäi entiselleen. Ryhmä asettui voimakkaasti vastustamaan 
koron nostamista. 

V i r k a m i e s t e n piirissä syntyi kertomusvuoden keväällä voi-
makasta liikehdintää palkka-asiassa. Monien vaiheiden ja halli-
tuksen piirissä ilmenneiden ristiriitaisuuksien jälkeen annettiin 
eduskunnalle esitys virkamiespalkkojen taso- ja kuoppakorotuk 
sista. Esitys sisälsi virkamiesryhmien yläpäähän yli 100.000 mk:n. 
mutta alimpien viranhaJtijain palkkoihin vain n. 1.000 mk:n kuu-
kausikorotuksia. Kiinteässä yhteistyössä alempia virkamiesryhmiä 
edustavien virkamiesjärjestöjen kanssa ryhmä teki oman ehdo-
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tuksensa palkkaratkaisuksi. Sen mukaan korkeimpien virkamies-
ten palkat olisivat kohonneet huomattavasti vähemmän kuin halli-
tuksen esityksessä ja virkamiesten keski- ja alaryhmien palkat 
tuj tuivasti enemmän kuin mitä hallitus ehdotti. Ryhmä taisteli 
täniän ehdotuksensa puolesta kaikissa asian käsittelyvaiheissa, 
valtiovarainvliokunnassa, suuressa valiokunnassa ja ratkaisevassa 
2. iväsittelyssä, mutta hallitusryhmät pysyivät tiiviisti hallituksen 
esityksen takana. Näin ollen virkamiesten palkkalaki sai epä-
tyylyttävän sisällön. Kun tämän j ä lkeen oli ratkaistava ryhmän 
guli.tautuminen lain hyväksymiseen tai hylkäämiseen, olivat alem-
pipalkkaisten virkamiesryhmien edustajat kuitenkin sillä kannalla, 
ettei lakia pitäisi äänestää yli vaalien, koska pienikin korotus jäisi 
silloin epävarmaksi. Näin ollen ryhmä ei yhtynyt kansandemo-
kraatteihin lain äänestämiseksi lepäämään yli vaalien. 

I 

Kyhmän sisäinen j ä r j e s t ä y t y m i n e n 

Ryhmän uudeksi puheenjohtajaksi valittiin kertomusvuoden val-
tiopäiville Rafael Paasio, ensimmäiseksi varapuheenjohtajaksi Veik-
ko Helle ja toiseksi varapuheenjohtajaksi Eino Raunio. Heidän 
lisäkseen valittiin ryhmän t yöva l i okun t aan Anni Plinck, Meeri 
Kalavainen, Gunnar Henriksson, Kaarlo Pitsinki, Väinö Tikkaoja 
ja Viljo Virtanen. Ryhmän sihteerinä on toiminut palkattuna toi-
mihenkilönä Aaro Kärkkäinen. 



.... 

U 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 
^ eri työvirastojen tĵ ösopimuÄSuih-
ievicn toimiilieiikilöideni ja työniteki-
jaliset edut ovat mondssa tapauksissa 
Ivasti heikoaiimat kuin valtion viran-
ilialtijaiii vastaiavat edut. < 
työsopimussuhteessa olevilta toimi-
ja työntekijöiltä puuttuu se tur-

virkamiestem perhe-eläkelaki ja vir-
siioma oikeus maksuttomaan lääkär 
antaa viran- ja toimenilialtijain 

leilille. 
\Tiosiloma-oikeus on viran^ ja toi-

lilla Iraoniattafvasti. parempi kuin 
linmssuliteessa olevilla.. ; 
iliscna on pidettävä sitä, että valtio 
na siilitautuisi tasapuolisesti kaik-
¡kijöihinsä nähden siten, että kaik-

m 21 päivänä syyskuuta 1962. 

Siilo Hostila. 
Valdemar Sandelin. 
Vcäinö Vilpondemi. 
Voitto Hellsten. 

kien vailtion palveluksessa olevien viran- ja 
toinLenihaltijain sekä työ^ihtosopimuissuhteessa 
olevien toimiihenkilÖiden ja työntekijäin sosi-
aaliset edut olisivat samanlaiset. 

Edellä olevan perusteella ja valtiopäivä-
järjestyksen 37 §:n 1 momentiini viitaten 
esitämm.e valtioneuvoston asianomaisen jäse-
nen vastattavaksi seuraavan kysymyksen: 

Mihin toimenjpiteisiin Hallitus on 
ryhtynyt tai aikoo ryhtyä yksityisoikeus 
dellisessa työsopimussuhteessa valtioon 
olevien työntekijäin sosiaalisten ja ta-
loudellisten etujen saattamiseksi sa-
manlaisiksi kuin valtion viran- ja toi-
menhaltijain vastaavat edut ovat? 

Tyyne Paasivuori. 
U, H. Voutilainen. 
Lars Lind'eman. 
Georg Eriksson. 

Iij.' 
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Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 
Kansanedustajat Sulo Hostila ym. ovat 

valtiopäifväjärjestykisen 37 §:ii 1 momenttiin 
nojautuen esittäneet valtioneuvoston asian-
omaisen jäsenen vastattavaksi seuraavan ky-
symyksen: 

„Mihin! toimenpiteisiin Hallitus on 
ryhtynyt tai aikoo ryhtyä yksityisoikeu-
dellisessa työsopimussuhteessa valtioon 
olevien työn-tekijäin sosiaalis?t.en ja ta-
loudellisten etujen saattamisefei sa-
manlaisiksi kuin valtion viran- ja toi-
menhaltijain vastaavat edut ovat?" 

« 
Tähän kysymykseen, jonka Hen^a Puhe-

mies on jättänyt vastattavakseni, esitän kun»-
nioittaen seuraavaa: 

Säännökset virkamiesten perhe-eläkkeistä 
ja hautausavuista sisältyvät 28. 12. 1956 an-
nettuun lakiini (696/56) ja seuraavana päi-
vä.nä annettuun asetukseen (697/56, lisätty 
283/57). Valtion työsopimussuhteissa olevilta 
toimihenkilöiltä ja työntekijöiltä piuittuu tois-
taiseksi lakimääräinen perhe-eläke-etu. Kui-
tenkin myönnetään ylimääräisistä eläkkeistä 
30. 12. 1959 annetun valtioneuvoston päätök-
sen mukaisesti yleensä kaikille leskille ja alle 
18 vuotiaille lapsilde ylimääräisiä perhe-eläk-
keitä. Näihin sovelletaan samoja säännöksiä 
kuin vakinaisiin perhe-eläkkeisiin. 

Valtioneuvoston huhtikuun 10 päivänä 
1947 antaman valtion työntekijäin terveyden-
ja sairaanhoidon ohjesäänniön mukaan työ-
tai oppisopimussuhteesa valtioon olevalla 
työntekijällä, joka saa pääasiallisesti toimeeni-
tulonsa valtioilta, on oikeus sairaustapauk-
sissa, joihin luetaan myös tilapäiset, noi^eata 
hoitoa vaativat hammastaudit, saada sinä ai-
kana, jona työsuhde on voimassa, lääkärin 
hoitoa työnantajan määräämän lääkärin tai 
hainmaslääkärini luona työnantajan kustan-
nuksella,. Samoin on hänellä oikeus sajnan 
kalenterivuoden aikana saada työpaikan lää-

kärin määräämää sairaala- tai par 
toa, mikäli hän on ollut valtion tj 

1. vähintään 
2. 
3. 
4. 
5. 

>> 

>> 

n 

3 kuukautta 14 
1 vuoden 60 
4 vuotta 120 
7 „ 150 

10 „ 180 

Jön 

Sairaala- ja parantolahoitokiisia 
hennetään sairausagalta 
kasta alimman sairaalaiinaksiiluol 
ohjesäännön lähemmin raäärääinin 

Sairaala- tai paî antolaJioitoon oi 
ajaiksi lasketaan koko se aika, j 
Idjä on ollut valtion työssä, v 
työsiditeensa olisi välillä katkeim: 
tenkin siten, että työsuhteen tulee 
nut välittömästi ennen sairastu 
1 kohdassa vähintään kolme k 
muissa tapauksissa vähintään kui 
ta. Ohjesäännön mukaan maksetj 
kijälle sairausaikaan sisältyviltä 
palkkaa saman kalenterivuoden 
hän lain mukaan ole suurempiin 
oikeutettu, siten kuin edellä on saij 
perast.eista ja hoitoajoista määrät 
ajan palkka suoritetaan 12 ensin 
vältä täysimääräisenä ja sen 
viltä kaksikolmatta^osaa keskipäi' 
kaan laskettuna. 

Valtion viran- ja toinieiili; 
yleensä ole oikeutettuja, saamaan 
karin- tai sairaaJahoitoa.. Jos vj 
ylimääräisen virkamiehen saira 
man kalenterivuoden aikana 
päivää, on hänen peruspalkalta, 
menevältä ajalta pidätettävä koli 
käli sairaus kestää enemmän 'kiii 
pidetään peruspalkasta, yli 
puolet. Tilapäisen virkamiehen 
saii-ausajalta palkkaa lakkaa er 
sin sairauden kestettyä 180 pa 

Jä 

iiiniussnihteessa valtioon olevien tyÖn-
viiösiloman pituuteen nähden seura-
>,isä työntekijäin vuosilomista amue-
Diääräyksiä. Valtioneuvoston 10 päi-
iliokuiita 1962 työsopimussuhteessa 
olevien toiinihenikilöiden ja työnte-
losilöinista annetun päätöksen mu-

¿ilö, jolla cnL4n loman alkamista on 
Lvellistä vähiintään viistoista (15) 
|a lomaa 21/3 työpäivää loman mää-
Tioden aikana. Oflevaa kalejnterikuu-

•iiti, jona' hän on ollut työssä vähinr 
päivää.. Vuosilomaan oikeuttavaksi 
{etaan koko se aika, jonka toimihen-
•öntekijä on ollut valtion palveluk-
sotatilan̂  aikana sotapalveluksessa, 
neii ty&uhteensa olisi välillä kat-
, kuitenkin siten, että yhtämittai-
lus eiinen loman alkamista on jat-
fintään kuusi Imukautta. Vuosilo-
Utavaksi ajaksi lasketaan myös 
y. palveltu aika, mikäli tämä 
ilittömästi liittyy vuosilomaan luet-
veluiin. Mikäli vuosilomasta osa on 
'jê tettäväksi muuna kuin vuosi-
iräämänä lomakautena, myönne-

ö 
tään loma tältä osin puolella pitennettynä. 
Pidennys myönnsetään enintään asianomaisen 
koko 'loman puolesta määrästä. Edellä valtio-
neuvoston päätöiksessä tarkoitetulla toimihen-
kilöllä tai työntekijäJilä on oikeus, talVipiden-
nys huomioonottaen, saada lomaa enintään 35 työpäivää. 

Vakinaisella ja ylimääräisellä virkamie-
hellä on vuosilom âa 26 työpäivää kalenteri-
vuodessa ja jos palvelusta on yli 15 vuotta 
36 työpäivää. Tilapäisellä viran*- ja toimen-
haltijalla on vuosilomaa 18 työpäivää ja jos 
palvelusta on yli viisi vuotta 26 työpäivää vu'odessa. 

Edellä esitetyyn viitaten j a kun työsopi-
mussuhteessa valtioon olevien työntekijäin 
sosiaalisia etuja arvosteltaessa on myös ver-
tailukohdaksi asetettava vastaavanlaisissa teh-
täivissä yksityissektorilla olevien samat edut, 
voidaan todeta, että nykytilanne huomioon 
ottaen, ty()Sopimussuliteessa valtioon olevien 
sosiaalivset ja taloudelliset edut ovat kohtuulli-sesti järjestetyt. 

Tämän, Herra Puhemies, olen tahtonut saattaa tietoonne. 
' 1; » - ' . i i x x c -
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Till Riksdagens Herr Taiman. 
Eiksdagsmänneiii Sulo Hostila m.fl. ha med 

stöd av 37 § 1 mom. riksdagsordndngen fram-
ställt följande spöramäl tili vederbörande 
medilem ay statsrädet för avgivande av svar: 

„Vi'Ika ätgärdei' har Regeringen till-
gripit eller äm-ai* den tillgripa för att 
tillförsäkra de arbetstagare, som stä i 
privaträttsl igt arbetsavt aJsförhälla nde 
tilil staten, samjna sociala oeh ekono-
miska iörmäner, som tillkomma inhar 
vare av stateriis tjänster och befattndn-
gar?" 

Till detta spönsmäl, som Herr Talmanmem 
tiHställt mig för beisvarande, framihäller jag 
vördsamt: 

Stadgandena' oati familjepension oeh beg-
ravningslhjälp för srtatstjanstemän ingä i la-
gen den 28. 12. 1956 (696/56) och den 
därpäföljande dag givna förordningen (697/ 
56) jämte tillägg (283/57). Statens i arbets-
avtalsförliällande stäende fiinktionäreir och 
arbet^agare sa!kna tillsvidare lagstadgad 
familjepensioniaförmän. Likväl beviljas i en-
lighet med statsrädets besliit den 30. 12. 1959 
om extra pensioner i ailmänihet extra familje-
pensioner ät alla änkor och bam under 18 är. 
Pä dessa tillämpas samma stadganden som 
ifräga om ordinale familjepensioner. 

Enligt det av sfcatsi'ädet den 10 april 1947 
utfärdade hälso- och sjiikvärdsreglemenitet 
för arbetstagajre i statens tjänst har arbets-
tagare i arbets- eller läroavtalsförhällande 
tili staten, som har sin huvudsakliga utkomst 
av statens arbete, vid sjukdomisfall, tili vilka 
även räiknias tandsjukdom, som fordrar sniabb 
värd, under den tid arbetsförhällandet va'rar 
rätt att erhiälila läkare eller tandläkare pä 
arbetsgivarenvs bekostnad. Likasä har han rätt 
att under ett ooh sammja kalenderär erhälla 
av arbetsplatsens läkare ordinarie sjukhus-
eller sanatorievärd oon han varit i statens 
tjänst: 

1. minst 3 mänader 14 värd, 
2. >> 1 är 60 
3. 4 är 120 ' 
4. )) 7 är 150 ' 
5. >> 10 är 180 ' 

Konstnaderna för sjuMiiis- eller 
värd avdragas frän den lön, som 
sjukdoanßtiden, enligt lägsta sjii 
klass pä i regleanentet näraiare 
grunder. 

Säsom tid, som berättigar tili sjü 
sanatorievärd, räknas heia den tij 
betstagare varit i statens 
hanis arbetsförhällande under tij 
hava aivbnitits, likväl sä, att arbe 
det bör ha varat omedelbart före 
det i ovarmämnda fall I. minst 
och i de övriga fallen mimt 
Enligt reglementet ei'läggoij ät 
för i sjukdomstiden ingaeiide 
fr.o.m. dagen efter insjnlmandetj 
ett ooh samma kalenderär, därest 
ren icke enligt lag är berättif 
förmänieir, sä som om grunderna 
värd och värdtider är stadgat, 
tiden erlä.gges tili füllt beloppj 
första dagarna och för dar] 
tvä tredjedelai* av lönen bei 
medeldagsf ört j änst. 
Inmehavare av statens t jäiister ^ 
gar äro i allmänhet icke herättî  
fri läkar- eller sjukhusvärd. Var 
eller extraordinarie tjän ênia 
undei" ett och samma kaleiiderärj 
over 30 dagar, hör frän lians 
överslgutanide tid avdragas en 
varar sjukdom längi'e än 180 daj 
frän grundlönien föa- överslguta 
ten. Tillfällig tjänstonians rätt 
för sjukdomstid upphör, U 
undanitag, sedan sjukdomen vai' 

Angäende semestenis längd 
gare, som stä i arbetsaAlalsfó' 

öijt'i i allmänhet lagen^ om arbets-
.gĵ ester stadganden. Enligt statsrä-
it den 10 maj 1962 om semestrar för 

och arbetstagare, som stä i ar-
siorhällande tili staten, fär person, 

-II semeterii) begynner varit anjsrtälld 
Itjänst minst femton (15) är semester 
L arbetiidag för varje kalendermä-
liran under det är, för vilket semes-
lälles', varit i arbete minst sexton 
Ir. Säsoiii tid, som berättigar tili' 
jräknas hela den tid funktionär elleir 
Ire varit i statens tjänst eller under 
j krig^ill^änd varit i kiigstjänisrt, 
haiis arbetsförhällande under tiden 
avbrutits, lik^^äl sä, att oavbruten 
iig imian semestem börjar bör ha 
ist sex mänader. Säsom tid, som 
tili seme^er, rataias även tiden 

miring som beväring, i den män 
„jtgöring omdelbait anisluter sig 
röring, soan berättigar tili semester. 
Biestern) ö\^erenskommits, att en del 
I ordnias under arniian tid än den 
,lagen stadgade vsemesterperioden, 
ttiester för denna del förlängd med 

t j 

half ten. Förlängning beviljas högst för hälf-
ten aiv vederbörandes heia semester. I stats-
rädets ovanmämnda beslut avsedd funktionär 
elleir arbetstagare har rätt., viniterförlängniini-
gen medi'äknad, att erhäMa semester högst 35 arbetsdagar. 

Ordinarie och extraordinarie tjänsteman 
har semester 26 arbetsdagar per kalenderär 
ocla därest tjänstgöringen varat -över 15 
är, 36 arbetsdagar. Tillfällig innehavare 
av tjänist oöh befattning har en semester om 
18 arbetsdagar och om tjänstgöringen varat 
över 5 är, 26 arbetsdagar per är. 

Hänvisande tili' ovanistäende ocli dä vid 
bedömndng av de arbetstagare» sociala för-
miäner, vilka stä i arbetsavtalsförhällande 
tili staten, även som- jämförelseobjekt bör 
uippställas de fönmäner, vilka arbetstagare 
i liknande stälining inom den privata selktoim 
ätnjuta, finner man, att med beaktande av 
nu rädande förhällanden i arbetsavtalsför-
häUande tili' staten stäende arbetstagares 
sociala och eikonomiska förhä^llanden äro 
nöjaktigt ordnade. 

Detta, Herr Taiman, har jag velat bringa tili Eder käninedom. 

foi"s, mimsteriet fpr kommunikationsväsendet och allmänna arbetena, den 18 

Minister Onni Närvä men. 

lit: 
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Eduskunmn Herra Puhemiehelle. 
ien ja kaatuneiden omaisten 
viimeaikaisella lainsäädännöllä 
i korjattu. Niinpä on korvaus-
korotettu, korvausten saamisen 
helpotettu ja säädetty kokonaan 
rvausoikeuksia, kuten on laita 
ivamniaisten invalidien jälkeen 
m ns. osahuoltoeläkkeiden suh-

oitettuja hallituksen esityksiin 
imnuutoksia eduskunta on pi-
älttämättöminä että kohtuulli-
imenee siitäkin, että eduskunta 
essään on ollut yksimielinen, 
eilisesti on myös edellytetty, 
liidit ja kaatuneiden omaiset 
an nopeasti ja ainakin kohtuul-

pääsevät osallisiksi niistä 
eiiksista, joita varten lainsää-
tetty. 

it ja kaatuneiden omaiset ovat 
reksi pettymyksekseen saaneet 
eidän korvausasioidensa käsit-
tapatiirmatoimistossa on suu-
yt. Korvauksenhakijoille on ta-
itosta selitetty tämän johtuvan 
vasta työvoiman puutteesta ja 
latoimistolla ei ole keinoja ti-
aiseksi, minkä vuoksi se ilmei-
kiimaan ja ehkäpä nykyisestä 
II 
valideista ja kaatuneiden omai-
asioita vielä on tapaturmatoi-

30 päivänä toukokuuta 1962. 

. H. Voutilainen. 
Juho Tenhiälä. 
Eino Sääskilahti. 

miston käsiteltävänä, on suurin osa vaikeassa 
taloudellisessa asemassa jopa niin, että heidän 
jokapäiväinen toimeentulosan on riippuvai-
nen siitä, että he ajallaan saavat heitä kos-
kevat korvauspäätökset ja siten lakiin perus-
tuvat korvauksensa. iKun he jatkuvasti näissä 
oloissa joutuvat odottamaan asiansa ratkai-
sua eikä tapaturmatoimisto voi antaa edes lu-
pausta asioiden nopeammasta käsittelystä tu-
levaisuudessa, on heidän katkeruutensa asian-
tilan johdosta hyvin ymmärrettävissä. 

Edellä olevan perusteella ja valtiopäivä-
järjestyksen 37 §:n 1 momenttiin viitaten 
esitämme valtioneuvoston asianomaisen jäse-
nen vastattavaksi seuraavan kysjnnyksen: 

Onko Hallitus tietoinen siitä, että 
samanaikaisesti kun sotainvalideja ja 
kaatuneiden omaisia koskevaa kor-
vauslainsäädäntöä on huomattavasti 
kehitettj^, valtion tapaturmatoimisto ei 
pystj'- sinne saapuvia korvausanomuk-
sia kohtuullisessa ajassa ratkaisemaan, 
mistä asiantilasta lähinnä vaikeim-
massa asemassa olevat korvauksenhaki-
jat joutuvat kärsimään, ja jos on, 

mihin toimenpiteisiin Hallitus aikoo 
ryhtyä, jotta sotilasvammalain mukai-
set korvausasiat tulisivat valtion tapa-
turmatoimistossa käsitellyiksi sillä no-
peudella, jota näiden asioiden luonne 
edelh^tää. 

Martta Salmela-Järvinen. 

Olavi Lähteenmäki. 
E. J . Paavola. 
Carl Olof Tallgren. 
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î lii 

. ( •• 

I I 

V 

! 

. i 



r ^ 

; \ 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 
Kirjelmällä toukokuun 30 päivältä Te, 

Herra Puhemies olette valtiopäiväjärjestyk-
sen 37 §:n 1 momentissa mainitussa tarkoi-
tuksessa lähettänyt jäljennöksen seuraavasta 
edustaja U. H. Voutilaisen ynnä muiden 
edustajain valtioneuvoston asianomaisen jä-
senen vastattavaksi esittämästä kysymyk-
sestä : 

„Onko Hallitus tietoinen siitä, että 
samanaikaisesti kun sotainvalideja ja 
kaatuneiden omaisia koskevaa kor-
vauslainsäädäntöä on huomattavasti 
kehitetty, valtion tapaturmatoimisto ei 
pysty sinne saapuvia korvausanomuk-
sia kohtuullisessa ajassa ratkaisemaan, 
mistä asiantilasta lähinnä vaikeim-
massa asemassa olevat korvauksenhaki-
jat joutuvat kärsimään, ja jos on, 

mihin toimenpiteisiin Hallitus aikoo 
ryhtyä, jotta sotilasvammalain mukai-
set korvausasiat tulisivat valtion tapa-
turmatoimistossa käsitellyiksi sillä no-
peudella, jota näiden asioiden luonne 
edellyt,täär' 

Kun asia kuuluu sosiaaliministeriön toimi-
alaan, saan kysymyksen johdosta kunnioit-
taen esittää seuraavaa: 

Hallitus on tietoinen siitä, että valtion 
tapaturmatoimistossa on esiintynyt jatkuvaa 
asioiden ruuhkautumista. Tällä hetkellä on 
sotilasvammalainsäädännön alaisia hakemuk-
sia ratkaisematta noin 14 500 kappaletta, 
mikä on ainakin kaksinkertainen määrä nor-
maaliin verrattuna. Syynä siihen, että ruuh-
kautumista jatkuvasti esiintyy on se, että 
lainsäädäntöä melkeinpä vuosittain on muu-
tettu tai korvauksia korotettu. Kumpikin toi-
menpide aiheuttaa aina huomattavasti lisä-
työtä uusien anomuksien tai korotettujen 
korvausten laskemisen ja maksattamisen ta-
kia. 

Tärkeimpänä syynä asioiden 
dastumiseen on asian ratkaisijoina: 
lakimiesten kohdalla viime vuosina] 
nut epäsuotuisa kehitys. Erityis 
sihteeriportaan alhainen palkkaus 
tanut sen, että näiden virkojen 
räisten toimien haltijat ovat 
muualle. Tätä kehitystä on ollut 
rostamaan se, että ylenemismahdj 
tapaturmatoimistossa ovat hy\in 
samoin kuin se, että kysymyksessa| 
teellisen suppea lainsäädäntöala, 
päinpyrkivälle lakimiehelle ei anna| 
laajaa kokemusta. Toisaalta korva 
däntö monine muutoksineen on 
muodostunut vaikeasti hallittavs 
uuden lakimiehen.kouluttaminen iti 
omalla vastuulla toimivaksi ratkaii 
melko pitkän ajan. Vuoden 195 
yli 3/5-osaa tapaturmatoimiston 
vaihtunut. On myös otettava luiom 
uuden virkamiehen kouluttaminen | 
mattavasti häntä opastavan vanhe 
kamiehen aikaa. 

Tapaturmatoimisto on niiiii 
asioita käsitellessään pyrkinyt siilij 
asiat, joissa korvauksensaajan taij 
rin, ratkaisijan niin pian kuin 
Tätä on kuitenkin vaikea otukäte 
deta, joten on ilmeistä, että 
vässäkin asemassa olevat invali(li| 
tuneet kohtuuttoman kauan 
asiansa ratkaisemista. 

Korvausmäärien korottamisesta | 
lisätyöt on yleensä hoidettu telj 
työtä. Uudet ja takautuvat ko| 
näin voitu suorittaa korvauksens 
nopeasti. 

Tapaturmatoimiston lakiiniesp 
on syksyllä 1961 saatu ja Kdus« 
teltävänä parhaillaan olevassa vij 
kojen kuoppakorotusehdotukso^ 
eräitä parannuksia. Nämä eivati 

ole nittavia, varsinkin koska täll« 
iakimiehista on muuallakin puuteZ 
Lnmimsterion järjestelyosasto tulle 
oksi suorittamaan tutkimuksen si f 

^atumatcimiston organisatiota oUsi 
psa, kesäkuun 29 päivänä 196o 

tjt • ¡•'»̂ »li 
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Till Riksdagens Herr Taiman. 
Med en den 30 maj daterad skrivelse har 

Ni, Herr Taiman, i det syfte 37 § 1 mom. 
riksdagsordningen anger, översänt avskrift 
av ett av riksdagsledamoten U. H. Voutilai-
nen m.fl. tili vederbörande medlem av rege-
ringen för avgivande av svar stallt sporsmál: 

„Är Regeringen med veten om att 
samtidigt som lagstiftningen angäende 
ersättningar tili krigsinvalider och de 
stupades anhöriga avsevärt utvecklats, 
kan statens olyeksfallsbyrá icke inom 
rimlig tid avgöra tili den inkommande 
ansökningar om ersättning, av vilket 
sakförhäl lande särskilt ersättnings-
sökande i svärare ohiständigheter bli 
lidande, och om sá är fallet, ^ 

vilka átgarder ämnar Regeringen 
vidtaga för att ersättningsärendena 
i enlighet med lagen om skada, ádra-
gen i militärtjänst, vid statens olyeks-
fallsbyrá skola kunna behandlas sá 
snabbt, som dessa ärendens natur för-
utsätter?" 

Enär ärendet hör tili socialministeriets 
verksamhetsomráde, fár jag sásom svar pá 
spörsmälet vördsamt anföra följande: 

Regeringen är medveten om att ständiga 
anhopningar av ärendena förekomma i sta-
tens olyeksfallsbyrá. För närvarande finnas 
ungefär 14 500 oavgjorda ansökningar inom 
ramen för lagstiftningen angáende skada, 
ádragen i militärtjänst, vilket är minst 
dubbelt sä mycket som normalt. Orsaken tili 
att ärendena ständigt hopa sig är, att det 
nastan varje ár företagits ändringar i lag-
stiftningen eller höjning av ersättningarna. 
Bäda dessa ätgärder förorsaka alltid cn hei 
del extra arbete, dá nya ansökningar in-
komma eller förhöjda ersättningar skola ut-
räknas och utbetalas. 

Det huvudsakliga skälet tili att behand-
lingen av ärendena blivit lángsanimare är 

den ogynnsamma utveckling, som 
nare är gjort sig gällande ifi 
jurister, vilka handhava avgörandJ 
dena. Särskilt har den lâga 
avdelningssekreterare förorsakat 
varna av dessa tjänster eller e? 
befattningar sökt sig ât annat 
denna utveckling har även bidragi 
ständigheten, att befordningsmö; 
inom olycksfallsbyrân äro ŝ  
gränsade samt att det här är fi 
relativt snävt omrâde inom lag 
vilket icke ger en framâtstrav 
tillräckligt vidsträckt erfarenhet, 
sidan har ersättningslagstiftningei 
mânga ändringar sâsom sâclan 
att behärska, varför utbildningen 
jurist sâ att han självständigt 
ansvar kan fatta avgöranden, ta 
tid i ansprâk. Sedan början avâ 
mer än 3/5 av olycksfallsbyi'Si 
bytts. Beaktas hör även, att ii? 
av en ny tjänsteman i avsevän 
der den äldre tjänstemans tid, 
utbilda honom. 

Olycksfallsbyrân har vid anl 
ärenden strävat tili att sä siiabli 
ligt avgöra de ärenden, som beiö 
i största behov av ersättning. 
hand konstatera detta är emel 
alltid lätt, varför det är up] 
mânga invalider i behjärtaiis\i 
fâtt vänta oskäligt, läng tid pâ 
sitt ärende. 

Det extra arbeto, som föroî ä 
höjningarna av ersättningsbclo; 
allmänhet Utforts pâ övertid. Ny 
aktiva ersättningar ha sâliin| 
snabbt kunnat erläggas tili e 
garna. 

Vad beträffar jiiristerna vid 
bvrân ha vissa förbättringar « 
hösten 1961, och dylika ingâ av 
slag till gropförhöjningar av t. 

p för närvarande är under bp 
J Rik^agen. Dessa äro dock syn-' 

I bnst râder pä jurister även nâ 
J Finansministeriets organisations-
|(i)mmer darfor att utföra en un-

|gfoi"s den 29 juni 1962. 

dersöknine för «tf •• 
o l y c k s f a l 4 y r â n / o L n W ' ' «^tt 
»«1' vilka nya ât J X ^ndras 

av ärendena i f o r t S L behandlingen" 
undvikas. ^«"^sattnmgen skola kunna 

Tf. socialminister Pohjala. 
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Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 
^ päätti joulukuun 20 päivänä 
jetin yhteydessä hankkia Neu-
n. 200 000 tonnia ratakiskoja, 
raattincn eduskunta ryhmä eh-
^ että ulkoa tuotavien kiskojen 
supistettu puoleen siitä mitä 
ehdottanut. Ryhmän edustajat 

lian käsittelyssä, että näin suu-
n hankinnan vuoksi tulee koti-
teollisuus joutumaan työllisyys-
Näitä varoituksia ei haluttu 
eduskunta 113 äänellä 76 vas-
iiorittaa tilauksen 200 000 ton-
a. 
autatehdas, joka kotimaisena 

ratakiskoja valmistanut, jou-
toiikoknun 22 päivänä keskeyt-
lavalssaamon toiminnan ratakis-
iuutteen Aoioksi ja on pelättä-
tannon supistaminen voi johtaa 
[taan toiminnan supistamiseen, 
iippala on menneinä vuosina 
töniyydestä ja jälleen tämän 

¡ä 16 päivänä toukokuuta 1962. 

kevään aikana on ollut havaittavissa työlli-
syyden heikentymistä. Kun saattaa käydä 
niin, ettei rautatehdas pitemmän päälle voi 
järjestää valssaamosta nyt vapautuville 
200: Ile työntekijälle vakinaista työtä, mer-
kitsisi se kauppalan työllisyyden vakavaa 
heikentjTnistä. 

Edellä olevaan ja valtiopäiväjärjestyksen 
37 §':n 1 momenttiin viitaten esitän valtio-
neuvoston asianomaisen jäsenen vastattavaksi 
kysymyksen: 

Onko Hallitus tietoinen siitä, että 
Imatran Rautatehdas joutuu sulke-
maan karkeavalssaamonsa sen vuoksi, 
että valtiovalta on suorittanut suu-
ren ulkolaisen ratakiskohankinnan, 
josta on seurauksena alan kotimaisen 
teollisuuden toiminnan keskeyttämi-
nen, ja jos on, 

mihin toimenpiteisiin Hallitus aikoo 
ryhtyä puheena olevan teollisuuden 
toimintaedelljiiysten luomiseeksi ? 

Kalle Matilainen. 



Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 
Valtiopäiväjärjestyksen 37 §:n 1 momen-

tissa edellytetyssä tarkoituksessa kansan-
edustaja Kalle Matilainen on esittänyt Hal-
lituksen asianomaisen jäsenen vastattavaksi 
seuraavan kysymyksen : 

„Onko Hallitus tietoinen siitä, että 
Imatran Rautatehdas joutuu sulke-
maan karkeavalssaamonsa sen vuoksi, 
että valtiovalta on suorittanut suu-
ren ulkolaisen ratakiskohankinnan, 
josta on seurauksena alan kotimaisen 
teollisuuden toiminnan keskeyttämi-
nen, ja jos on, » 

mihin toimenpiteisiin Hallitus aikoo 
ryhtyä puheena olevan teollisuuden 
toimintaedellytysten luomiseksi?" 

• : 

Vastauksena tehtyyn kysymykseen esitän 
kunnioittavasti: 

Eduskunta on jo vuonna 1958 muun 
muassa lausunut pitävänsä tärkeänä, että 
rautatielaitos saatetaan teknillisesti nykyajan 
vaatimuksia vastaavalle tasolle. Tämän joh-
dosta rautatiehallituksessa on laadittu yksi-
tyiskohtainen kokonaissuunnitelma valtion-
rautateiden ratojen ja teknillisten laitteiden 
nykyaikaistamiseksi. Tähän kokonaisohjel-
maan sisältyy muun muassa rataverkon ras-
kaimmin liikennöityjen rataosien perusparan-
nukset ja niiden varustaminen 54 kg/m 
kiskotuksella. Kun budjettiteitse ei ollut mah-
dollista saada tarkoitukseen riittävää määrä-
rahaa kotimaasta suoritettavaa kiskohankin-
toja varten ja kun toisaalta vuonna 1959 
tarjoutui mahdollisuus Neuvostoliiton tava-
raluoton puitteissa hankkia 200 000 tonnin 
määräinen kiskoerä Neuvostoliitosta, esitti 
rautatiehallitus syyskuussa 1959 suunnitel-t 

man kiskotuksen uusimiseksi pyvtj 
neuvostoa varaamaan Tuplaliioî , 
jardia markkaa sanottuun taî  
Eduskunta hyväksyikin 20 päjyj 
kuuta 1960 lisäbudjetin yhteyd«« 
hankinnan edellyttäen .samaila, ^ 
tuksessa käytettävät raidetarvik^ 
mahdollisuuksien mukaan kotimai 
lisäksi olisi kotimaasta tilattava 
tarvikkeineen niin paljon, että 
hankinta säilyisi samansuiiniisca 
kaisempinakin vuosina. ' 

Kuluvan vuoden tulo- ja meiifl 
merkitty 2 400 miljoonan markan 
määräraha ratakiskoja ja kiskoi 
hankintoja varten. Kun sanotust 
hasta joudutaan maksamaan' 
vuonna Neuvostoliitosta hankitta' 
tonnin ratakiskoerästä tullia js 
veroa 812.5 miljoonaa markkaa,! 
hallituksen käytettäväksi jaänjl, 
sidekiskojen, raideruuvien ja niri 
keiden maksamiseen vajaat 1 587| 
markkaa. Edellä mainittua 51) 
kiskoerää varten tarvitaan noin 
nia aluslevyjä, josta viimeksi 
määrästä on Oy Vuoksenniska i 
koko sen tuotantokykyä cdeliji 
Edelleen on rautatiet kuluvana i 
kinut muilta kotimaisilta tehtai' 
\ikkeita noin 410 miljoonan M 
Ratakiskoja on rautatiehalliti 
vuonna määrärahojen niukku 
voinut tilata Oy Vuoksenniska 
3 000 tonnia, arvoltaan 140 mi 
kaa. Sikäli kuin määrärahan o» 
mahdollist,a, tullaan kotimaisia 
lisäämään ja samalla varmiä 
työllisyyden turvaaminen. 

Helsingissä 15 päivänä kesäkuuta 1962. 

Kauppa ja teollisuusministeri T. 
¡ 1 

. V 

Tili Riksdagens Herr Taiman. 
te 37 § 1 mom. riksdagsordningen 
r riksclag'smannen Kalle Matilai-
rt vederbörande ledamot av Rege-
besvarande följande sporsmál: 

X Regeringen medveten om att 
ra järnbruk nödgas stänga sitt 
ralsverk, emedan staten gjort en 
rälsanskaffning i utlandet, varav 
[• ett avbrott i den inhemska in 
ins verksamhet pä omrädet, och 
l är fallet, 
vilka, ätgärder ärnar Regeringen 
I för att skapa förutsättningar 
ämnda industris verksamhet?" 

r pä iMgavarande sporsmál ber 
t att fá anföra följande: 
tiar redan ár 1958 uttalat, att 
det angeläget, att statsjärnvä-
iskt hänseende stär pä en nivá, 
ar ñutida krav. Fördenskull har 
?lsen uppgjort en detaljerad to-
ßodernisering av statsjärnvägar-
ú\ tekniska anordningar. Detta 
onifattar bland annat gi'und-
av bannätet pä bandelarna med 
trafiken och skenomläggning 

i-skenor. Dä det icke var möj-
ni budgeten fá ett tillräckligt 
enanskaffning i hemlandet och 
sidan ár 1959 erbjöds tillfälle 
eu för den sovjetiska varukre-
a ett parti skenor pä 200 000 
jetunionen, presenterade järn-
i September 1959 en plan an-
ande av skenläggningen och 

'i's den 15 juni 1962. 

anhöll hos statsrädet om reservering av 6.9 
mil j arder mark av rubelkrediten för sagda 
ändamäl. Riksdagen godkände den 20 de-
cember 1960 i samband med en tilläggs-
budget nämnda anskaffning, och förutsatte 
tillika, att den för skenläggningen erforder-
liga spärmaterielen i män av möjlighet skulle 
beställas i hemlandet och att skenor jämte 
tillbehör dessutom skulle beställas i hemlan-
det i sä stor mängd, att anskaffningen i 
hemlandet skulle förbli lika stor som under 
tidigare är. 

Statsförslaget för innevarande är uppta-
ger ett anslag av 2 400 miljoner mark för 
skenor och skenmateriel. Dä 812.5 miljoner 
mark av detta anslag komma att användas 
för betalning av tull och omsättningsskatt 
p£, 50 000 ton räls, som detta är anskaffas 
i Sovjetunionen, äterstär tili järnvägsstyrel-
sens förfogande knappa 1587.5 miljoner 
mark för betalning av underlagsplattor, 
skarvskenor, skenskruvar och andra förnö-
denheter. För förenämnda parti pä 50 000 
ton skenor erfordras omkring 11000 ton 
underlagsplattor, av vilken sistnämnda 
mängd hos Oy Vuoksenniska Ab gjorts en 
beställning, som motsvarar heia dess produk-
tionskapacitet. Vidare ha järnvägarna under 
innevarande är hos andra inhemska fabriker 
beställt skenmateriel för ca 410 miljoner 
mark. Till följd av de knappa anslagen ha 
järnvägarna innevarande är hos Oy Vuok-
senniska Ab kunnat beställa endast ca 3 000 
ton skenor tili ett värde av 140 miljoner 
mark. I den män anslag kunna beviljas, 
komma de inhemska rälsbeställningarna att 
ökas och sysselsättningen i branschen där-
med att tryggas. 

Handels- och industriminister T. A. Wiherkeimo. 
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Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 
a valtion virastoissa ja laitoksissa 
1 asetus 20. 6.1960. Sen mukaan 

iasioissa on Mo 8.30 — 16 muina 
paitsi lauantaisin sekä pyhä- ja 

m aattoina, jolloin se päättyy klo 
taessa 26. 11. 1937 annettua k-
5j-yspäivän viettämisestä yleisenä 
ipaapäivänä 27. 4. 1944 annettuun 

^Dpäivän järjestämisestä työnteki-
Hl)äiväksi eräissä tapauksissa voi-
Ha, että ne ovat rinnastettavissa 

iäli kuin on kysymys työajasta 
päinen yhteydessä. Tätä käsitystä 
että 2. 8. 1946 annetussa laissa 
iden ja liiketoimistojen aukiolo-
ltaan seuraavasti: „Lauantaisin 
¡en juhlapäivien sekä itsenäisj^s-
apiinpäivän aattoina muut liik-
listot paitsi parturin- ja kähertä-
m suljettava tuntia aikaisemmin 
arkipäivinä." 
1 ja kim ottaa huomioon alussa-
lulisen säännökset tuntuisi luon-
ä valtion virastot suljetaan va-

feä 4 päivänä toukökuuta 192. 

•o Väyrynen. Uuno Voutilainen. Väinö Tikkaoja. 

'"•'Mm n. 

punpäivän aattona klo 13. Varsinkin kun 
siten menetellään kaupunkikuntien virkamies-
ten kohdalla. Äskeisen vapunpäivän aatto-
päivänä valtion virastoissa työskentelevät 
eivät kuitenkaan päässeet viettämään vapaa-
päiväänsä aattona klo 13, vaan vasta 'klo 16. 
Tällainen käytäntö todettiin m.m. Oulussa, 
Kemissä ja Rovaniemellä ja on ollut sama 
ilmeisesti koko maassa. 

Edelläesitetyn perusteella esitämme, viita-
ten valtiopäiväjärjestykiseen 37 §:n 1 mo-
menttiin, valtioneuvoston asianomaisen jäse-
nen vastattavaksi seuraavan kysymyksen: 

Onko Hallitus tietoinen siitä, että 
käytännön työaika valtion virastoissa 
vapunpäivän aattona on ristiriidassa 
lain ja asetuksen hengen kanssa ja 
että se on pitempi kuin muilla vastaa-
villa aloilla, ja jos on, 

mihin toimenpiteisiin Hallitus on 
ryhtynyt tai aikoo ryhtyä mainitun 
valtion virkamiehiä koskevan epäkoh-
dan poistamiseksi? 
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Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 
Tmikökuuii 4 päivälle 1962 päivätyssä ja 

sGuraavana päivänä minulle saapuneessa kir-
jeessä olette Te, Herra Puhemies, valtiopäi-
väjärjestyksen 37 §:n 1 momentissa maini-
tussa tarkoituksessa lähettänyt jäljennöksen 
edustajien Antero Väyrysen, Uuno Voutilai-
sen ja Väinö Tikkaojan Teille antamasta kir-
jelmästä, jossa valtioneuvoston asianomaisen 
jäsenen vastattavaksi on tehty seraava ky-
symys: 

„OrLko Hallitus tietoinen siitä, että 
käytännön työaika valtion virastoissa 
vapunpäivän aattona on ristiriidassa 
lain ja asetuksen hengen kanssa ja 
että se on pitempi kuin muilla vastaa-
viila aloilla, ja jos on, 

mihin toimenpiteisiin Hallitus on 
ryhtynyt tai aikoo ryhtyä mainitun 
valtion virkamiehiä koskevan epäkoh-
dan poistamiseksi?" 

Vastauksena 'kysymykseen esitän kunnioit-
taen seuraavaa: 

Valtion virastojen työaikaa käskevät sään-
nökset sisältyvät työajasta ja vuosilomista 
valtion virastoissa ja laitoksissa 20 päivänä 
kesäkuuta 1960 annettuun asetukseen (294/ 
60), Asetuksen 1 §:n 1 momentin mukaan 
työaika valtion virastoissa on kello 8.30 — 16 
muina arkipäivinä paitsi lauantaisin sekä 
pyhä- ja juhlapäivien aattoina, jolloin se 
päättyy kello 13. 

Vapunpäivän järjestämisestä työntekijäin 
vapaapäiväksi eräissä tapauksissa 27. 4. 1944 
annettu laki (272/44), toisin kuin itsenäi-
syy.späivän viettämisestä yleisenä juhla- ja 
vapaapäivänä 26. 11. 1937 annettu laki 

- ' • -1 n 

(388/37), ei koske valtion nraj. 
kaa. Vielä voidaan todeta, ottei 
kauppaliikkeiden ja liiketoimistö| 
olosta 2. 8. 1946 annettu laki (6ög/| 
on säännöksiä myös vapunpäiväni 
aaton osalta, koske valtion vir-
ollen ja kun valtion virastojen 
vapunpäivää tai vapunaattoa ki 
tyissäännöksiä, vapunpäivä ei \ 
mainitun virastojen työaika-aset 
60) tarkoittamien pyhä- ja jiilib 
mään. Tästä johtuu, että myöskin 
tona päättyy valtion viriistojen H 
16, eikä kello 13, liiiten lana 
pyhä- ja juhlapäivien aattoina, 

Vakiintuneen käytännön muki 
tenkin pääministeri antanut viii 
jeen, ettei valtioneuvostassa työsi 
punpäivänä. Tätä ohjetta on vi 
vellettu niissä muissa valtion 
laitoksissa, joissa se on ollut 
näiden toimialan asettamat rajoi 
mioon ottaen. Vapunaatto on Mf 
normaali työpäivä, jolloin virast« 
on päättynji; kello 16. 

Huomioon ottaen jo nnnita! 
jatkuneen käytännön näyttää sill 
harkittava virastoja koskevan 
tuksen säännöksiä miuitetta^ka 
vapunpäivä voitaisiin järjestiiä'' 
Adrastoissa ja laitoksissa, näiili 
asettamat rajoitukset huomioon 
paapäiväksi ja että myöslduJ 
voitaisiin noudattaa lyhyempiä 
ten, että työ päättyisi kello 13, iriAonsä Ifll, CUIO' K.T " t^ •• , " 
tänuössä asianlaita on yleei» 
aloilla. 

Helsingissä 25 päivänä, toukokuuta 1062. 

Ministeri Ö1I« 

Tili Riksdagens Herr Taiman. 
4maj 1962 daterat brev, som föl-
kommit mig tili handa, har Ni 
11 i den avsikt, som fram^är av 
. riksdaf?sordningen, tillställt mi^ 
av cn av riksdagsmännen An-
en, Uuno Voutilainen oeh Väinö 
I Eder ingiven skrivelse, i vilken 
•ande mcdleni av statsrädet för 
•iktats följande spörsmäl: 

Roo'orin ên medveten om att 
Id statons äinbetsverk tiliä mpade 
jtiden (lag-en före första maj stri-
Ut la^ens oeh förordningens 
loeli att den är länj^re än pä 
iniotsvai'ande omräden, oeh om 

ätg'ärder har Regeringen skri-
eller ärnar Regeringen siirida 
att aA-lägsna nämnda missför-

|e, som berör statstjänstemän-

detta spörsmäl fär jag vörd-
följande: 
a ano'äende arbetstiden vid 
svevk ing'ä i förordningen den 
ngaende arbetstiden oeh semes-
is änil)ctsverk oeh inrättningar 
ligt förordningens 1 § 1 mom. 
vid statens ämbetsverk frän 

iii klockan 16 övriga vardagar 
•• samt dagar före helg- oeh 

ä arbotet avslutas kloekan 13. 
1944 om fastställande av 

vissa fall säsom fridag för 
/44) boi-ör i mot^ats tili lagen 

självständighetsdagens fi-
n allmän högtids- oeh fridag 
»Aetstiden vid statens ämbets-
p den 25 maj 1962. 

verk. Ytterligare kan konstateras, att lagen 
2. 8. 1946 om tiden för öppenhällande av 
handelsrörelser oeh affärskontor (606/46), i 
vilken även ingär stadganden om första maj 
oeh dagen före deniia dag, ej heller benir 
statens ämbetsver'k. Pä grund härav oeh dä 
beträffande statens ämbetsverk ieke finnas 
nägra speeialstadganden rörande första maj 
eli er dagen före denna dag, hör första maj 
icke tili de i ovannämnda förordning angä-
ende arbetstiden vid ämbetsverken (294/60) 
avsedda helg- ooh högtidsdagarna. Härav 
följer, att arbetet vid statens ämbetsverk 
även dagen fiire första maj avslutas kloekan 
16, oeh ieke klockan 13 säsom pä lördagar oeh 
dagar före helg- oeh högtidsdagar. 

Enligt hävdvunnen praxis har statsminis-
tern likväl ärligen föreskrivit att statsrädet 
icke arbetar första maj. Denna föresla'ift har 
tillämpats äver^|i de övriga statsämbetsverk 
oeh -inrätt.Tiiiio-q]̂  î«« Lî 'A staTsami>etsvei'k 
och -inrättningar dar det, med hänsyn tili av 
deras verksamhetsomräden päkallade begräns-
ningar, varit möjligt. Dagen före första maj 
har likväl A ârit en nonnal arbetsdag, dá 
arbetet vid ämbetsverken avslutats klockan 
16. 

Med beaktande av den praxis, som fortgätt 
redan under nägra ár, synes det vara skäl 
att överväga en sädan ändring av stadgan-
dena i föroi'dningen angäende arbetstiden vid 
ämbetsverken, att första maj .skulle bli en 
fridag även vid .statens ämbetsverk och inrätt-
ningar, dock med beaktande av de av deras 
verlísamhetsomráden päkallade begTänsnin-
garna och att även dagen föix) första maj 
künde tillämpas en kortare arbetstid sälunda, 
att arbetet avslutas klockan 13 säsom i all-
mänhet i praktiken är fallet även pá andra 
omräden. 
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Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 
istoiminnan merkitys on tun-
iistettu, mutta siitä huolimatta 
ölliset järjestelyt - maassamme 
en terveydenhuoltotyön osana 
puutteelliset. Varsinkin avoter-
;yön kohdalta on asia kokonaan 
ja laitostoiminnassakin esiintyy 
illismiksia. Tähän on ollut vai-
ijänä koulutetun työvoiman 
mme toimii parhaillaan vain 

ävoiniistelijaa, joista yli puolet 
pääkaupungissa. Sen sijaan 
äänissä on vain 1 lääkintävoi-

la. Vastaavien työntekijöiden 
otsissa on 2 000 ja Tanskassa 

santalouden^ kannalta välttämätöntä saada 
riittävä määrä kuntouttamistoiminnan eri 
tehtäviin perehtyneitä työntekijöitä niin lai-
tos- kuin avohuoltotoimintaakin varten. 
Tässä mielessä on lääkintävoimistelijoitten 
koulutuksen laajentamiseksi tehty suunnitel-
mia j a aloifieita, mutta tarvittaviin toimen-
piteisiin ei asiassa ole ryhdytty. 

Edellä sanottun viitaten ja nojautuen val-
tiopäiväjärjestyksen 37 §:n 1 momenttiin esi-
tämme valtioneuvoston asianomaisen jäsenen 
vastattavaksi seuraavan kysymyksen: 

n todettava, että muun valta-
ito- ja huoltotyön yhteyteen 
untouttamistoiminnan avulla 
|kkaammin ja myös taloudelli-

in edistää kansalaisten toi-
kyä, omatoimisuutta ja so-. 

suutta, tehostaa kalliin laitos-
ksikäyttöä ja toisaalta vähen-
gen lisääntyvää tarvetta. Vii-
ilääkärien lehdistössä äskettäin 
ausuntoon olisi myös jo ilmei-
n sairausvakuutuksen ja kan-

15 päivänä marraskuuta 1962. 

lyyli Aalto, 
lylvi Siltanen 
iiiri Lehmonen, 
'aula Ruutu 
idit Terästö. 
lyyli Koskinen. 
ma-Liisa Linkola, 
ra Forsius. 

e PaasivuorL . . . . . , , . 
Flinck. • 

a-Liisa Tiekso. 
Irma Karvikko. 

Onko Hallitus kiinnittänyt huo-
miota siihen, että lääkintävoimisteli-
joitten nykyinen koulutus ei enää mo-
neen vuoteen ole pystynyt tyydyttä-
mään kasvanutta tarvetta edes sairaa-
latoiminnankaan osalta, sekä 

mihin toimenpiteisiin Hallitus on 
ryhtynyt tai aikoo ryhtyä kuntoutta-
misalan tarpeen toteamiseksi, laajen-
tuneiden tehtävien selvittämiseksi ja 
koulutuksen järjestämiseksi tarvetta 
vastaavaksi ja siten kuntouttamistoi-
minnan ' saattamiseksi valtakunnallisen 
terveydenhuoltotyön puitteissa jokai-
sen kansalaisen ulottuville? 

Irma Hamara. . ' 
Sylvi Halinen. 
Meeri Kalavainen. 
Impi Lukkarinen. 
Hertta Kuusinen. 
Judit Nederström-Lund^n. 
Irma Torvi. 
Martta Salmela-Järvinen. 
Marja Lahti. 
Hilja Väänänen. 
Margit Borg-Sundman. 
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Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

I 

Till Riksdagens Herr Taiman. 

Valtiopäiväjärjestyksen 37 §:n 1 momen-
tissa mainitussa tarkoituksessa olette Te, 
Herra Puhemies, lähettänyt minulle vastatta-
vaksi seuraavan kansanedustaja Lyyli Aallon 
ym. esittämän kysymyksen: 

„Onko Hallitus kiinnittänyt huo-
miota siihen, että lääkintävoimisteli-
joitten nykyinen koulutus ei enää mo-
neen vuoteen ole pystynyt tyydyttä-
mään kasvanutta tarvetta edes sairaa-
latoiminnankaan osalta, sekä 

mihin toimenpiteisiin Hallitus on 
ryhtynyt tai aikoo ryhtyä kuntoutta-
misaian tarpeen toteamiseksi, laajen-
tuneiden tehtävien selvittämiseksi ja 
koulutuksen järjestämiseksi tarvetta 
vastasavaksi ja siten kuntouttamistoi-
minnan saattamiseksi valtakunnallisen 
terveydenhuoltotyön puitteissa jokai-
sen kansalaisen ulottuville?'' 

Vastauksena kysymykseen pyydän kun-
nioittavasti esittää seuraavaa: 

Kuntouttaminen on yhtenä terveydenhuol-
lon tehtävänä käynyt yhä tärkeämmäksi. 
Etenkin vanhusten lukumäärän kasvu tulee 
aiheuttamaan lisääntyvää kuntouttamistar-
vetta myös kotisairaanhoidon yhteydessä. 

Kuntouttamiseen liittyviä lääkinnällisiä 
tehtäviä hoitavat lääkärit ja lääkintävoimis-
telijat. Viimeksi mainittujen koulutusta on 
annettu paitsi Invaliidisäätiön lääkitysvoi-
misteluopistossa myös vuodesta 1956 alkaen 
valtion toimesta lääkintävoimistelijakursseja 
järjestämällä. Oppilaita otetaan lääkintävoi-
mistelija-alalle vuosittain 40—45. 

Helsingissä 14 päivänä joulukuuta 1962. 

Sairaaloissa toimivien lää 
den toimien määrä on kasvanut 
kautena 1957—1961 98:stg 162: 
mättömiä toimia viime '̂nioden 
vain kolme. Viime vuosina ' 
ollut ensinkään, vaan osa mâ  
tetuista lääkintävoimistelijoista 
nut työhön ulkomaille. Vaikut 
siltä kuin sairaalat olisivat pe 
kintävoimistelijain toimia ve; 
sesti, joten tämän työvoiman 
loissa lienee suurempi kuin pe: 
osoittavat. 

Sairaaloiden ulkopuolella tai 
kintävoimistelijamäärästä ei 
Lääkintöhallituksen toimesta 
lääkintävoimistelijain käyttöä 
terveydenhuollossa. Tässä tarki 
j estetty koetoiminta osoittaa, 
voimistelulla kunnallisessa 
dossa voidaan hoitoa tehostaa, 
lienee Helsingin kaupunki ainoi 
tanut palvelukseensa lääkintsi 
kotisairaanhoitoon. 

Kuntouttamisen kehittämii 
on pidettävä erittäin tarpeellii 
voimistelija- ja' toimintaten 
jota viimeksi mainittua ei mi 
mutta joka toiminta liittyy oi' 
kinnälliseen kuntouttamiseen, < 
liittää toisiinsa. Tässä mielei 
tavien määrän lisäämiseksi 
oppilaitoksen perustamista H< 
tuksen järjestämistä Tamperf 
raalan käj^östä vapautuviin 

te, som framgár av 37 § 1 mom. 
lingen, har Ni, Herr Taiman, för 

Sisäasia inminis ter i Eeli Erkkilä. 

xiuman, lor 
tillställt mig följande av riks-
jyyli Aalto m.fl. framställda 

är Regeringen fäst uppmärksam-
rid, att den nuvarande utbild-
" av medikalgymnaster icke pä 

är förmätt tillgodose det allt 
jkade behovet ens i fräga om 
•sverksamheten, samt 
i ätgärder har Begeringen skri-
1 eller ämar Regeringen skrida 
ir fastställande av behovet pä 
literingsomrädet, utredning av 
t mer omfattande uppgifterna 
organisering av utbildningen i 

trighet tili behovet och för att 
i bereda alla medborgare möj-
att inom ramen för det riksom-
le hälsovärdsarbetet tillgodo-
g rehabiliteringsverksamhetenf' 

detta spörsmäl fär jag vÖrd-
pjande: 
ngen har blivit en allt vikti-
inoni hälsovärden. I synnerhet 
allt mer ökade antalet áldrin-

iöra ett större rehabiliterings-
anslutning tili hemsjukvärden. 
habiliteringen anslutna medi-
terna handhavas av läkare och 
ster. Utbildningen av de sist-
föratom vid Invalidstifteisens 

istikinstitut, även sedan är 
t vid kurser för medikalgym-

lade pá ätgärd av staten. Ärli-
jtül medikalgymnastikomrädet 

h den 14 december 1962. 

Antalet medikalgymnastbefattningar pä 
sjukhusen har under femársperioden 1957— 
1961 ökats frán 98 till 162. I slutet av se-
ñaste är funnos endast tre vakanta befatt-
ningar. Under de señaste áren har ingen 
brist föreliommit, utan en del av de i várt 
land utbildade sjukgymnasterna ha sökt sig 
arbete utomlands. Det förefaller likväl som 
om sjukhusen skulle ha varit relativt för-
siktiga vid inrättandet av medikalgymnast-
befattningar, varför behovet av detta slag 
av arbetskraft torde vara större än vad de 
inrättade befattningarna ge vid handen. 

Beträffande antalet s jukgymnas te r , som 
behövas utanför sjukhusen, stá inga uppgif-
ter till buds. Pá ätgärd av medicinalsty-
relsen har en utredning verkställts rörande 
användningen av medikalgymnaster inom den 
kommunala hälsovärden. Den för detta än-
damäl anordnade försöksverksamheten utvi-
sar att den kommunala hemsjukvärden genom 
medikalgymnastik kan effektiveras. Tillsvi-
dare torde Helsingfors stad vara den enda 
kommun som med tanke pá hemsjukvärden 
tagit medikalgymnaster i sin tjänst. 

En utveckling av» rehabiliteringen i várt 
land bör anses vara mycket nödvändig. Ut-
bildningen av medikalgymnaster och syssel-
sättningsterapeuter, vilka sistnämnda icke 
utbildas i várt land men vilkas \erksamhet 
intimt hör ihop med den medieinska rehabili-
teringen, borde nära anslutas tili varandra. 
Med tanke härpä och för att öka antalet 
elever, som kunna mottagas, bar man plane-
rat att grunda en läroanstalt i Helsingfors, 
varjämte undervisning skulle anordnas i 
Tammerfors i de lokaliteter, som icke längre 
användas för allmänna sjukhuset i Tammer-
fors. 
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Minister för inrikesärendena Eeli Erkkilä. 
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[okuun 9 päivänä esitettiin hal-
iomaisen jäsenen vastattavaksi 

•s: 

perusteita Hallituksella on 
^jäoikeiidenmukaiseen ja maam-
linetta vahingoittavaan menet-

Kansainvälisen Työjärjestön 
'erenssiin tänä vuonna lähetet-
luomen valtuuskunnan nimit-
koskevassa asiassa sekä 
Hallitus aikoo menetellä saat-
maamine työmarkkinaosapuo-

:evan edustuksen Kansainväli-
ijärjestön peruskirjan ja Suo-
ivan sopimuksen N:o 87 peri-

edellyttämälle kannalle si-
myös Suomen Ammattijär-

lee konferenssissa edustetuksi?" 

i'koituksena oli saada varmuus 
mme mainetta ei tämän tär-
iltaisen kansainvälisen järjes-
eikä vastaisuudessa päästetä 

Sekä kyselyssä että ministeri 
an kesäkuun 4 päivänä kyse-
vastauksessa on viitattu Kan-
ijärjestön perussääntöihin ja 
iliteyksissä annettuihin selvi-

Hallitulisen ratkaisuun vai-
iteita ministeri vastaa, että 
an nimeäminen on siis tapah-
"järjestön perussäännön mää-
ti eikä mitään järjestäyty-

lukkausta tai muuta epäoi-
ta ole tapahtunut." 
Q vastauksessa ei mainita mi-
fimsteriön 15. 5. 1962 Kan-
'järjestölle toimitetusta il-
Suomen Ammattijärjestön 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

edustaja tulee Hallituksen suostumuksella 
toimimaan tämän vuoden työkonferenssissa 
työntekijöitä edustavana huomioitsijana, lie-
nee sosiaaliministerin vastaus käsitettävä si-
ten, että Hallitus pitää alkuperäistä päätös-
tään maamme edustusta koskevassa asiassa 
oikeamielisenä ja Kansainvälisen Työjärjes-
tön perussäännön kannalta virheettömänä. 
Jos tällainen käsitys Hallituksen kannasta 
pitää paikkansa, on näin ollen olemassa 
vaara, että mainitun laatuinen maamme mai-
netta vahingoittava menettely saattaa uusiu-
tua. Tässä yhteydessä on kuitenkin todet-
tava, että jo kyselyssä mainitun menettelyn 
aiheuttaneet moraaliset ja taloudelliset ar-
von menetykset olivat vakava opetus siitä, 
miten ei tällaisissa tapauksissa tulisi mene-
tellä. 

Kyselyssä on kiinnitetty huomiota siihen, 
miten arkaluontoiseksi Kansainvälisen Työ-
järjestön piirissä järjestöllisten oikeuksien 
loukkaaminen katsotaan. Niinikään on työ-
järjestön asianomaisissa päätöksissä aina ko-
rostettu sitä, että työnantajia ja työnteki-
jöitä edustamaan nimettyjen henkilöiden kä-
sitysten tulisi olla harmoonisia edustamiensa 
ryhmien käsitysten kanssa. Mikäli useampia 
järjestöjä on olemassa, on pidetty edusta-
vuuden kannalta tärkeänä, että Hallitus neu-
vottelee eri järjestöjen kanssa ja nimen-
omaan pyrkii yhteisymmärrykseen. Missään 
tapauksessa ei ole hyväksytty sitä, että jota-
kin ryhmää syystä tai toisesta suositaan mui-
den kustannuksella. Hallituksen asianomai-
sen jäsenen vastauksesta käy ilmi, että nii-
hin selvästi erilaisiin käsityksiin työmark-
kinapolitiikasta, joita iSAK ja SAJ amma-
tillisesti järjestä>i:yneiden työntekijäin mie-
lipiteissä edustavat, ei ole lainkaan kiinni-
tetty huomiota, vaan on pääpaino asetettu 
jäsenmäärien ilmaisemalle edustavuudelle, 
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joka ei kuitenkaan ole sellainen ainoa kri-
teerio, Joka täyttäisi työjärjestön perussään-
nön asettamat edustavuusvaatimukset. Työn-
tekijäin edustajia nimettäessä on siis valinta-
menettelyyn ja perusteisiin nähden otettava 
huomioon kaikki asiaan vaikuttavat seikat. 
Tämä käy ilmi eräistä varsin tuoreista esi-
merkeistä. 

Kun työkonferenssin valtakirjojen tarkas-
tuksessa tänä vuonna on kuitenkin esiinty-
nyt parikin sellaista tapausta, joita voidaan 
pitää analoogisina kyselyssä esiintyneelle, lai-
naamme valtakirjoja tarkastaneen elimen 
pöytäkirjasta muutaman oleellisimman koh-
dan (Third Report of the Credentials Com-
mittee, Geneva, 18 June 1962), jossa käsitel-
lään Filippiinien ja Panaman työntekijä-
edustuksia koskevien valitusten käsittelystä 
annettua lausuntoa. Mainitun pöytäkirjan 
alussa on selvitelty valtuuksia koskevat vali-
tukset, niiden johdosta suoritetut asianosaisia 
koskeva kuuleminen ja komitean eräät lisä-
selvitykset. Siirtyessään asiaa koskevaan 
päätöksen tekoon valtakirjakomitea pöytäkir-
jan kohdassa „III. Yleisiä huomioon otet-
tavia seikkoja" lausuu perusteluinaan seu-
raavaa: 

„11, Valtakirjakomitean velvollisuus on 
tuomita jokainen tietoonsa tullut rikkomus 
ILO:n perussääntöjä vastaan, joka koskee 
edustajien nimittämistä konferensseihin. Pe-
ruskirjan kolmannen artiklan 5 kohta kuu-
luu seuraavasti: 

„Jäsenet nimittävät ei-valtiolliset edusta-
jat ja neuvonantajat, sovittuaan valinnasta 
niiden teollisuusjärjestöjen kanssa — mikäli 
tällaisia järjestöjä on olemassa — jotka par-
haiten edustavat ko. maan työnantajia tai työntekijöitä." 

12. Tämä artilda edellyttää a) että on 
käytävä neuvotteluja; b) että näitä neuvot-
teluja on käytävä niiden järjestöjen kanssa, 
jotka parhaiten edustavat työnantajia tai 
työntekijöitä ko. maassa edellyttäen, että täl-
laisia järjestöjä on olemassa; ja c) että lo-
pullisesti nimetyksi tulevien valtuutettujen 
valinnasta tulisi sopia sanottujen järjestöjen 
kanssa, 

13, Tosi on, että aina ei voida päästä so-
pimukseen, Mutta hyvässä tarkoituksessa 
käydyt neuvottelut ovat välttämättömiä. 
Kansainvälisen Oikeuden Pysyvän Tuomiois-
tuimen „Neuvoa-antavassa lausunnossa N:o 
1", joka koskee erityisesti maita, joissa on 

useampia edustavia järjestöjä,, 
piinien ja Panaman tapauksessa,, 
erityisesti mitä tulee kolmanneii' 
kohdassa esitettyyn velvoituksedn 

„Sitoumus . . . ei ole vain moj 
voitus. Se on osa sopimuksesta 
taa velvoituksen, joka sitoo -
toisiinsa nähden. 

Sitoumus edellyttää, että valt 
mitettyjen henkilöiden valinnas 
sovittava edustavimpien työnäni 
tekijäjärjestöjen kanssa. Mitä?' 
sanalle „edustava" ei ole annett, 
koitettuja edustavimpia järjesti 
tysti ne, jotka parhaiten ediistai. 
jia tai työläisiä. Mitkä järjestöt 
on kysymys, joka on ratkaistar 
tapauksessa erikseen, ottaen 
suhteet jokaisessa eri maassa, 
kun valinnan on tapahdiittava> 
ei ole järjestöjen edustaniudeD 
räävä tunnus, mutta se on ti 
muiden tekijöiden ollessa sa. 
jäsenmäärältään suurin myös 
artikla jättää kunkin valtion 
tavaksi esille tuotujen asiati 
teellä päättää, mitkä järjestöt 
ovat edustavimpia. 

Teollisuusjärjestöjen interv 
tarkoitus, kun on kysymys vall 
teknillisten neuvonantajien r'' 
mahdollisuuksien mukaan tu 
tukset nimittäisivät henkilöitä 
piteet ovat yhtäpitäviä heidän 
työnantajien tai työntekijöiden 
kanssa. Siten, jos jossaidj 
maassa on olemassa iiseam] 
jotka edustavat työläisryhmiä, 
otettava ne kaikki huomioon 
litsemaan työläisten edustajaa 
nillisiä avustajiaan. Vain täi 
voi hallitus onnistua valitsenii 
jotka olosuhteet huomioiden 
tamaan ko. työläisryhmien" 
ferenssissa. 

Jokaisen hallituksen pääniäi 
tystikin olla yksimielisjTtö 
kaikkien työnantajien ja tyiill 
jen kanssa; tämä on kiiitenfa 
on erittäin vaikeasti saâ nte' 

Mitä hallituksilta vaaclitai 
den tulisi tehdä voitavaî as' 
sen aikaansaamiseksi, joka 

voidaan katsoa parhaaksi, kun 
on maan työväestön edustuk-t » Inen, 

Q pöytäkirjan kohtaan „IV. 
et" komitea ilmaisee kantansa 

Mrjakomitea katsoo, että vasta-
Itä jät kuuluvat järjestöihin, joi-
lisi pitänyt pyrkiä yksimielisyy-
»a katsoo yksimielisesti, etteivät 
eikä Panaman hallitukset ole 
avaansa sellaisen yhteisen sopi-
lansaamiseksi, joka olosuhteet 
aen voidaan katsoa parhaaksi, 
sena on maan työväestön edus-
minen." Mitään todellista yri-
sen aikaansaamiseksi ei nähtä-

ity, vaikkei ole ollut varmaa, 
seen sopimukseen olisi voitu 

isitykset voivat tietysti olla 
yllä käsitellyn kolmannen ar-

ian todellinen merkitys on joil-
iilta ja ammattijärjestöiltä voi-
mioimatta. 
rjakomitea katsoo asiakseen 
¿aasti vedota Filippiinien ja 
ituksiin sekä kaikkien ILO:n 
hallituksiin ja kehoittaa niitä 

aamaan ILO: n peruskirjan 
täessään ei-valtiollisia edusta-
iseen työkonferenssiin. Jlalli-
tällaisten edustajien mielival-
listoilta, joita kooltaan hyvin 
jestöt lähettävät, ilman todel-
iija sopimukseen pääsemiseksi 
järjestöjen kanssa, on oikeu-
töä, joka — jos sitä ei kor-
aattaa Kansainvälisen työkon-
eeseen, joka olisi koko järjes-
ti, koska työnantajien ja työ-

jet intressit olisivat vaarassa 
järjestelmän uhriksi, 
valtakirjakomitean jäsenten 

|teta huomioon, nykyiset jäse-
si tilanteen sattuessa tulevai-
2lla sääntöjen vastaisesti ni-
jaattien valtuuksien pätemät-
lista." 
taan, poikkeaa valtakirjoja 
valtuuksia vastaan esitettyjä 

Ineen työkonferenssin valta-
fsitys selvästi siitä, mitä Hal-

litus on vastauksessaan kyselyyn menette-
lynsä perusteiksi selittänyt. Jos Suomen 
edustusta koskenut alkuperäinen erimielisyys 

' — jossa suhteessa Hallitus vastauksessaan 
pitää alkuperäistä kantaansa oikeana — olisi 
saatettu valitusmenettelyyn, olisi tilanne 
maamme maineen kannalta muodostunut 
erittäin epämiellyttäväksi. Näin ei onneksi 
tapahtunut tehdyn kompromissiratkaisun 
vuoksi. Jos mahdollisessa valituksessa olisi 
mm. viitattu siihen, että SAK, jonka edus-
taja nimitettiin, on nimityksen tehneen-hal-
lituskoalition yksi osapuoli, ei edellä esitetyn 
tekstin valossa ilmeisesti jää vähintäkään 
epäilystä siitä, etteikö Suomen Ammattijär-
jestön taholta mahdollisesti esitetty valitus 
olisi tullnt hyväksytyksi. Kun Hallituksen 
vastaus antaa aihetta olettaa, että nimitys-
selkkaus saattaa tulevaisuudessa uusiutua, on 
paikallaan, että suhtautuminen Kansainväli-
sen Työjärjestön perussääntöihin jo tässä 
vaiheessa selvitetään. 

Ministerin vastauksessa mainittiin myös, 
että Hallituksen maamme työn teki jäedus-
tusta tämän vuoden työkonferenssissa koske-
van päätöksen muuttamiseksi olisi jossain 
suhteessa ryhdytty lainvastaisiinkin toimen-
piteisiin. 'Kun vastauksesta ei ilmene muuta 
kilin tarkemmin perustelematon väite, joka 
kuitenkin ilmaisee Hallituksen mielestä lait-
tomuutta esiintyneen — jollaista ei kukaan 
kysyjistä sen enempää kuin muistakaan Suo-
men kansalaisista halua sallia — on mieles-
tämme asian tämäkin puoli selvitettävä. 

Edellä selvitetyn perusteella esitämme val-
tiopäiväjärjestyksen 37 §:n 1 momentin no-
jalla valtioneuvoston asianomaisen jäsenen 
vastattavaksi seuraavan kysymyksen: 

Onko Hallitus tietoinen siitä, että 
tämän vuoden työkonferenssin valta-
kirjojen tarkastusten sekä niistä teh-
tyjen päätösten valossa Hallituksen ja 
Kansainvälisen Työkonferenssin käsi-
tykset Työjärjestön perussäännöistä 
ratkaisevasti poikkeavat toisistaan; ja 
jos on, 

miten Hallitus vastaisuudessa aikoo 
suhtautua Työjärjestön perussääntöi-
hin, jotta tämän vuoden konferenssi-
edustusta koskeneet ristiriidat eivät 
pääse uusiutumaan; sekä 

missä suhteessa ja kenen toimesta 
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Helsingissä 13 päivänä Iveinäkuuta 1962. 

Olavi Lindblom. 
Eino Raunio. 
Valto Käkelä. 
Veildso Kokkola. 
Artturi Koskinen. 
Voitto Hellsten. 
Anni Flinck. 
U. H. Voutilainen. 
Ilmari Linna. 
Antero Väyrynen. 
Lyyli Aalto. 
Olavi Kajala. 
K. F. Haapasalo. 
Veikko Helle. 
Kalle Matilainen. 
Kaarlo Pitsinki. 
K. A. Fagerholm. 
G. Henriksson. 

I 

tai aikoo tehdä laittomun 
miseksil 

Lars Lindeman. 
Rafael Paasio. 
Väinö Vilpomemi, 
Kustaa Alanko. 
Edvard Pesonen. 
Väinö Tikkaoja. 
Valdemar Sandelin. 
Meeri Kalavainen, 
Uljas Mäkelä. 
Viljo Virtanen. 
Georg Eriksson. 
Edit Terästö. 
Elis Manninen. 
Sulo Hostila. 
iSylvi Siltanen. 
Tyyne Paasiviiori. 
Arvo Ahonen. 
Väinö Leskinen. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 
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heinäkuun 13 päivältä 1962 
uheniies, olette valtiopäiväjärjes-
n 1 momentissa mainitussa tar-
iäliettänyt jäljennöksen' seuraa-
Jiistaja Olavi Lindblomin ynnä 
[ajain jättämästä kj^symyksestä: 

io Hallitus tietoinen siitä, että 
vuoden työkonferenssin valta-

jn tarkastusten sekä niistä teh-
jäätösten valossa Hallituksen ja 
nvälisen työkonferenssin käsi-

Työjärjestön perussäännöstä 
pvasti poikkeavat toisistaan; ja 

Hallitus vastaisuudessa aikoo 
ua Työjärjestön perussääntöi-
ttä tämän vuoden konferenssi-
ta koskeneet ristiriidat eivät 
iiisiiitumaan; sekä 
suhteessa ja kenen toimesta 

^ katsoo nimitysselkliauksessa 
n laittomuuksiin, ja jos niitä 
itynyt, mitä Hallitus on teh-

aikoo tehdä laittomuuksien 
seksi?" 

I ja sen perustelussa esitetyn 
täten kunnioittaen esittää seu-

perusteluissa on yksityiskoh-
stcttu tänä vuonna työkonfe-
irjoja tarkastamaan asetetun 
dentials Committee) konfe-
lassa kolmannessa raportissa 
fpiinien ja Panaman työnteki-

koskevaa lausuntoa. Tässä 
on valtakirjakomitea muun 
kaasti korostanut sitä, että 
itiöiden hallituksien on tar-
•lLO:n peruskirjan sääntöjä 
|altiuiskuntaansa niitä edusta- / 
edusta hallitusta. Se kohta 
ota tällöin tarkoitetaan, on, 

kuten kysymylisen perusteluihin otetusta val-
takirjakomitean lausunnon lainauksestakin il-
menee, ILO:n peruskirjan kolmannen artik-
lan 5 kohta, joka kuuluu: 

„Jäsenvaltiot sitoutuvat määräämään ne 
edustajat ja asiantuntevat neuvonantajat, 
jotka eivät edusta hallitusta, yksissä neuvoin 
asianomaisen maan edustavimpien ammatil-
listen työnantaja- ja työntekijäjärjestöjen 
kanssa, mikäli sellaisia järjestöjä on ole-
massa." 

Kuten kesäkuun 4 päivänä 1962 kansan-
edustaja Olavi Lindblomin samaa asiaa kos-
kevaan kysymykseen antamassani vastauk-
sessa jo olen maininnut, tapahtui Suomen 
valtuuskunnan nimeäminen tätä ILO:n pe-
ruskirjan säännöstä noudattaen. Työkonfe-
renssin valtakirjakomitean myöhemmin anta-
masta lausunnosta ei HallitukseHa täHöin 
luonnollisestikaan voinut olla tietoa, mutta 
vaikka olisi ollutkin, se tuskin olisi muutta-
nut valtuuskunnan suhteen tehtyä päätöstä. 
Työntekijäpuolen edustavimpina järjestöinä 
piti Hallitus Suomen Ammattiyhdistysten 
Keslaisliittoa (SAK), jonka jäsenmäärän las-
kettiin olevan noin 230 000, ja Toimihenkilö-
jä Virkamiesjärjestöjen Keskusliittoa (TVK), 
jonka jäsenmäärä on noin 120 000. Yksissä 
neuvoin näiden edustavimpien kekusjärjestö-
jen kanssa määrättiin valtuuskuntaan työn-
tekijäpuolta edustavaksi valtuutetuksi SAK:n 
nimeämä henkilö. Hänen neuvonantajikseen 
määrättiin samoin ilman erimielisyyttä yksi 
TVK:n ja yksi SAK:n nimeämä henkilö. 
Kun valtion tulo- ja menoarviolaskelmissa ei 
oltu varattu määrärahaa useammalle kuin 
kolmelle jäsenelle kummastakin työmarkkina-
osapuolesta, ei vähemmän edustaviksi katsot-
tavia järjestöjä voitu ottaa huomioon. Suo-
men Ammattijärjestö (SAJ), joka jäsenmää-
räkseen oli ilmoittanut vain 62 000 jäsentä, 
ei peruskirjan edeUä mainitun kohdan mu-
kaan voinut olla siinä määrin edustava työn-
tekijäjärjestö, että HaHituksella olisi ollut 
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velvollisuutta määrätä sen nimeämää henki-
löä yhdeksi mainituista kolmesta edustajasta. 
Jos näin olisi tehty, olisi SAK perassäännön 
mukaan ollut oikeutettu sellaisesta nimityk-
sestä valittamaan, koska se jäsenmääränsä 
perusteella joka tapauksessa oli yli kolme 
kertaa suurempi ja edustavampi työntekijä-
järjestö kuin SAJ. Vasta jos tulo- ja meno-
arviossa olisi ollut määräraha viiden työn-
tekijäpuolen edustajan lähettämiseksi, olisi 
SAJ:llä mahdollisesti ollut oikeus saada yksi 
neuvonantajan paikka. 

Tutustuttuaan kuluvan vuoden työkonfe-
renssin asettaman valtakirjakomitean lausun-
toihin ja ottaen huomioon myöskin aikaisem-
pien vuosien vastaavan komitean kannanmää-
rittelyt valtuuskuntien nimittämiskysymyk-
sissä Hallitus edelleenkin katsoo, että se Suo-
men valtuuskuntaa määrätessään on mahdol-
lisuuksiensa mukaan pyrkinyt noudattamaan 
ILO:n perussääntöä ja sitä käytäntöä, mikä 
valtakirjakomitean vuosien varrella antamien 
lausuntojen nojalla on katsottava ILO:n pe-
russäännön hengen mukaiseksi. Joskin tä-
män vuoden valtakirjakomitean lausuntoon 
sisältyy eräitä aikaisempaa yksityiskohtai-
sempia tulkintaohjeita siitä, miten ILO:n 
perussäännön suhteellisen lyhytsanaista mää-
räystä olisi pyrittävä tulkitsemaan, ei sen 
paremmin komitean kuin itse konferenssin-
kaan omaksuman kannan perustellusti voida 
sanoa olevan ristiriidassa Suomen hallituk-
sen nimitysmenettelystä omaksiunan kannan 
kanssa. 

Kysymyksessä tiedustellaan lisäksi, miten 
Hallitus aikoo vastaisuudessa suhtautua Työ-

Helsingissä 16 päivänä elolmuta 1962. 

järjestön perussääntöihin, jotta J 
den ristiriidat eivät pääsisi uiisr̂  
hän voidaan vastata, että Hi 
edelleenkin noudattamaan pe 
tamaa velvoitusta ja 
asianomaisten järjestöjen 
Mitkä järjestöt tulevat vastai 
tajia valtuuskuntaan saamaan, 
joka tulee, kuten kysymyksen 
kirjakomitean lausunnosta esit 
nauksessa itsekin sanovat, „rat 
kaisessa tapauksessa erikseen, 
mioon olosuhteet maassa siihen 
valtuuskunnan nimittäminen oj 
nen". 

Mitä tulee kysymyksen lopi 
tiedusteluun laittomuuksista, 
puheena olevan nimityskys; 
dessä sivumennen mainitsi 
nevät kysymyksen tekijät va 
kin selvillä siitä, ettei kaikkia 
piteitä, joihin Suomen Merim 
merenkulun häiritsemiseksi 
seksi tässä yhteydessä ryhtyi 
kien ja hyvien tapojen muk 
pantuun työnseisaukseen 
muassa virkasuhteessa olevia 
siten syyllistyivät virkavelvolli 
komiseen. Hallitus ei toistaisel 
olevan syytä ryhtyä toimeni 
kohtaan, jotka ovat näistä 
teistä vastuussa, mutta Halliti 
suudessa kiinnittämään asiaan 
huomiota ja harkitsemaan, 
sen menettelyn uusiutumisen 
ryhdyttävä. 

Ministeri # 

Tili Riksdagens Herr Taiman. 
Iskrivelse av den 13 juli 1962 

Taiman, med stöd av 37 § 1 
sordningen tillställt mig en av-
ande av riksdagsmannen Olavi 
il. framställda spörsmSl: 

et 

Regeringen medveten om, att 
igens och Internationella ar-
ferensens uppfattning om Ar-
anisationens grundstadga med 
e pä granskningen av fullmak-
nd detta ärs arbetskonferens 
luten angäende dem, pä ett av-

sätt avvika frän varandra; 
sä är fallet, 
ställning ämnar Regeringen 

iden intaga tili Arbetsorgani-
'is grundstadga för att för-
in npprepning av konflikterna 

representationen vid ärets 
IS; samt 

avseende oeh genom vems 
anser Regeringen att lagstri-
förekommit i utnämnings-

in, och om sädana funnits, 
Regeringen gjort eller ämnar 
T att avvärja lagstridighe-

ng av spörsmälet oeh motive-
fär jag härmed vördsamt an-

len för spörsmälet har mer 
gjorts för utlätandet, som gi-
r granskning av arbetskonfe-
[ter tillsatta kommitten (Cre-
ittee), i kommittens tredje 
nferensen angäende represen-
lippincrnas och Panamas ar-

ietta sitt utlätande har full-
^ bl. a. stärkt betonat, att re-

I IliO:s medlemsstater nog-
ija bestämmelserna i ILO:s 
de tili sina delegationer ut-

nämna de representanter, vilka icke repre-
sentera regeringen. Det stycke i grundstad-
gan, som härvid avses, är, sâsom även fram-
gär av det i spörsmälet medtagna citatet ur 
fullmaktskommitténs utlâtande, punkt 5 i 
artikel tre av ILO:s grundstadga, som ly-
der: 

„Medlemmarna föibinda sig att utse de om-
bud och experter, som icke representera re-
geringen, i samförständ med de mest repre-
sentativa fackliga sammanslutningarna av 
arbetsgivare och arbetare inom respektive 
länder, för sä vitt sädana sammanslutningar 
finnas." 

Sâsom jag redan nämnt i mitt svar pâ 
spörsmälet, som i samma ärende den 4 juni 
1962 ställts av riksdagsman Olavi Lindblom 
m. fl., utnämndes Pinlands delegation med 
beaktande av denna föreskrift i ILO:« 
grundstadga. Om utlätandet, som señare 
gavs av Arbetskonferensens fullmaktskom-
mitté, künde ju Regeringen härvid icke ha 
vetskap, men även om den haft det, skulle 
detta knappast ha inverkat pâ beslutet an-
gäende utnämningen av delegationen. Sâ-
som arbetstagarsidans mest representativa 
organisationer betraktade Regeringen Fin-
lands Fackföreningars Centralförbund 
(FFC), vars medlemsantal beräknades 
uppgâ till ca 230 000, och Tjänstemannaor-
ganisationernas Centralförbund (TOC), vars 
medlemsantal utgör ca 120 000. I samrâd 
med dessa mest representativa centralorgani-
sationer utnämndes tili delegationen sâsom 
arbetstagarsidans befullmäktigade représen-
tant en av FFC nominerad person. Till hans 
râdgivare utnämndes likaledes utan menings-
skiljaktighet en av TOC och en av FFC no-
minerad person. Dâ anslag i statsförslaget 
icke reserverats för fiera personer än tre 
medlemmar frän vardera arbetsmarknads-
parten, künde sâsom mindre representativa 
betraktade organisationer icke beaktas. Lands-
organisationen i Finland (LO), vars med-
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lemsantal enligt uppgift utgjorde endast 
62 000, künde enligt grundstadgans ovan-
nämnda punkt icke vara en i sädan iit-
sträckning representativ arbetstagarorganisa-
tion, att Regeringen skulle ha varit förplik-
tad att utnämna av den nominerad person 
till en av de nämnda tre representanterna. 
Om ett dylikt förfarande skulle ha tilläm-
pats, skulle FFC i enlighet med grundstad-
gan varit berättigad att överklaga en sä-
dan utnämning, enär den i varje fall tili sitt 
medlemsantal är mer än tre gänger större 
och mera representativ arbetstagarorganisa-
tion än LO. Endast om det i statsförslaget 
skulle ha funnits ett anslag för sändande' av 
fem representanter för arbetstagarparten, 
skulle LO möjligen ha varit berättigad att 
erhälla en rädgivarplats. 

Efter att ha tagit del av den av ärets 
arbetskonferens tillsatta fullmaktskommittens 
utlätanden och med beaktande även av tidi-
gare ärs motsvarande kommittes ständpunk-
ter i delegationerna angäende utnämnings-
frägor, anser Regeringen fortfarande, att 
den vid utnämnandet av Finlands delegation 
i män av möjlighet strävat tili att tillämpa 
ILO:s grundstadga och den praxis, som med 
stöd av de utlätanden, som under ärens lopp 
givits av fullmaktskommitten, mäste anses 
vara i samstämmighet med andan i ILO:s 
grundstadga. Även om detta ärs fullmakts-
kommittes utlätande innehäller vissa mer 
detaljerade föreskrifter om sättet pä vilket 
den relativt kortfattade bestämmelsen i 
ILO:s grundstadga borde tolkas, kan det 
med fog icke sägas, att varken kommittens 
eller själva konferensens ständpunkt skulle 
vara stridande mot den av Finlands rege-
ring i utnämningsförfarandet omfattade 
ständpunkten. 

Helsingfors den 16 augusti 1962. 

I spörsmälet frägas vidare 
ringen i framtiden ämnar fö' 
Arbetsorganisationens grundstj 
detta är förekomna konflikter 
upprepas. Pä detta kan 
ringen alltjämt eftersträvar alt 
grundstadgan uttalade förpli 
beakta i vilken män vederbö ^ 
tioner äro representativa. Vil¿ 
ner, som i framtiden skola 
sentation i delegationen, utgör 
ken skall — säsom spörsmälssi 
uttrycka det i citatet ur fiiUi 
téns utlätande „bestämmas 
skilt fall med beaktande av fo" 
landet vid den tidpunkt, dä u 
delegationen är aktuell". 

Vad beträffar den i sluteta 
framställda frägan om lagstrilj 
enligt vad Regeringen i 
inträffat i samband med utm 
sä toi'de spörsmälsställarna äv 
vara medvetna om, att alia de 
i detta Sammanhang vidtogos 
Sjömans-Union r.f. för störan 
leise av sjöfarten, icke kunna 
överensstämmelse med lagar 
vänja. I den arbetsinställelse 
des, deltog bland andra ävei 
tjänsteförhällande, vilka 
sig skyldiga tili brott mot si 
medföljande plikter. Kegeri 
tills vidare ansett skäl 
ätgärder mot dem, som 
dessa ätgärder i störiiingssyfl 
ringen kommer framdeles att 
uppmärksamhet vid saken 
vilka ätgärder den borde vi( 
hindra en upprepning av dyli 

Eduskunnalle. 
',sa viime viikkoina käydyistä 
ja eri eduskuntaryhmien kan-
nv̂ t selvästi käynyt ilmi, että 

>n palkat ovat kolituuttoman 
siinä määrin, että niiden yh-

puluittu kansallisesta häpeästä, 
oitteiden pohjalta metsätyön-
iimäispalkkalaki oli jo saanut 
imassa ja suuressa valiokun-

Juskimnan toisessa käsittelyssä 
lisen ja metsätyöntekijöitä tyy-
Jlön. Porvarillisten eduskunta-
naisten neuvottelujen tulolisena 
cuitenkin muutettiin jatketussa 

flyssä niin, ettei laki enää anna 
a metsätyöntekijäin palkkojen 
oikeudenmukaisesta korottami-

lyöntekijäin vähimmäispalkka-
jtisessa eduskuntakäsittelyssä 
temät aloitteetkin ovat rauen-
i mahdollisuus asiantilan kor-
että hallitus kiireellisesti antaa 
asiasta uuden esityksen vielä 

ilivillä ja ryhtyy välittömästi 
ijtettävissään oleviin toimenpi-

19 päivänä joulukuuta 1962. 

teisiin metsätyöntekijäin ansiotason nostami-seksi. 

Edellä olevan perusteella esitämme val-
tiopäiväjärjestyksen 37 §:n 2 momentin no-
jalla valtioneuvoston asianomaisen jäsenen 
vastattavaksi seuraavan välikysymyksen: 

Onko Hallitus tietoinen siitä, ettei 
metsätyöntekij äin vähimmäisp a Ikka-
laki, sellaisena kuin se Eduskunnassa 
jatketussa II käsittelyssä 18.12.1962 
hyväksyttiin, anna lainsäädännöllisiä 
takeita näiden palkkojen riittävästä ̂  
korottamisesta ja tehokkaasta tarkkai-
lusta eikä siten poista näiden palkko-
jen alhaisuudesta johtuvaa yhteiskun-
nallista epäkohtaa, ja jos on, 

••^aikooko Hallitus antaa Eduskun-
nalle uuden metsätyöntekijäin vähim-
mäispalkkoja koskevan esityksen vielä 
näillä valtiopäivillä, 

ja mihin nmihin toimenpiteisiin 
Hallitus aikoo ryhtyä metsätyönteki-
jäin ansiotason huomattavaksi paran-
tamiseksi? 

Minister KM 

Paasio. 
Helle. 
Kokkola. 

Voutilainen, 
î linek. 

Il Pesonen. 
' en. 

btila. 
Erikss,., 

rilponie. 
Mindblom 

Kaarlo Pitsinki. 
Arvo Ahonen. 
K.-A. Fagerholm. 
Eino Raunio. 
Valdemar Sandelin. 
Sylvi Siltanen, 
Edit Terästö. 
Viljo Virtanen. 
Tyyne Paasivuori. 
Ensio Partanen. 
Valto Käkelä. 

Eino Siren. 
Uljas Mäkelä. 
Elis Manninen. 
G. Henriksson. 
Kustaa Alanko. 
Lyyli Aalto. 
Antero Väyrynen. 
Ilmari Linna. 
Kalle Matilainen. 
Lars Lindeman. 
Voitto Hellsten. 

i:..^- Haapasalo. 
Vamö Tikkaoja. Artturi Koskinen 

Väinö Leskinen. 
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Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 
lekijäin ansiotason kehitykseen 
jina kiinnitetty enenevässä mää-
ijiuoniiofa. Mitä arvovaltaisim-

on useissa yhteyksissä todettu, 
öntckijcäin ansiot ovat jääneet 
n palkkojen kehityksestä. Näin 
suunta metsätyöntekijäin palk-

liheiitiinee siitä, etteivät alan 
järjestöt ole pystyneet työehto-
iiallaan mitenkään turvaamaan 
ijäin palkkaehtoja lähellekään 
itosopimiispalkkojen tasoa. On 
tä olettaa, ettei alan työnteki-

nen järjestäytyminen ainakaan 
aisiuidessa tule kohoamaan niin 

järjestöjen mahdollisuudet 
ikm\ hoitamiseen ratkaisevasti 
Cun tämän talouselämällemme 

erittäin tärkeän puuraaka-
oita, metsätyöntekijöitä ja hei-
Joiisa turvaamista ei voida jät-
byötämielisten toteamusten va-
tiovallan ryhdyttävä nykyistä 

ä 26 päivänä huhtikuuta 1962. 

tehokkaampiin toimenpiteisiin asiantilan kor-
jaamiseksi. Jos todella mielitään parantaa 
metsätyöläisten palkkausta, ei sitä voida jät-
tää hallitusohjelman mukaisesti työmarkkina-
osapuolten asiaksi, koska työntekijäpuolelta 
puuttuu riittävä järjestöllinen voima. 

Edellä esitettyyn ja valtiopäiväjärjestyk-
sen 37 §:n 1 momenttiin viitaten esitämme 
valtioneuvoston asianomaisen jäsenen vastat-
tavaksi seuraavan kysymyksen: 

Onko Hallitus tietoinen siitä, ettei 
metsätyöntekijäin yleisesti heikoksi 
tunnettua palkkatasoa saada paranne-
tuksi normaalia työehtosopimustietä, 
ja jos on, 

aikooko Hallitus ryhtyä sellaisiin 
toimenpiteisiin, että metsätyöntekijäin 
palkkataso saadaan parannetuksi vaik-
kapa tarpeen tullen työmarkkinaosa-
puolten toimintavapautta rajoittaen 
tällä tärkeällä ja suurta työntekijä-
ryhmää koskevalla alalla? 

rtturi Koskinen, 
ntero Vävrvnen. 

K. F. Haapasalo. 
Uuno Voutilainen 

Väinö Tikkaoja. 
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Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 
Kirjeellään huhtikuun 26 päivältä 1962 

Herra Puhemies on valtiopäiväjärjestyksen 
37 §:n 1 momentissa säädetyssä tarkoituk-
sessa lähettänyt allekirjoittaneelle ministe-
rille jäljennöksen kansanedustaja Artturi 
Koskisen j a eräiden muiden kansanedusta-
jien valtioneuvoston asianomaisen jäsenen 
vastattavaksi esittämästä kysymyksestä: 

„Onko Hallitus tietoinen siitä, ettei 
metsätyöntekijäin yleisesti heikoksi 
tunnettua palkkatasoa saada paranne-
tuksi normaalia työehtosopimustietä, 
ja jos on, . 

aikooko Hallitus ryhtyä sellaisiin 
toimenpiteisiin, että metsätyöntekijäin 

(- palkkataso saadaan parannetuksi vaik-
u kapa tarpeen tullen työmarkkinaosa-

puolten toimintavapautta rajoittaen 
tällä tärkeällä ja suurta työntekijä-
ryhmää koskevalla alalla?" 

Vast?uksena tähän kysymykseen ilmoitan 
kunnioittaen seuraavaa: 

Metsätyöntekijäin ansiotason kehitystä on 
meillä valtiovallan taholta seurattu jo tal-
vesta 1932—1933 alkaen. Vuosina 1942— 
1955 metsäpalkat olivat ns. taloudellisen val-
talain nojalla säännöstelyn alaisia. Valtalain 
kumouduttua ylläpidettiin lievennettyä tark-
kailujärjestelmää vuoden 1957 loppuun, jol-
loin alan työmarkkinajärjestöt solmivat työ-
ehtosopimuksen luontoisen palkkasopimuksen. 
Valtiovallan taholta seurattiin palkkatilan-
netta kuitenkin jatkuvasti keräämällä tilasto-
tietoja alan päiväansioista. 

Kun eri puolilta maata tuli valituksia siitä, 
että palkat metsätöissä olisivat olleet koh-
tuutl^)nian alhaiset ja että ne erityisesti 
hakmiukaudella 1958—1959 olisivat laskeneet, 
valtioneuvosto asetti maaliskuussa 1959 prof. 
Kino Saaren puheenjohdolla komitean kiireel-
lisesti tutkimaan asiaa. Komitean todettua, 
että ansiotasossa oli voitu havaita laskua, 

se ehdotti metsäpalkkatilastojea 
tehostamista j a rajoitetun t 
telmän uudelleen käytä ntöönotti 
ministeriö antoikin tästä loki 
tarpeelliset ohjeet. 

Kun jatkuvasti todettiin, e! 
mailla esiintyi alipalkkausta lii 
huhtikuussa 1960 eduskunnalli 
laiksi vähimmäispalkoista metsil 
töissä. Eduskunnan hyv, 
kuussa 1961 se tuli voimaan s}7 
västä 1961, mutta lakkaisi ole; 
vuQ^en 1962 päätyttyä. 
" iNäin~Bikaansaatii—jit n^Hdl 
metsä- j a uittotöiden väliim 
on lyhyen voimassaolonsa aikai 
koltustaan vastaavaksi. Lain 
vähimmäispalkkojen maksamis 
työnantajat yleensä suostuneet, 
että laki jo pelkällä olpTiia.'̂  
nessa tapauksessa on vaikuttaii 
palkkariitaisuuksien syntyjTi 
palkkatasoa vakavana. Halli! 
tarkoituksena esittää iiduskiiiin 
massaoloajan pitentämistä. 

Vähimmäispalkkalain alaisia 
maata käsittävään työolitosopinii 
työnantaja eikä hänen työasiiii 
tekijä. Näihin nähden on vain 
mitä sopimuksessa ja työelif 
on määrätty. Tämä lain rajoit 
tuu siitä, että palkoista sopiii 
katsottava kuuluvan asianoina: 
markki najär jestöille. Läliiim 
puolta edustavien järjestöjen 
palkkatasoa parannetuksi. Tä 
sestikin hyväksytystä periaa! 
ei katso olevan syytä poiketa 

Metsätyöntekijäin palkkataso 
alhaisuus johtuu suurelta osali 
heikosta koulutustasosta 
että metsätyövoimastanime van 
pääammatiltaan varsinaisia " 
työntekijöitä. Muut ovat 

föi heidän poikiaan. Hallituksen 
Il onkin kiinnittää tähänastista 

loniiota metsätyöntekijäin am-
kseen. 
ään fiallituksen esityksen laiksi 

Ikoista metsä- ja uittotöissä 
Misii! toivomuksen, että Hallitus 

fökiHita 1962. 

kustannusten nousu<!tfl f« 
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Till Riksdagens Herr Taiman. 
Medels skrivelse av den 26 april 1962 har 

Ni, Herr Taiman, i det syfte 37 § 1 mom. 
riksdagsordningen anger, tillställt under-
tecknad minister avskrift av följ ande av 
riksdagsmannen Artturi Koskinen m. fl, tili 
vederbörande medlem av statsrädet för av-
givande av svar ställda spörsmäl: 

„Är Regeringen medveten därom, 
att skogsarbetarnas lönenivä, vilken 
säsom är allmänt känt är lág, icke kan 
fäs höjd pä normalt sätt genom kol-
lektivavtal, och om sä är fallet, 

ärnar Regeringen skrida tili sádana 
ätgärder, att skogsarbetarnas lönenivä 
förbättras, vid behov tili och med 
genom att begränsa arbetsmarknads-
parternas rörelsefrihet pä detta vik-
tiga omräde, som berör en stor arbets-
tagargrupp?" 

Säsom svar pä detta spörsmäl fär jag 
hövligast anföra följande: 

Utveeklingen av skogsarbetarnas förtjänst-
nivä har hos oss observerats av statsmakten 
redan sedan vintern 1932—1933. Skogsarbets-
lönerna voro ären 1942—1955 imderkastade 
reglementering med stöd av den säkallade 
ekonomiska maktlagen. Efter det att makt-
lagen upphävts upprätthölls ett förmildrat 
kontrollsystem tili ntgängen av är 1957, dä 
arbetsmarknadsorganisationerna inom denna 
bransch ingingo ett löneavtal av kollektiv-
avtalsnatur. Löneläget observerades dock 
fortgäende frän statsmaktshäll genom insam-
ling av statistiska nppgifter om dagsför-
tjänsterna i branschen. 

Dä frän olika häll av landet ingingo klago-
mäl over att lönerna i skogsarbete skulle 
hava varit oskäligt läga och att de särskilt 
under avverkningsperioden 1958—1959 skulle 
ha sjunkit, tillsatte statsrädet i mars 1959 
en kommitté under ledning av prof. Eiho 

Saari för att skyndsanit nii(]( 
Sedan kommittén konstaterat, 
gäng i förtjänstnivän kunnat ii 
slog den effektivering av in 
statistik over skogsarbetslöiiem 
ning änyo av ett begränsat 1« 
Socialministeriet iitfärdade i 
nödiga anvisiiingar härom. 

Dä det fortgäende konstateraè 
avlönin^f förekom pä skogsarbst 
regeringen i april 1960 tili 
proposition med förslag tili lag 
löner i skogs- och flottniugsaii 
Riksdagen antagit lagon i Juni 
den i kraft den 1 September M 
upphöra att gälla vid iitgângei| 

Den sä tillkomna oeli nu 
om minimilöner i skogs- ocli 
ten har under den korta tid denl 
befunnits motsvara sitt syfte. 
betsgivare hava i allmänhet 
erlägga de i lagen förutsatta 
Det har konstaterats att lag( 
blotta existens i manga fall È 
förebygga lönekonflikter och all 
serat lönenivän. Regeringen \\ 
avsikt att förelägga Riksdagei 

^ förlängning av denna lags gill 
Arbetsgivare, som är biindfi 

landet omfattande kollektivavti 
derkastad lagen om minimilöni 
hans arbetstagare. I frâga oi 
endast tili efterrättelse vad i 
lagen om kollektivavtal fi 
begränsning beror pä att 
allmänhet mäste anses ankoi 
börande arbetsmarknadsori 
branschen. Att ästadkomma 
av lönenivän är närmast en 
nisationer vilka r e p r é s e n t e r a 
ten. Regeringen anser det it 
att avvika frän denna även 
godtagna princip. . 

^ v t läga lönenivän för skogsarbe-
Mll en stor del pâ arbetstagarnas 
1*11111,íísnivá avensom därpä att 

11.̂  9% av vâr skogsarbetskraft 
Her iloftnmgsarbete säsom ecent 
f f äro i främsta 
ibnikare eller mnev tili sädan-
Jiar även för avsikt att fästa 
irksainliot än hittills vid skoffs 
^rkesiitbiJdning. 
loen oodkände Regeringens pro-

fors den 25 maj 19C2. 

- m i n M ö n e r 

soka, i vilkpn mSrf „t , undcr-
t a n m flottningsaxbe-
nadsstegñnZ J , levnadskost-

dan satts i r«" 

Socialminister Olwi Saari inen. 
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Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 
vuosien aikana maassamme vallin-

keakonjunktiiiirin aika on ollut myön-
fmyös maamme palkkatyöväestölle. 

ei kaikille ole riittänyt työtä, 
I työmarkkinoilla. Hallitus on joutu-
Ikiivasti huolehtimaan työkohteiden 

tä eri puolille maata. Maaseu-
vat olleet näiden töiden kohteina 
(ten rakentamiset, sekä entisten teit-
laukset. Tämä on ollut oikein, sillä 
jtenune heildio kunto on ollut välttä-
I saada paremmaksi. 

iiissä olevien miesten palkat ovat 
1 jääneet vaille valtiovallan riittävää 

Eri puolilta maata hankM-
I tietojen mukaan on näissä töissä 

niin heildvoja palkkoja, että elin-
M nykyisen tason vuoksi niillä 
[ei voi tulla edes' tyydyttävästi toi-
l initt^oon esimerkkinä, että mm. 
nen työllisyystyömailla maantien 
yömiehen tuntipalkka on vaihdellut 
|ink:n välillä, ollen kahdeksantun-
jinsio näin ollen 1112—1328 mk:n 
[nn työntekijä joutuu edellämaini-

nasta maksamaan veron, monissa 
ikjTtimaksun kotoa työpaikalle ja 

ngissä 26 päivänä helmikuuta 1962. 

takaisin sekä ruuan ja kahvin, ei palkasta 
jää paljoakaan kotiin vietäväksi, kotiin, jossa 
saattaa useissa tapauksisa olla hyvinkin suuri 
perhe. " 

Viime aikoina on hallitusv^an - taholta 
ajettu läpi tuntuvia korotuksia virkamiesten 
palkkoihin, mutta todellisessa palkkakuopassa 
olevien työllisyystyömaiden työntekijäin pal-
kat ovat jääneet hoitamatta. Näin ollen hal-
lituksen tulisi ryhtyä kiireellisesti toimenpi-
teisiin maantietöissä maksettavien vähimmäis-
tuntipalkkojen korottamiseksi 170 markkaan 
ja urakkatyössä 210 markkaan tunnilta. 

Edellä olevaan viitaten kunnioittaen esi-
tämme valtiopäiväjärjestyksen 37 §:n 1 mo-
menttiin nojautuen valtioneuvoston asian-
omaisen jäsenen vastattavaksi seuraavan ky-
symyksen: 

Onko Hallitus tietoinen siitä, ettei 
työllisyystöissä maksettavilla palkoilla 
voi perheellinen työntekijä tulla tyy-
dyttävästi toimeen, jä jos on, 

mihin toimenpiteisiin Hallitus aikoo 
ryhtyä työllisyystöissä maksettavien 
palkkojen korottamiseksi? 

Artturi Koskinen. 
Väinö Tikkaoja. 

Ilmari Linna. 

Arvo Ahonen. 
F. Haapasalo. 
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„Onko Hallitus tietoinen siitä^ e t te i 
työllisyystöissä maksettavilla palkoilla 
voi perheellinen työntekijä tulla t y y -
dyttävästi toimeen, ja jos on, 

mihin toimenpiteisiin Hallitus aikoo 
ryhtyä työllisyystöissä maksettavien 
palldiojen korottamiseksi?" 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle, 
Kansanedustajat Artturi Koskinen ym. valtion vapaissa töissä olevien kansg 

ovat valtiopäiväjärjestyksen 37 §:n .1 mo- miikainen. Työlli^ystöissi saattaa 
mentiin nojautuen esittäneet valtioneuvoston''^.raattinuehistä joutwa aputöihin, jo 
asianomaisen jäsenen vastattavaksi seuraavan dän palkkansa maksetaan myös apu 
kysymyksen: jäin palldianormien mukaan. Epäö 

paan asemaan joutuvat myös ne tyc 
jotka kalliimmalta paikkakunn t̂a ? 
töihin halvemmalle paikkakiinnalli 
heidän palkkansa maksetaaii ty0p¡ 
halvemman paikkakuntalialleusluoki 
sena ja samoin jos työntekijä tälli 
asumaan perheestään erossa, ai) 
osaltaan lisäkuluja. 

Aikaisempina vuosina voimasa ^ 
lisyysasetuksen perusteolla, milloi-
huoltaja osoitettiin työttöniyj 
asuinpaikkakuntansa ulkopuolelle 
taso työpaikalla oli alhaisempi L 
asuinpaikkakunnallaan, suoritcttii' 
huollettavilleen palkanoroavustust? 
tasi kysymyksessä olevilla pai] 
sekatyöntekijälle valtion töissä sä 
työajaita maksettavien timtipá 
tusta. Nyt voimassa olevan työUi 
sen mukaan ei tä tä palkaneroam'ií 
suorittaa, joten kalliimmalta 
paikkakunnalle töihin osoitettiij 
huoltajien asema muodostuu vj 

Jotta työntekijän ansiot tyi 
nyt voimassa olevien työehtosopi] 
teissä saataisiin kohoamaan, on 
ten ja yleisten töiden ministeriöi 
lioitettu työ virasto ja, sen miilc 
teknillisesti on mahdollista, järjes 
urakkapalkalla suoritettavaksi. S 
ole pidetty mahdollisena määr 
syystöihin voimassa olevissa tyä 
sissa korkeampia paikkanormeja, 
kataso kyseessä olevanlaisi&sa t 
on kohtuuttoman alhainen, olisi 
vissa työehtosopimuksia uusittaa 

Tämän, Herra Paliemies, olen 
toonne saattaa. 

Tähän kysymykseen, jonka Herra P u h e -
mies on jättänyt vastattavakseni, esitän k u n -
nioittaen seuraavaa: 

Sotien jälkeisinä vuosina valtion toimesta 
järjestetyissä työttömyystöissä ja nyt vi ime-
vuosina työllisyystöissä on seurattu s a m o j a 
palkkaperusteita kuin vastaavanlaisissa va l -
tion vapaissakin töissä. Valtion työ virastoilla 
on voimassa maatakäsittävät työehtosopimuk-
set asianomaisten työntekijäin ammattiliitto-
jen kanssa, joissa sopimuksissa määritellään 
työpalkat aikatöissä ja saanoin palkkaperus-
teet suorituspalkkatöissä. Näiden työehtoso-
pimusten määräyksiä seurataan myös työ l l i -
syystöissä. Työpalkkamääräyksissä j a työ-
ehdoissa ei siis ole eroa valtion vapaiden j a 
työllisyystöiden kesken. Työpalkkojen suuruus eri paildiakunnilla 
määräytyy sosiaaliministeriön 30 p ä i v ä n ä 
tammikimta 1948 antaman paikkakuntakäl-
leusluokituksen ja siihen myöhenunin t e h t y -
jen muutosten mukaisin perusteiii. T ä m ä n 
mukaan ovat palkat kalleimmilla paikkakun-
nilla, kaupungeissa ja kauppaloissa sekä 
Lapin läänin alueella suuremmat ja m a a s e u -
dulla halvemmilla paikkakunnilla si jaitsevilla 
työmailla alhaisemmat. Mikäli työllisyystyö-
mailla työntekijät voivat työskennellä koti-
paikkakunnallaan, on heidän palkkatasonsa 

Tili Riksdagens Herr Taiman. 
gsnian Artturi Koskinen m. fl. har 
[ av 37 § 1 niom. riksdagsordningen 
rborande niedlem ay statsrädet för 
e av svar ställt följande spörsmäl : 

Regeringen medveten om att 
lietstagare med familj icke kan reda 
pä ett tillfredsställande sätt med 

en i sysselsättningsarbeten, och, om 
är fallet, 
ilka ätgärder har Eegeringen för 
ikt att vidtaga för höjande av lö-' 

Va i sysselsättningsarbeten?" 
leduing av detta spörsmäl, spm Ni, 
nan, tillställt mig för besvarande, 
irdsamt anföra följande: 
äer efterkrigsären av staten anord-
köslietsarbetena och nu under de 
in i vsysselsättningsarbetena ha 
ê imder tillämpats som vid sta-
"beten av motsvarande slag. Sta-
'•erk ha landsomfattande kollek-
i arhetstagamas fackförbund, i 
slönerna fastställas i tidlönsarbe-
asä lönegrundema i ackordslöns-
jestäminelserna i dessa kollektiv-
? även i sysselsättningsarbetena. 
Iserna om arbetslönema och i ar-
^ är det följaktligen icke nägon 
m statens fria arbeten och sta-

ittningsarbeten. 

im belopp pä olika orter be-
ligt grunderna i socialministe-
ssificering efter dyrhet av den 
i8 och i de ändringar, som se-

is däri. I enlighet därmed äro 
le dyraste ortema, dvs. i stä-
?ingarna samt i Lapplands Iän, 
landsbygden, dvs. pä de billi-
arbetsplatser, lägre. I den män 
pä sysselsättningsarbetsplatser 
pä sina hemorter, överensstäm-

hivä med lönenivän för arbets l 

tagaiTias i statens fria ai'beten. I sysselsätt-
ningsarbetena kan en del av fackarbetarna 
komma att anlitas i hjälparbeten, varvid 
även deras lön erlägges enligt h jä lparbetar-
nas lönenormer. I ofömänligare ställning 
räkä även de arbetstagare, vilka förf l j r t tas 
frán en dyrare ort tili arbete pä en billigare 
ort, varvid deras lÖn erlägges i enlighet med 
arbetsortens dyrhetsklass, dvs. en billigare 
dyrhetsklass, och om arbetstagaren därvid 
kommer att bo skild frän sin familj, förorsa-
kar detta extra utgifter. 

Pä grund av den under tidigare äj? gäl-
lande förordningen om sysselsättning erla-
des, dä en famUjeförsörjare anvisades arbete 
pä arbetslöshetsarbetsplats utanför bonings-
orten och lönenivän pä arbetsplatsen var 
lägre än pä hans boningsort, tili den, som 
han hade att försörja, ett löneskillnadsunder-
stöd, som hiotsvarade skillnaden mellan de 
timlöner, som pä ifrägavarande orter erlades 
tili diversearbetare i statens arbete för re-
guljär arbetstid. Enligt numera gällande för-
ordning om sysselsättning kan detta löne-
skillnadsunderstöd icke erläggas, varför de 
familjeförsörjare, som efter att ha värit i 
arbete pä en dyrare ort anvisas arbete pä en 
billigare ort, komma i vanskligare ställning. 

För att arbetstagarens förvärvsinkomst vid 
sysselsättningsarbeten inom ramen för gäl-
lande kollektivavtal skall fäs att stiga, har 
ministeriet för kommunikationsväsendet och 
allmänna arbetena uppmanat arbetsverken 
att, i den man det är tekniskt möjligt, an-
ordna arbetena i form av ackordslönsarbeten. 
Däremot har det icke ansetts möjligt att för 
sysselsättningsarbetena fastställa högre löne-
normer än i gällande kollektivavtal. I den 
män lönenivän i arbeten av ifrägavarande 
slag i allmänhet är oskäligt lág, borde detta 
avhjälpas vid förnyandet ^v kollektivavtalen. 

Detta har jag, Herr Taiman, önskat bringa 
tili Eder kännedom. cakunnallaan, on neiaan .̂nliskuuu l^Bors i n.- • " kännedom. 

H,, . ,«, â yleisten töiden —enossa, .aaU. • ^̂  

öa .eisten töiden — ^ ^ ^ . e . . ^^^^^^^^ ^^^^ ^^^^ 
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